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Secretaria General 

 

Ref.: 7/20 
 

A la Sala Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, amb pantalla central de 
control, el 24 de juliol de 2020, s’hi reuneix, de forma no presencial, el Plenari del 
Consell Municipal en sessió ordinària, sota la presidència de l’Excma. Sra. Ada Colau 
Ballano. Hi concorren les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Joan Subirats Humet, Janet Sanz Cid, 
Laura Pérez Castaño, Jordi Martí Grau, Lucía Martín González, Eloi Badia Casas, Marc 
Serra Solé, Gemma Tarafa Orpinell, Jaume Collboni Cuadrado, Laia Bonet Rull, Albert 
Batlle Bastardas, Montserrat Ballarín Espuña, David Escudé Rodríguez, Francesc Xavier 
Marcé Carol, Maria Rosa Alarcón Montañés, Joan Ramon Riera Alemany, Ernest 
Maragall i Mira, Elisenda Alamany i Gutiérrez, Miquel Puig i Raposo, Montserrat Benedí 
i Altés, Jordi Coronas i Martorell, Eva Baró i Ramos, Gemma Sendra i Planas, Max 
Zañartu i Plaza, Maria Buhigas i San José, Jordi Castellana i Gamisans, Elsa Artadi Vila, 
Neus Munté Fernández, Ferran Mascarell i Canalda, Jordi Martí Galbis, Francina Vila i 
Valls, María Luz Guilarte Sánchez, Francisco Sierra López, María Magdalena Barceló 
Verea, Celestino Corbacho Chaves, José Bou Vila, Óscar Ramírez Lara, Manuel Valls 
Galfetti i Eva Parera Escrichs, assistits pel secretari general, el Sr. Jordi Cases Pallarès, 
que certifica. 

 

Hi és present l’interventor municipal, el Sr. Antonio Muñoz i Juncosa. 

Excusa la seva absència l’Im. Sr. Jordi Rabassa Massons. 

La sessió no presencial va ser convocada i se celebra en virtut del que disposa l’article 
46.3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, segons 
redacció donada pel Reial decret llei 11/2020, de 31 de març, pel qual s’adopten 
mesures urgents complementàries en l’àmbit social i econòmic per fer front a la covid-
19. 

 

El SECRETARI constata l’efectiva connexió per via telemàtica de tots els assistents a la 
sessió mitjançant el sistema de videoconferència gestionat des de la referida sala 
virtual i n’acredita la identitat, així com l’existència de quòrum legal. 

 

Constatada l’existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu hores i 
vint-i-cinc minuts. 

 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 26 de juny de 2020 
 

Es dona per llegida l’acta de la sessió ordinària de 26 de juny de 2020 del Plenari del 
Consell Municipal, l’esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres del 
consistori, i S’APROVA. 

 

B) Part informativa 
 

a) Despatx d’ofici 
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En compliment de l’article 63.1 del Reglament orgànic municipal, es comuniquen les 
resolucions següents: 

 

DECRETS relacionats amb la situació d’emergència sanitària ocasionada per la covid-19 
 

1.- Decret de l’Alcaldia, de 2 de juliol de 2020, que aplica les mesures i criteris establerts 
pel Decret d’Alcaldia de 14 d’abril de 2020 dins l’àmbit específic de les llicències d’ús en 
els mercats, autoritzades o adjudicades per l’Institut Municipal de Mercats de 
Barcelona (IMMB). 

 

2.- Decret de l’Alcaldia, de 7 de juliol de 2020, que aprova inicialment l’establiment d’un 
termini màxim per a la presentació de sol·licituds d’autoritzacions extraordinàries de 
terrasses regulades en el Decret d’Alcaldia de 21 de maig de 2020, modificat per Decret 
d’Alcaldia de 23 de maig de 2020. 

 

DECRETS de gestió ordinària 
 

3.- Decret de l’Alcaldia, de 28 de maig de 2020, que cessa la Sra. Margarita Tossa Marquès, 
com a personal d’alta direcció, en el càrrec de gerent de l’Institut Municipal d’Educació 
de Barcelona, amb efectes del dia 31 de maig de 2020. 

 

4.- Decret de l’Alcaldia, de 28 de maig de 2020, que nomena el Sr. Jordi Sánchez Masip, 
com a personal d’alta direcció en el càrrec de gerent de l’Institut Municipal d’Educació 
de Barcelona, amb efectes des de l’1 de juny de 2020. 

 

5.- Decret de l’Alcaldia, de 18 de juny de 2020, que sotmet el Compte general de 
l’Ajuntament de Barcelona, corresponent a l’exercici 2019, a informe de la Comissió 
Especial de Comptes, i inicia el període d’exposició a la comissió esmentada en data 25 
de juny de 2020. 

 

6.- Decret de l’Alcaldia, de 26 de juny de 2020, que aprova les bases generals per a la 
sol·licitud de declaració de persona represaliada pel tardofranquisme; convoca el 
procés de sol·licitud de declaració de persona represaliada pel tardofranquisme; 
nomena el Sr. César Lorenzo Rubio com a membre de la junta de valoració, en 
substitució del Sr. Xavier Domènech Sampere, i deixa sense efecte el Decret 
S1/D/2019/1157, atesa la seva manca de publicació. 

 

7.- Decret de l’Alcaldia, de 26 de juny de 2020, que designa representant de l’Ajuntament de 
Barcelona als consorcis que s’indiquen, les persones següents: 

 

Agència Local d’Energia de Barcelona 
 

Membre de l’Assemblea General 
Sr. David Martínez Garcia, en substitució de la Sra. Sara Berbel Sánchez, 

Consorci de Turisme de Barcelona 
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Vocal del Consell General 
Sr. Màrius Robert Català, en substitució de la Sra. Sara Berbel Sánchez 

 

8.- Decret de l’Alcaldia, de 26 de juny de 2020, que designa l’Im. Sr. Eloi Badia Casas 
membre del Patronat de la Fundació Fòrum Ambiental, en substitució del Sr. Jordi Ribas 
Vilanova. 

 

9.- Decret de l’Alcaldia, de 26 de juny de 2020, que designa el Sr. Jordi Campillo Gàmez 
representant de l’Ajuntament de Barcelona a la Junta General de la societat Port Fòrum 
Sant Adrià, SL en les reunions de caràcter ordinari i extraordinari, i en substitució de la 
Sra. Gemma Arau Ceballos, i proposa a la Junta General de la societat Port Fòrum Sant 
Adrià, SL la seva designació com a membre del seu Consell d’Administració. 

 

10.- Decret de l’Alcaldia, de 26 de juny de 2020, que crea un registre auxiliar del registre 
general central de l’Ajuntament de Barcelona, depenent de l’Oficina d’Atenció 
Ciutadana de Sant Miquel de la Direcció d’Informació i Atenció Ciutadana, el qual estarà 
ubicat al carrer d’Aragó, 328, prestant atenció al públic en els horaris fixats per l’oficina 
esmentada, durant el període del 29 de juny al 13 de setembre de 2020, ambdós 
inclosos. 

 

11.- Decret de l’Alcaldia, de 30 de juny de 2020, que delega en el gerent de Pressupostos i 
Hisenda les atribucions següents: 

 

- L’exercici de les accions que siguin necessàries, així com la interposició dels 
recursos administratius o economicoadministratius que es considerin procedents i 
el seu seguiment per tots els seus tràmits amb relació a la resolució de la 
Demarcación de Costas en Cataluña (Dirección General de Sostenibilidad de la 
Costa y del Mar) de data 23 de setembre de 2019, de liquidació del cànon del 
segon semestre de l’exercici 2019, per un import de 111.492,56,-€, corresponent a 
la concessió demanial C-1004-B Instalaciones Olímpicas (002/96) Frente Marítimo 
del Poblenou. 

 

- L’exercici de les accions que siguin necessàries, així com la interposició dels 
recursos administratius o economicoadministratius que es considerin procedents i 
el seu seguiment per tots els seus tràmits amb relació a l’acord de compensació 
d’ofici adoptat per l’Agència Estatal d’Administració Tributària (Delegació Especial 
de Catalunya) en data 16 d’abril de 2020, que s’acompanya a aquest acord de 
delegació. 

 

12.- Decret de l’Alcaldia, d’1 de juliol de 2020, que aprova i reprograma, de conformitat 
amb els articles 23 i 24 del Reglament de participació ciutadana, la represa del procés 
participatiu del Programa d’actuació municipal 2020-2023 (PAM) a partir de l’1 de juliol 
de 2020, per poder desenvolupar les fases de valoració de les propostes i de retorn del 
procés, de conformitat amb les especificacions aprovades pel Decret d’Alcaldia de 31 
de gener de 2020, i donant per tancada la fase de debat i de presentació de propostes 
vinculades al PAM i als PAD. 
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13.- Decret de l’Alcaldia, de 2 de juliol de 2020, que fixa, com a festes locals per celebrar 
durant l’any 2021 en el terme municipal de Barcelona, els dies 24 de maig, dilluns de 
Pasqua Granada, i el 24 de setembre, Mare de Déu de la Mercè. 

 

14.- Decret de l’Alcaldia, de 2 de juliol de 2020, que nomena l’Im. Sr. Joan Ramon Riera 
Alemany com a membre de la comissió no permanent d’estudi sobre la regulació dels 
preus dels lloguers, que permeti la compareixença i el diàleg dels diferents agents 
implicats en les polítiques d’habitatge a la ciutat, en substitució de la Sra. Margarita 
Marí-Klose. 

 

15.- Decret de l’Alcaldia, de 2 de juliol de 2020, que designa la Sra. Júlia Miralles, d’Imperial 
Pujol, com a vocal del Consell General del Consorci del Museu de Ciències Naturals de 
Barcelona, en substitució de la Sra. Maria Truñó Salvador. 

 

16.- Decret de l’Alcaldia, de 10 de juliol de 2020, que nomena el Sr. Miquel Antoni Roman i 
Pérez com a membre del Consell Municipal del Districte de Nou Barris, amb efectes des 
del 7 de juliol de 2020. 

 

17.- Decret de l’Alcaldia, de 10 de juliol de 2020, que deixa sense efecte els decrets 
d’Alcaldia de 2 de març de 2020 (S1/D/2020-371) de delegació temporal en la Ima. Sra. 
Gemma Tarafa Orpinell, de les facultats que la tinenta d’Alcaldia, la Ima. Sra. Laura 
Pérez Castaño, té delegades per l’Alcaldia per raó de la seva condició de tinenta 
d’Alcaldia de Drets Socials, Justícia Global, Feminismes i LGTBI, i d’altres concretes que 
li hagin estat delegades igualment i de 31 de març de 2020, de modificació del Decret 
d’Alcaldia de 2 de març de 2020, esmentat. 

 

18.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que aprova el conveni a subscriure entre 
l’Ajuntament de Barcelona i el Consorci de l’Auditori i l’Orquestra per a l’ús, per part 
d’aquest, de l’aplicació del Registre General d’entrada i sortida de documents de 
l’Ajuntament de Barcelona, i faculta el director de Serveis de Secretaria General, el Sr. 
Carles Lloveras Lleal, per a la signatura del conveni esmentat, així com la de tots els 
documents que se’n puguin derivar. 

 

19.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que designa el Sr. Francesc Torres Iturrioz 
vocal del Consell General del Consorci Museu d’Art Contemporani de Barcelona. 

 

20.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que constitueix un consell assessor científic 
contra la soledat, que tindrà per objectiu esdevenir un espai de debat, reflexió, 
assessorament i seguiment de l’Estratègia municipal contra la soledat a Barcelona 2020-
2030, des de la innovació i la recerca constants; en determina la composició i assigna 
les seves funcions. 

 

21.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que designa els membres de la Comissió 
d’Ordenances Fiscals. 

 

22.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que modifica el Decret de l’Alcaldia de data 
21 de desembre de 2006 (Gaseta Municipal núm. 3, de 20/01/2007), pel qual es va crear la Comissió 
Tècnica del Patrimoni Industrial del Poblenou, prevista en la disposició addicional cinquena de les 
normes de la modificació del Pla especial de patrimoni arquitectònic, històric i artístic de la ciutat de 
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Barcelona, districte de Sant Martí. Patrimoni industrial del Poblenou, aprovat definitivament per 
acord del Consell Municipal de 24 de novembre de 2006. 

 

23.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que modifica el Decret d’Alcaldia de 10 de 
maig de 2004 (Gaseta Municipal de 10 de juny de 2004), pel qual es va aprovar el 
Reglament de funcionament de la Comissió Tècnica per al Manteniment i Millora de 
l’Eixample. 

 

24.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que cessa el Sr. Josep Solé i Ribas com a 
membre del Consell Municipal del Districte de l’Eixample, amb efectes des del 3 de 
juliol de 2020. 

 

25.- Decret de l’Alcaldia, de 16 de juliol de 2020, que nomena representants de 
l’Ajuntament de Barcelona als instituts que s’indiquen, les persones següents: 

 

Institut Municipal de Serveis Socials 

Consell Rector 

Presidenta: Ima. Sra. Laura Pérez Castaño, en substitució de la Ima. Sra. Gemma Tarafa 
Orpinell 

 

Institut Municipal de Persones amb Discapacitat 

Consell Rector 

Membre: Ima. Sra. Laura Pérez Castaño, en substitució de la Ima. Sra. Gemma Tarafa 
Orpinell i designar-la vicepresidenta del Consell Rector. 

 

b) Mesures de govern 
 

Única. — Impulsem el 22@, cap a un Poblenou amb un 22@ més productiu, més inclusiu i més 
sostenible. 

 

La Sra. ALCALDESSA anuncia que aquesta mesura la presentaran el primer tinent 
d’alcaldia, Jaume Collboni, i la segona tinenta d’alcaldia, Janet Sanz. 

 

El Sr. COLLBONI recorda que el 18 de febrer el Govern municipal va anunciar el 
compromís d’iniciar la modificació del planejament per donar l’impuls definitiu al 22@, 
i indica que, si bé legalment tenien fins a l’octubre per fer-ho, intentaran que sigui al 
setembre, moment en què s’aixecarà la suspensió de llicències que afecta el 21,55% de 
l’àmbit. 
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D’altra banda, recorda que es van comprometre a presentar, abans de l’estiu, la 
mesura que presenten avui, que inclou impuls a l’activitat econòmica, actuacions en 
l’àmbit de l’habitatge, innovació tecnològica i de l’economia tradicional, i protecció del 
patrimoni industrial. A més, conté, tal com es van comprometre, la posada en marxa 
del que serà el motor i el cor del desenvolupament d’aquest planejament, l’Oficina 
22@. 
Dit això, dona les gràcies especialment al Grup Municipal d’ERC —sobretot, a la 
regidora Maria Buhigas— per haver contribuït a impulsar aquesta mesura, que millora 
la governança i la gestió del 22@, ajusta els instruments urbanístics i desenvolupa el 
que serà una fita d’aquest mandat, ja que l’aprovació d’aquest planejament suposarà 
fins a 10.000 habitatges més i, molt especialment, la base econòmica d’aquest districte 
ha de suposar el desenvolupament de 41 illes de l’Eixample, un milió de metres 
quadrats d’oficina i fins a un potencial de 60.000 llocs de treball durant els propers 
anys. 

 

La Sra. SANZ observa que aquesta mesura de govern recull l’acord presentat fa unes 
setmanes amb el Grup Municipal d’ERC, un acord de ciutat ambiciós que permet aquest 
impuls definitiu per al 22@, amb el qual es vol mantenir aquest pol d’innovació 
econòmica, alhora que s’incorpora un element central de la ciutat, l’habitatge 
assequible. Així, la mesura aportarà més vida de barri i millor integració al Poblenou: la 
proposta comença ja a dibuixar aquest objectiu de doblar l’habitatge assequible en tot 
l’àmbit i de desenvolupar, de forma definitiva, el gairebé milió de metres quadrats de 
sostre per a activitat econòmica que queden per desenvolupar en tot l’espai. 
Manifesta l’opinió del Govern que és el moment que l’urbanisme serveixi per recuperar 
aquesta activitat econòmica, concretament en aquesta part de la ciutat, i fer del 22@ 
un veritable barri on tothom pugui treballar i, sobretot, on tothom pugui viure, i explica 
que, tal com reflecteix la mesura, els darrers vint anys el context econòmic, social i 
ambiental ha canviat, i el desenvolupament del pla durant aquests vint anys ha permès 
veure que cal incorporar nous reptes i noves demandes. Per això, el mandat passat ja es 
va impulsar un procés participatiu, “Repensem el 22@”, que va tenir com a resultat el 
pacte “Cap a un Poblenou amb un 22@ més inclusiu i més sostenible”, i es va decidir 
tirar endavant la suspensió de nous planejaments, per tenir temps, en una àrea molt 
acotada, de modificar diverses qüestions després de recollir les demandes per a aquest 
espai del sector econòmic, el sector veïnal i tot el teixit del territori i de la ciutat. 
Afegeix que es van comprometre a fer-ho en el termini més breu possible; es troben 
dins aquest termini, i l’objectiu és que al setembre s’aixequi la suspensió de llicències 
perquè hi hagi la modificació del Pla general metropolità aprovada inicialment. 
Tot seguit, exposa que aquesta modificació recull els dos acords principals del Govern 
amb el grup d’ERC: d’una banda, el reimpuls, la recuperació d’un instrument molt 
necessari en aquest territori i a la ciutat, la creació de l’Oficina 22@, que ha de tenir 
dues ànimes, la part econòmica, de recepció de tots els projectes que es volen instal·lar 
a la ciutat, i la part urbanística, des d’una perspectiva de tramitació, de facilitació i 
d’acompanyament conjunt; d’altra banda, l’impuls de l’MPGM en dos àmbits, doblar 
l’habitatge en tot aquest espai per aconseguir més espai de vida, que hi hagi més massa 
crítica al territori i més comerç (en definitiva, més barri), i impulsar definitivament 
l’activitat econòmica i, per tant, que es pugui veure que el planejament es desenvolupa 
de forma fàcil. 
Conclou que l’objectiu és garantir que l’èxit econòmic del 22@ sigui també un èxit social 
per a tothom. 
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La Sra. BUHIGAS agraeix el reconeixement, per part del Govern, de la feina i el 
compromís que està tenint el Grup Municipal d’ERC en aquesta qüestió, i posa de 
manifest que la mesura inclou una revisió dels antecedents i de la situació actual 
d’aquest territori i d’aquesta transformació del 22@, així com el marc que està 
impulsant aquesta revisió de l’instrument urbanístic per reimpulsar els espais del 22@ 
que després de vint anys no han aconseguit entrar en aquesta transformació. Subratlla 
que aquesta és la motivació principal per la qual s’inicia tota aquesta reflexió i la 
necessitat de revisar el projecte, sense perdre de vista que vint anys més tard 
d’aquesta modificació de planejament el context també ha variat. Afegeix que, a parer 
seu, aquesta part de contingut és la que encara s’està treballant i prendrà forma amb la 
lletra petita de la modificació del PGM, ja que una modificació de planejament no és 
més que una eina per assolir una sèrie d’objectius amb uns criteris definits, i, en aquest 
cas, tothom està d’acord que el marc de referència és el pacte al qual es va arribar 
entre la societat civil i el teixit empresarial del territori. 
A continuació, remarca que la recuperació de l’Oficina del 22@ hauria de significar 
recuperar el lideratge que l’Ajuntament havia tingut en la transformació d’aquest 
territori. En aquest sentit, assenyala que si alguna cosa ha estat exemplar, reconeguda 
internacionalment i, fins i tot, “copiada”, és precisament la governança que va 
permetre al 22@, un espai en el qual l’Administració local no tenia ni un sol metre 
quadrat en propietat, impulsar una transformació de gran calat. Subratlla que aquest és 
el valor que tenia aquesta oficina, generar un coneixement que es quedava dins 
l’Administració i que permetia, al costat del sector privat, impulsar una transformació 
rellevant per a la ciutat, i aquest és l’esperit que el Grup Municipal d’ERC voldria que 
recollís l’Oficina del 22@, el reconeixement que quan dins l’Administració la promoció 
de la ciutat i l’urbanisme van de la mà és quan tenen més capacitat de transformar en 
positiu el context de la vida de les persones, en aquest cas, dels ciutadans de 
Barcelona, alhora que es genera un espai de trobada on l’Administració, d’alguna 
manera, té una presència concreta en un territori per a tots els agents que hi treballen, 
siguin públics o privats. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS dona les gràcies al Govern per la presentació d’una mesura que 
aborda una qüestió clau, la futura transformació del 22@, una icona del Poblenou, de 
Sant Martí i de la ciutat, i un element dinamitzador de primer ordre de l’economia, i 
dona les gràcies també a totes les entitats i institucions que formen part de la comissió 
ampliada del Pacte pel 22@, per les seves contribucions a la revisió del Pla del 22@. 
Observa que a tots els uneix la voluntat de la seva triple revitalització: urbana, 
econòmica i social. 
A continuació, recorda que en l’anterior mandat el Grup Municipal de JxCat ja va 
implicar-se en el pacte “Cap a un Poblenou amb un 22@ més inclusiu i sostenible” (en 
va ser part signant), i manifesta el compromís d’aquest grup que no es desnaturalitzi 
l’essència del model del 22@, que ha de continuar sent un espai caracteritzat per la 
preeminència de l’economia del coneixement i la creació d’ocupació de qualitat en els 
sectors de les tecnologies de la informació i la comunicació, la recerca biomèdica, 
l’energia, el media i el disseny. 
Posa de manifest, però, que fa pocs dies, davant l’anunci d’un acord entre el Govern 
municipal i el Grup Municipal d’ERC sobre el nou full de ruta que ha d’orientar la 
modificació del planejament del 22@, el seu grup va expressar algunes reserves 
relacionades amb la manca de concreció dels canvis proposats i amb els dubtes 
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reiteradament manifestats per entitats veïnals i, sobretot, per les empreses i els 
operadors integrats al 22@ Network, així com altres entitats econòmiques del territori. 
Assenyala que sí que comparteixen objectius i principis de la mesura, com ara la 
necessitat d’incrementar l’oferta d’habitatge de lloguer, tant de protecció com lliure, 
consolidar la naturalesa d’economia del coneixement del districte, incrementar els 
equipaments i el verd, millorar la governança del 22@, ajustar els instruments de 
planejament, crear l’Oficina 22@ per compensar la manca de lideratge municipal dels 
darrers cinc anys, revisar el catàleg de patrimoni industrial i aprovar un nou pla 
especial d’infraestructures, però tenen dubtes sobre el reciclatge de solars —demana 
que se n’ampliï la informació— i sobre la implementació política de determinats 
models cooperatius de la línia ideològica del Govern municipal al cor del 22@. 
Tot seguit, demana als membres del Govern que no oblidin la importància del comerç 
—celebra que la tinenta d’alcalde s’hi hagi referit—, ja que aquest és bàsic, i un barri 
sense comerç és un barri mort, sense vida, i els demana també que resolguin els dubtes 
raonables sobre la manera de garantir la seguretat jurídica dels operadors (quin 
impacte tindran els canvis en els valors patrimonials i de quina manera s’aterren els 
plànols i les previsions a la realitat). Afirma que en aquests moments hi ha incertesa, 
que és el pitjor enemic del 22@, i subratlla que queda molta feina per fer i cal que la 
facin tots, juntament amb els veïns i, especialment, amb els operadors del 22@, ja que 
el 22@ no es pot aturar. 
En darrer lloc, remarca que el pressupost inclòs a la mesura, de menys d’un milió 
d’euros, és millorable. 

 

El Sr. CORBACHO posa de manifest que el 2018, després d’un procés participatiu, el 
Govern va arribar a unes conclusions i a uns acords amb els veïns del Poblenou, uns 
acords que l’Ajuntament no va aprovar ni executar mai, si bé sí que es van discutir a 
Sant Martí; es va aprovar la creació d’una comissió que mai no va veure la llum, i a 
principis d’aquest any, amb una mica de “nocturnitat i traïdoria” —alguns se’n van 
assabentar cinc minuts abans de l’inici de la sessió—, el Govern va aprovar la suspensió 
de llicències del 22@. Ara, el Govern presenta el mateix document del 2018, tot i que 
amb un petit “lífting”, i el Grup Municipal de Ciutadans no entén amb quin objectiu es 
presenta. A parer seu, només pot ser per fer veure als veïns que ara sí que es tindran en 
compte les seves opinions, o bé perquè ERC hagi dit al Govern que per aprovar les 
modificacions pendents del Pla general metropolità cal fer un “lífting” al document del 
2018. Afegeix que els grups encara no saben quina serà exactament la modificació del 
pla, i que l’oficina ha de ser una conseqüència del que es decideixi en aquesta 
modificació. Per això, demana al Govern que deixi de fer tanta propaganda i expliqui 
per fi —entén que ho farà al setembre— l’abast de la modificació. Observa que també 
cal decidir, dins la modificació, com s’augmentarà el nombre d’habitatges, si es farà 
disminuint el nombre de metres quadrats d’oficina o bé augmentant l’edificabilitat de la 
zona, conceptes summament importants que cal discutir. 
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Conclou que cal discutir la modificació i, un cop aprovat el pla, dotar-se de tots els 
instruments necessaris per dur-lo a terme, i que el Govern ha de deixar de banda els 
anuncis i les pancartes, que amaguen l’autèntic debat de fons: la modificació del pla 
per al 22@. 

 

El Sr. RAMÍREZ assenyala que el 22@ ha estat un model de transformació urbana amb 
molt d’èxit: un pla que es va aprovar l’any 2000 ha aconseguit convertir una zona 
industrial en un dels centres tecnològics més importants d’Europa i atreure grans 
empreses multinacionals que han instal·lat a Barcelona seus corporatives, espais de 
recerca i investigació, emprenedoria i noves tecnologies. Afegeix que el 2019 aquest 
espai va concentrar més del 54% de la inversió total en espais d’oficines a la ciutat. 
Observa, però, que han passat vint anys des de l’aprovació del pla, i per això és oportú 
actualitzar-lo, sempre tenint present que encara no és un model esgotat i que el que 
cal fer és potenciar-lo i millorar-lo per mantenir-ne l’essència: encara no s’ha 
desenvolupat del tot i té marge per aportar a Barcelona més iniciatives econòmiques i 
empresarials que continuïn dinamitzant l’economia de la ciutat i de tota l’àrea 
metropolitana. 
Posa de manifest que, com molt bé es recalca a la mesura, els resultats d’aquest 
projecte han estat impressionants: una instal·lació de més de 4.300 empreses que 
generen prop de 50.000 llocs de treball i un valor afegit per a la ciutat de 2.684 milions 
d’euros. A més, es protegeix patrimoni cultural i arquitectònic del Poblenou, una 
protecció interessant per mantenir la rehabilitació i conservació de molts edificis 
industrials als quals s’ha donat un nou ús, atès que també se’n mantenen la història i 
els lligams amb el barri. 
A continuació, explica que el Grup Municipal del PP comparteix l’objectiu de crear un 
barri amable per als veïns del districte de Sant Martí, però sense canviar de forma 
substancial el que ha estat sempre el model d’èxit del 22@. Així, aquest grup està 
d’acord amb la mixtura d’usos, però amb l’equilibri necessari en aquest àmbit, atès que 
Barcelona ja disposa d’altres espais amb sòl disponible per construir-hi noves 
promocions d’habitatge assequible. 
D’altra banda, assenyala que l’Ajuntament no ha fet la seva part dels deures durant 
aquests vint anys, ja que dels 5.200 habitatges previstos l’any 2000 només n’ha 
executat 3.200, de manera que dues dècades després no ha fet el 40% dels pisos que 
estaven previstos a l’inici del pla, i tampoc no ha complert les previsions inicials pel que 
fa als equipaments projectats. 
Respecte a les mesures ja anunciades, el grup del PP celebra la recuperació de l’Oficina 
del 22@ per resoldre totes les qüestions urbanístiques, dubtes de veïns, d’inversors i 
d’emprenedors que s’hi vulguin instal·lar, i celebra, també, que aquesta oficina sigui un 
impuls al model de col·laboració publicoprivat que ha donat lloc a tants encerts. 
Conclou que cal apostar pel Pla del 22@ i actualitzar-lo, respectant-ne la filosofia, que 
ha estat un èxit durant aquests vint anys, i incorporant-hi els ajustos necessaris fruit 
dels elements que fa vint anys no existien o no es van preveure. Anuncia que el seu 
grup estarà pendent de la modificació del PGM que es presenti per tal de valorar quins 
canvis es pretenen implementar en el pla. 
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El Sr. VALLS posa de manifest que el 22@ està patint, com tota la ciutat, els greus 
efectes de la pandèmia i de la crisi econòmica: durant el primer semestre d’enguany la 
contractació d’oficines ha caigut un 40%, dada que dona una idea de la situació, i ara hi 
ha l’oportunitat de dissenyar el districte del futur i ajudar a la seva reactivació, un 
districte que és un pol tractor d’activitat econòmica de tota la ciutat, així com el seu 
millor ambaixador en innovació. 
Dit això, indica que el Grup Municipal de BxCanvi troba a faltar més perspectiva en el 
pla, que és una foto estàtica del 2020 quan hauria de pensar en la Barcelona del 2030 o 
del 2050, amb més ambició, com diuen els mateixos agents del districte. D’altra banda, 
el preocupa que el pla pugui limitar la capacitat de creixement del districte o diluir-ne la 
capacitat productiva. Observa que, si bé tothom vol més habitatge i cal disposar de les 
eines per fer aquest habitatge a la ciutat —aquest és sempre el gran fracàs del 
Govern—, cal repensar si no val la pena concentrar més ús d’activitat econòmica en 
aquest sector per atraure més inversió i talent, així com repensar si en aquest sector 
concret és necessari un pes tan elevat dels habitatges socials, que molt segurament no 
podran ocupar els professionals del sector, que hauran de desplaçar-se des d’altres 
barris de la ciutat o de l’àrea metropolitana si no disposen d’habitatge lliure a prop dels 
seus llocs de treball. En aquest sentit, recorda que el Pacte per Barcelona aposta per 
una ciutat més propera. 
Tot seguit, subratlla que cal donar seguretat jurídica als inversors i no canviar els usos 
de manera irracional i poc assenyada. 
Per acabar, indica que el seu grup també està preocupat per la voluntat del Govern de 
dur a terme el pla, que no es podrà dur a terme sense diàleg entre el sector públic i el 
privat, sense diàleg amb els agents productius del districte, un diàleg que, a parer del 
seu grup, avui no es troba a un bon nivell. 

 

El Sr. COLLBONI agraeix les intervencions dels grups; subratlla que el Govern estén la 
mà a tothom per arribar a acords, i felicita tots els qui han participat en el pacte, el 
22@ Network, les universitats i les entitats del Poblenou. 
D’altra banda, es mostra d’acord que el pla necessita certeses, seguretat jurídica i visió 
històrica, i observa que estan fent història: el 27 de juliol farà vint anys que es va 
aprovar el planejament del 22@, al qual ara es dona l’impuls definitiu. 

 

La Sra. SANZ agraeix la participació de tothom i observa que la feina tot just comença, 
de manera que és molt important que ara tots els grups col·laborin amb les seves 
propostes —se’ls convocarà per recollir-les— per poder arribar al setembre amb una 
aprovació inicial que més tard incorporarà un procés d’al·legacions amb l’objectiu que a 
finals d’any o a principis de l’any vinent es disposi ja definitivament d’aquesta 
modificació per garantir la seguretat jurídica. 

 

c) Informes 
 

1. — Informe de la Unitat Antiassetjament de Disciplina d’Habitatge. 
 

ES RETIRA. 
 

C) Part decisòria / executiva 
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a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 

 

COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS 
 

2. — (FD 2020-07/08) RENUNCIAR al càrrec de patró de l’Ajuntament de Barcelona a la 
Fundació Privada Centre d’Higiene Mental Les Corts, entitat absorbent de la Fundació 
Privada Vol, en la qual l’Ajuntament de Barcelona va aprovar-ne la incorporació com a 
patró per acord del Plenari del Consell Municipal de 25 de juliol de 2012. DEIXAR SENSE 
EFECTE el nomenament del Sr. Ricard Fernández Ontiveros com a representant de 
l’Ajuntament de Barcelona al Patronat de la Fundació Privada Vol. NOTIFICAR aquest 
acord al Patronat de la Fundació Privada Centre d’Higiene Mental Les Corts, entitat 
absorbent de la Fundació Privada Vol, amb efectes des d’1 de gener de 2020, i INSTAR-
LO a dur a terme tots els tràmits necessaris davant el Protectorat de la Generalitat de 
Catalunya per a la baixa de l’Ajuntament de Barcelona com a patró a la Fundació. 
NOTIFICAR al Protectorat de la Generalitat de Catalunya el present acord. FACULTAR el 
Gerent de Drets Socials, Justícia Global, Feminismes i LGTBI per a la realització de totes 
les actuacions encaminades a executar el present acord. 

 

S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Bou i Ramírez. 
 

3. — (20180464) ANUL·LAR l’autorització i disposició de la despesa a favor d’Habitatge 
Metròpolis Barcelona, SA (HMB), amb núm. de NIF A67187609, amb càrrec al 
pressupost i a l’aplicació pressupostària 0701.93311.85090 per import de 
10.590.908,29 euros per a l’exercici 2021,de 17.651.513,82 euros per a l’exercici 2023 i 
de 17.651.513,82 euros per a l’exercici 2025 per a la subscripció i desemborsament de 
les accions de la classe A representatives de la part que correspon a l’Ajuntament de 
Barcelona en l’ampliació de capital de la societat d’Habitatge Metròpolis Barcelona, SA 
(HMB). 

 

S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, 
Barceló i Corbacho, i també dels Srs. Bou i Ramírez. 

 

COMISSIÓ D’ECONOMIA I HISENDA 
 

4. — (FD 2020-07/09) RATIFICAR la modificació dels articles 2, 3, 5, 10.2, 12, 13.2, 13.5, 16.1, 
16.3 i 19.1 dels estatuts de la Fundació Barcelona Mobile World Capital Foundation, 
aprovada pel seu Patronat en la sessió del 5 d’abril de 2019, que s’incorpora a 
l’expedient administratiu. 

 

La Sra. ALCALDESSA indica que aquest punt es tractarà juntament amb el següent. 
 

El Sr. COLLBONI enuncia tots dos punts, referents a la Fundació Barcelona Mobile 
World Capital, i subratlla que en la situació de crisi pandèmica i econòmica actual és 
clau enviar missatges positius sobre el futur econòmic de la ciutat, sobretot en l’àmbit 
tecnològic i digital. 
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Tot seguit, esmenta tres factors que han estat fonamentals per al desenvolupament i el 
posicionament de la ciutat en aquest sector: la creació de llocs de treball de qualitat —
el 22@ n’és un exemple—, l’existència d’un ecosistema de parcs científics, de hubs 
tecnològics, de startups, de grans empreses tractores, i la presència del Mobile World 
Congress i d’aquest instrument que és la Mobile World Capital. 
Per acabar, de la modificació dels estatuts de la Fundació, en destaca especialment la 
possibilitat d’ampliar els membres del Patronat —s’està fent un esforç perquè grans 
empreses tractores tecnològiques s’hi sumin, també del sector financer, com ja ha 
succeït—, la qual cosa ajudarà a reforçar l’instrument. 

 

El Sr. CASTELLANA explicita que en aquest punt se sotmet a votació la modificació dels 
estatuts de la Fundació Barcelona Mobile, que ja va ser aprovada pel Patronat de la 
Fundació i pel Govern de la Generalitat, i en el punt següent, l’extensió del contracte 
fins al 2024 amb l’aportació associada de 5 milions d’euros prevista al conveni signat 
per a l’any 2023. 
Dit això, vota a favor de tots dos punts en nom del Grup Municipal d’ERC, totalment 
compromès amb el sector tecnològic, i posa en relleu la importància que el Mobile 
World Congress continuï a la ciutat, en la qual genera impactes positius, així com de 
seguir treballant i trobar la millor manera per aconseguir els millors impactes socials 
possibles. 

 

El Sr. MASCARELL expressa el vot favorable del Grup Municipal de JxCat a tots dos 
punts, referents a un acord de notable importància estratègica, especialment ara, que 
el baròmetre reflecteix que el sentiment de preocupació entre la ciutadania sobre el 
futur econòmic de la ciutat és gran, de manera que és un bon moment per fer notar un 
d’aquests elements estratègics que donen futur a la ciutat. 
D’altra banda, observa que la ciutat, en termes econòmics, no només està patint les 
conseqüències de la covid, sinó també l’estigmatització que s’ha fet d’alguns sectors de 
l’economia de la ciutat, com ara el turisme, i les vacil·lacions inicials que hi va haver 
amb el Mobile, que celebra que en aquest cas quedin resoltes. 

 

El Sr. SIERRA vota a favor de tots dos punts en nom del Grup Municipal de Ciutadans, 
que sempre ha estat a favor de la celebració de grans esdeveniments que situïn 
Barcelona com el que és, una ciutat important a escala mundial, i lamenta que hagi 
hagut de venir el coronavirus perquè el Govern municipal entengués la importància del 
Mobile World Congress per a Barcelona i fos conscient dels 473 milions d’euros de 
beneficis que hi va deixar el 2019. En aquest sentit, recorda que la mateixa alcaldessa, 
abans de ser-ho, deia que aquest esdeveniment, que des que és alcaldessa ha posat en 
risc, no era sostenible i calia auditar-lo. 
Dit això, subratlla que el Mobile World Congress hauria de ser patrimoni de la ciutat, 
com la Sagrada Família, i quedar-s’hi per sempre perquè Barcelona pugui continuar sent 
una ciutat de referència internacional en aquest àmbit. 

 

El Sr. BOU vota a favor de tots dos punts en nom del Grup Municipal del PP, que 
reconeix el vincle del Mobile World Congress amb Barcelona; entén que amb 
l’ampliació com a mínim fins al 2024 es compensarà l’edició perduda enguany, i espera 
que l’edició del 2021 sigui la millor de la història. 
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La Sra. PARERA expressa el vot favorable del seu grup a tots dos punts; diu que és una 
bona notícia que el Mobile s’estengui un any més, una extensió lògica, atès que 
enguany, malauradament, s’ha hagut de suspendre, i demana al Govern que treballi 
perquè aquesta ampliació s’estengui en el temps i el Mobile sigui un esdeveniment 
consolidat a la ciutat. 

 

El Sr. COLLBONI agraeix la posició dels grups i diu que la resposta de Barcelona a la 
situació tan crítica per la qual ha passat enguany el Mobile ha estat més ampliació dels 
membres del patronat de la Mobile World Capital i més anys. 
Dona les gràcies també a GSMA —especialment, a John Hoffman—, a Fira de Barcelona, 
al Govern d’Espanya, que ha inclòs al Patronat la vicepresidenta del Govern, Nadia 
Calviño, i als nous patrons que s’estan incorporant en aquests moments. 

 

S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 

5. — (2018/239) APROVAR l’acord transaccional i l’esmena número 2 del contracte subscrit 
entre el Ministerio de Industria, Turismo i Comercio del Reino de España, la Generalitat 
de Catalunya, l’Ajuntament de Barcelona, Fira Internacional de Barcelona i Turisme de 
Barcelona, que té per objecte l’extensió de la vigència contractual fins a l’any 2024; 
AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa de 5.000.000,00 euros a favor de la Fundació 
Mobile World Capital Barcelona amb NIF G 65760431, amb càrrec al pressupost i 
partida indicats en aquest mateix document per a l’any 2023. 

 

Punt tractat juntament amb l’anterior. 
 

S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 

6. — (DP-2020-27844) ADSCRIURE i CONSTITUIR un dret real d’aprofitament a favor de 
l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, respecte de la finca de 
domini públic situada al carrer Víctor Colomer, núm. 6-12 (parcel·la A del sector de 
millora urbana de la MPGM Casernes de Sant Andreu), grafiada al plànol annex, 
destinada a la construcció i gestió d’un edifici d’habitatges protegits dotacionals en 
règim de lloguer per a gent gran; SOTMETRE l’expedient a informació pública durant un 
termini de trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, TENIR per 
aprovada l’esmentada adscripció i constitució del dret real d’aprofitament; 
FORMALITZAR-LO d’acord amb les condicions del document annex, que s’aproven, i 
FACULTAR l’Alcaldia per a la realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

7. — (DP-2020-27845) ADSCRIURE i CONSTITUIR un dret real d’aprofitament a favor de 
l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, respecte de la finca de 
domini públic situada al carrer Fernando Pessoa, núm. 53-55 (parcel·la J del sector de 
millora urbana de la MPGM Casernes de Sant Andreu), grafiada al plànol annex, 
destinada a la construcció i gestió d’un edifici d’habitatges protegits dotacionals en 
règim de lloguer, i una escola bressol en planta baixa que serà retornada a la 
corporació municipal; SOTMETRE l’expedient a informació pública durant un termini de 
trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, TENIR per aprovada 
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l’esmentada adscripció i constitució del dret real d’aprofitament; FORMALITZAR-LO 
d’acord amb les condicions del document annex, que s’aproven, i FACULTAR l’Alcaldia 
per a la realització de totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar 
el present acord. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

8. — (3-053/2020) PRIMER.- RESOLDRE les reclamacions presentades i APROVAR 
definitivament la modificació de crèdits pressupostaris del Pressupost general de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2020, consistent en transferències de crèdit per 
import de 90.000.000,00 d’euros, per fer front a despeses derivades de la covid-19 
mitjançant la dotació d’un fons de contingència per despeses socials de 35.000.000,00 
€, d’un segon fons de contingència per despeses de reactivació econòmica per import 
de 30.000.000,00 €, d’un tercer fons de contingència per despeses en espai públic i 
mobilitat de 15.000.000,00 € i un quart fons de contingència per a despeses de suport a 
la cultura per import de 10.000.000,00 €, de conformitat amb la documentació i amb la 
distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència 
comptable núm. 20060990. SEGON.- APROVAR que la distribució dels fons esmentats 
s’efectuarà d’acord amb el que preveu la base quaranta-tresena d’execució del 
pressupost 2020. 

 

El Sr. MARTÍ GRAU explicita que el que se sotmet a votació, que ja s’ha discutit a 
bastament, és una modificació pressupostària que trasllada 90 milions d’unes partides 
d’inversions que no es poden fer a causa de l’aturada provocada per la pandèmia, i 
especifica que, d’aquest import, 35 milions es destinen a donar resposta a l’emergència 
social amb tota mena d’ajuts als col·lectius més vulnerables; 30 milions es dediquen a la 
represa de l’activitat econòmica, a donar suport al comerç i a la restauració —l’acord de 
les terrasses s’ha endut bona part d’aquests recursos—, 15 milions es dediquen a la 
transformació de la mobilitat i de l’espai públic de la ciutat per garantir la distància 
física entre els vianants i la possibilitat d’utilitzar modes de mobilitat sostenible com la 
bicicleta, i 10 milions es destinen a reprendre la cultura, un dels sectors més afectats 
per la crisi. 
Afegeix que aquesta operació es fa en un marc econòmic que projecta el tancament del 
2020 amb desequilibri, un desequilibri al qual pot fer front una administració sanejada, 
que té romanents i estalvis acumulats, com és Barcelona, que ja es va trobar en la 
mateixa situació amb la crisi del 2008 —va tenir pressupostos desequilibrats els anys 
2010 i 2011. 
Per acabar, manifesta l’opinió que aquesta és la millor resposta, la més expansiva, que 
pot donar l’Ajuntament en el cas del pressupost del 2020, i a partir de la tardor caldrà 
començar a discutir la millor manera de fer-ho en el pressupost del 2021. 

 

El Sr. COLLBONI afegeix a la intervenció del regidor Martí que aquestes mesures han 
estat una reacció ràpida i precisa no només del Govern municipal, sinó de tot 
l’Ajuntament, ja que han estat compartides amb el conjunt dels grups de l’oposició, als 
quals agraeixen les seves aportacions, en especial, a ERC per haver enfortit els 
programes d’ocupació per a persones vulnerables; a JxCat per l’èmfasi en la facilitació 
dels tràmits relacionats amb l’activitat econòmica; a Cs per les mesures per a 
autònoms; al PP per les mesures de foment del comerç de proximitat i restauració, i a 
BxCanvi pel suport a l’economia digital. 
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Dit això, subratlla que cal que continuïn fent aquest esforç plegats. Entén que això és el 
que la ciutadania espera d’ells, i que en aquesta ocasió estan actuant a l’altura del que 
se’ls exigeix. 

 

El Sr. CASTELLANA observa que una cosa és l’autonomia financera i una altra, el model 
de finançament local, dos debats que cal abordar, cadascun quan sigui el moment. 
Especifica que ara cal parlar d’autonomia financera, del que pot fer l’Ajuntament amb 
els seus recursos i el seu potencial econòmic, que, amb romanents i amb deute, és molt 
elevat. 
Dit això, explica que per al Grup Municipal d’ERC és de sentit comú que els 90 milions 
d’euros d’inversions que no es poden executar enguany es transfereixin per dedicar-los 
a fer front a les conseqüències de la crisi econòmica i social actual. Per això, aquest 
grup va presentar al·legacions relacionades amb l’habitatge, el fons de rehabilitació 
energètica —a parer seu, cal aprofitar per generar activitat econòmica abordant un 
altre problema, el de la crisi climàtica—, l’ocupació i els drets socials, entre molts altres 
àmbits, per garantir una sortida social de la crisi. 
Observa, però, que aquest és el debat fins al 31 de desembre, però és necessari 
abordar ja el que vindrà després. Per això, el seu grup ha presentat moltes iniciatives i 
ha insistit molt des de la primera reunió, a l’abril, que sense romanents, deute i 
transferències no es podrà tirar endavant perquè es podria salvar el 2020 però els anys 
següents no hi hauria les eines suficients per abordar la crisi. 
Conclou que el debat d’avui és important però també ho és molt que s’hi introdueixin 
aquestes variables, perquè, si no, malauradament, seria difícil abordar la crisi amb les 
eines que la ciutadania es mereix. 

 

La Sra. ARTADI manifesta l’opinió del Grup Municipal de JxCat que seria absurd que 
aquest decret no s’aprovés, ja que la situació sanitària ha obligat a aturar una sèrie 
d’inversions, i això ha fet que hi hagi una part del pressupost previst a l’inici de l’any 
que no es podrà executar, i és totalment lògic que aquests recursos es dediquin a 
recuperació social i econòmica i a fer front a la crisi provocada per la covid. 
Observa, però, que si bé estan satisfets de com estaven treballant Govern municipal i 
grups de l’oposició els primers mesos, ja que van fer molta feina amb un diàleg fluid, 
entenen que això ha empitjorat. Esperen que es pugui recuperar el bon funcionament 
de l’inici. 
D’altra banda, posa de manifest que al seu grup, com ha dit des del primer dia, des del 
març, li hauria agradat que hi hagués un pla global, en lloc d’haver de lluitar mesura per 
mesura, comissió per comissió, plenari per plenari, i estar atents cada dia a les diverses 
rodes de premsa del Govern municipal. És a dir, voldria poder veure les coses amb 
globalitat, claredat, concreció i mesures avaluables. 
Considera que ha passat una cosa semblant amb el Pacte per Barcelona: si bé el seu 
grup considera que ha estat una experiència fantàstica i espera que la col·laboració 
amb les entitats, la feina que s’ha fet en el moment en què tenen més problemes i més 
dificultats i tota la implicació que hi ha hagut es mantinguin, també entén que no hi ha 
hagut concreció perquè el Govern municipal no ha volgut, no hi ha hagut calendari ni 
pressupost, i així és molt difícil donar resposta a la ciutadania. Afegeix que una foto no 
resol els problemes i que buscar un consens si no es concreta i no es proposen mesures 
reals no serveix de res. 
Per acabar, subratlla que tots han de fer la feina que els correspon dins els seus partits, 
i manifesta molta preocupació pel romanent i per les limitacions que ja s’intueix que es 
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posaran a l’endeutament de cara a l’any vinent per poder fer les polítiques que cal fer 
aquest any, el vinent i segurament els següents, perquè la crisi està tenint un impacte 
enorme. 

 

La Sra. GUILARTE explica que el Grup Municipal de Ciutadans va donar suport al Govern 
per tal que es pogués iniciar aquest fons covid com a vot de confiança inicial, però ja va 
indicar que no era suficient, que calia ampliar-ne l’import, i la realitat els ha donat la 
raó, com va passar amb la taxa de terrasses, amb els residus del comerç i amb els ajuts 
a pimes, famílies i autònoms. 
Pregunta als membres del Govern si realment creuen que modificant només el 3% d’un 
pressupost caduc es pot fer front a una crisi de les dimensions de la crisi actual, i 
subratlla que no és bo que es continuïn aferrant a un pressupost que ja abans era 
pèssim i irreal i que ara no té cap sentit, un pressupost que es basava en una pujada 
d’impostos a tota la ciutadania —se l’ofegava encara molt més— i en uns ingressos que 
no se sabia si es rebrien. 
Assenyala que, davant aquesta situació, el seu grup va demanar al Govern un pla de 
contingència, però aquest no en va fer cas, i encara ara persisteix en l’error, amb el 
manteniment d’un pressupost ideològic en detriment de les autèntiques necessitats i 
prioritats de la ciutat. 
El Grup Municipal de Ciutadans lamenta que el Govern es mantingui en l’immobilisme 
quan disposa de moltes eines per poder fer molt més. 

 

El Sr. BOU posa de manifest que la crisi actual és una crisi sense precedents amb greus 
conseqüències socials i econòmiques, fins i tot més importants que les que va provocar 
la crisi del 2008, i subratlla que, davant aquesta crisi excepcional, cal una resposta 
també excepcional, alhora que unitària, cosa que requereix un esforç sincer per part de 
tots els grups, que han d’estar disposats a cedir i a entendre’s amb qui té posicions 
diferents de les pròpies. Afegeix que el Grup Municipal del PP sempre hi ha estat 
disposat i, per això, ha dedicat tot el seu esforç a proposar solucions útils i intentar 
arribar a acords. 
A continuació, indica que algunes de les mesures que va plantejar aquest grup al 
començament han estat acceptades pel Govern municipal —en alguns casos, no amb la 
profunditat amb què s’havien plantejat—, com ara l’excepció a les terrasses durant 
l’estat d’alarma, la bonificació del 75% durant la resta del 2020, la bonificació del 75% 
de la taxa de guinguetes, l’ajornament de l’entrada en vigor del recàrrec municipal 
sobre l’impost turístic, els ajuts a lloguers de locals comercials i els ajuts de 300 euros a 
autònoms. 
D’altra banda, assenyala que el PP va presentar diverses al·legacions a la modificació de 
crèdits, destinades principalment a obtenir més concreció dels diferents fons de 
contingència, garantir partides d’atenció social que aquest grup considera prioritàries 
davant les conseqüències socials i sanitàries de la pandèmia, ajudar sectors 
especialment afectats per la crisi econòmica (comerç, restauració, turisme, cultura...) i 
preparar el sector educatiu per a les noves exigències sanitàries que estaran vigents el 
curs vinent. 
Per acabar, indica que el Govern municipal ha acceptat totalment o parcialment el 88% 
de les al·legacions presentades pel PP i per això, així com pel convenciment que és 
imprescindible que tots els grups municipals donin una resposta unitària a aquesta crisi, 
vota a favor d’aquesta modificació de crèdit. 
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El Sr. VALLS expressa el vot favorable del Grup Municipal de BxCanvi, que és conscient 
que s’ha fet una bona feina amb el Sr. Martí Grau i el Sr. Collboni i entén que, per 
responsabilitat, com molt bé ha explicat fa un moment la Sra. Parera, cal donar suport 
a aquesta modificació. 
També entén, però, que el Govern municipal està actuant sense ambició davant 
aquesta crisi o sense esperit innovador: calen més recursos per tornar a aixecar la 
ciutat i donar-li una empenta a l’economia, ja que amb només 30 milions difícilment es 
podrà donar sortida a les reclamacions d’una ciutadania formada per més d’1,6 milions 
de persones —és difícil creure que 18 euros per habitant seran suficients per reactivar 
l’economia de Barcelona—, i no es pot ajudar els treballadors amb eslògans i mesures 
grandiloqüents, sinó que calen propostes clares i consensuades amb la resta de grups i 
amb tots els actors econòmics i socials. 
Recorda que el seu grup, quan es va discutir l’aprovació dels pressupostos del 2020, ja 
va deixar clar que no hi estava d’acord, ja que l’economia de Barcelona es trobava en 
un punt delicat ja abans de la pandèmia, i el plantejament no s’ajustava a la realitat ni 
de la recaptació possible ni de la situació que es vivia a la ciutat, però no en van fer cas i 
ara aquests pressupostos són encara menys realistes. 
Per acabar, afirma que el Govern ha demostrat en moltes ocasions que no volen 
negociar ni dialogar —en posa com a exemples els casos de la Nissan, l’Hermitage, les 
ordenances fiscals, la gestió de la promoció turística i la forma d’actuar en relació amb 
la proposta de regular el preu dels lloguers—, i subratlla que ara és necessari canviar 
perquè la situació és complicada i dramàtica. Concreta que ara, en el moment de 
començar a pensar en els pressupostos del 2021, calen romanents, deute, mesures 
valentes, menys impostos, flexibilitat i apostar per l’economia, com saben els grups de 
l’oposició. Pregunta al Govern si ell també n’és conscient. 

 

El Sr. COLLBONI agraeix les intervencions i observa que, davant les conseqüències de la 
pandèmia, han hagut de fer l’esforç d’anar combinant l’acord, les propostes dels grups 
de l’oposició i dels sectors econòmics amb la resposta immediata a autònoms, 
comerciants, treballadors en precari i treballadors objecte d’ERTO, entre altres 
col·lectius, activant tots els serveis possibles (en el cas de l’àmbit econòmic, des de 
Barcelona Activa). 
D’altra banda, informa que un 43% de les mesures que es van acordar estan en 
execució, ja s’han executat 14 milions d’euros dels previstos i un 80% dels 16.500 
beneficiaris de la mesura adreçada als autònoms ja ha cobrat els ajuts. 
Per acabar, remarca que els grups, a qui torna a donar les gràcies, han treballat i han 
fet el que havien de fer amb èxit, amb els recursos disponibles. 
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El Sr. CASTELLANA observa que, si bé avui la responsabilitat en la ciutadania és molt 
important, hi ha qüestions que resten pendents de concretar. Per exemple, al gener es 
va presentar el fons de rehabilitació energètica, i encara hi falten moltes concrecions, 
com també en falten al triplet deute-romanents-transferències, encara que hi hagi 
suport polític. Per això, avui el Grup Municipal d’ERC, amb la seva abstenció en aquest 
punt, permet que aquesta modificació pressupostària tiri endavant, i, a falta de 
concrecions, serà molt exigent en el seu seguiment. 

 

La Sra. ARTADI expressa l’abstenció del Grup Municipal de JxCat, que entén que 
aquesta modificació s’ha d’aprovar, però considera que les darreres setmanes hi ha 
hagut un canvi en l’actitud del Govern pel que fa a la col·laboració amb la resta, que és 
diferent de la que va tenir durant la part més dura de la pandèmia i que cal recuperar. 

 

La Sra. GUILARTE subratlla que el Grup Municipal de Cs, des del primer dia en què es va 
decretar l’estat d’alarma i en previsió de les conseqüències de la covid-19, ha proposat 
al Govern una alternativa per poder ampliar el fons covid, començant pels ingressos: va 
proposar fins a vuit fonts de finançament diferents per aconseguir més recursos 
necessaris i anar molt més enllà dels 90 milions que s’han presentat, entre les quals n’hi 
ha que són enterament competència de l’Ajuntament, com ara la restauració de 
pressupostos d’inversions no essencials o l’eliminació de despeses supèrflues, com són 
els 20 milions d’autopropaganda que va gastar la Sra. Colau l’any passat o les 
subvencions a dit a persones afins sense cap retorn social i sense cap projecte 
avaluable (això es va fer fins i tot durant la pandèmia). 
Especifica que el pla presentat per Ciutadans recollia una ampliació del fons fins als 410 
milions d’euros en tres anys (el primer any es doblaven els 90 milions), amb mesures 
concretes destinades a reforçar els plans d’ocupació i ajudar les famílies vulnerables, 
els autònoms, les pimes i els comerços. 
Per acabar, indica que el Grup Municipal de Cs, malgrat la manca de valentia i de 
compromís mostrada pel Govern municipal, dona suport a la proposta per 
responsabilitat i perquè és millor un fons de 90 milions que res; insta el Govern a 
rectificar en relació amb els pressupostos del 2021 i les ordenances fiscals abans que de 
nou la realitat l’hi obligui, i remarca que el grup de Cs sempre el trobaran a la via del 
consens i de les polítiques útils i equilibrades. 

 

El Sr. BOU diu al Sr. Collboni que no hi ha temps a perdre i que el Grup Municipal del PP 
estarà atent a la implementació del fons des del moment en què s’aprovi. 

 

El Sr. VALLS subratlla que ara han de treballar, sobretot, per preparar el pressupost del 
2021 i arribar a consensos, que seran molt més complicats perquè la tasca és molt més 
complicada i el repte és enorme, ja que encara no es coneixen totes les conseqüències 
de la crisi sanitària i econòmica. 

 

El Sr. MARTÍ GRAU agraeix profundament el to de les intervencions, així com els vots, 
que permeten aprovar una modificació pressupostària important, i puntualitza que a la 
lluita contar l’epidèmia no només es dediquen aquests 90 milions que s’han pogut 
estalviar d’inversions que no es podien fer per respondre d’una manera afegida a les 
exigències de l’epidèmia, sinó que aquests s’afegeixen als més de 300 milions que es 
dediquen a serveis socials i els gairebé 150 milions que es dediquen a cultura, i el Pla de 
barris ha rearticulat tota la seva estratègia cap al combat contra l’epidèmia. Subratlla 
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que tot l’Ajuntament ha aconseguit transfigurar una organització complexa per donar 
resposta a les noves necessitats, i posa de manifest que la valoració en el baròmetre 
municipal de la gestió municipal ha pujat vuit punts respecte a l’últim baròmetre, la 
qual cosa els fa il·lusió. 
Tot seguit, assenyala que l’aprovació d’aquesta modificació contribueix a continuar 
donant aquesta resposta contundent i eficaç que l’Ajuntament de Barcelona ha donat 
davant una de les epidèmies més greus que ha viscut la ciutat els últims cent anys. 
D’altra banda, es mostra d’acord que ara cal començar a discutir el 2021, i diu a la Sra. 
Artadi que si no ho han fet de manera tan seguida com ho havien fet fins a l’aprovació 
inicial és perquè cal disposar d’un marc que avui s’està discutint. Recorda, però, que 
tant ell com el primer tinent d’alcalde s’han reunit de manera estable, un cop per 
setmana, amb els presidents dels grups per discutir el Pacte per Barcelona, i han parlat 
de moltes coses. Afegeix que aquest fil es reprendrà a partir del setembre, quan es 
disposi del marc econòmic, i assegura que la voluntat del Govern serà la mateixa que ha 
impulsat aquesta modificació: que l’Ajuntament pugui posar tota la seva capacitat 
econòmica i financera al servei de la reactivació econòmica, de donar sortida a la crisi 
social i a l’emergència social i a combatre l’emergència climàtica. 
Conclou que l’escenari no serà el mateix si es té percentatge de participació en els fons 
europeus, es pot fer deute, es pot gastar el romanent i s’ha eliminat la regla de despesa 
que si no s’ha pogut fer res de tot això. Entén que el més possible, com passa sempre 
en política, és que es trobin en un camí del mig, que el Govern explicarà amb total 
transparència en el marc d’un debat que està convençut que, malgrat les posicions 
ideològiques diferents, estarà presidit pel to que hi ha hagut en aquest, que torna a 
agrair. 

 

S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, 
Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana, dels Srs. i les Sres. 
Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis, i també dels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, 
Barceló i Corbacho. 

 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I SEGURETAT I 
PREVENCIÓ 

 

9. — DESIGNAR la Ima. Sra. Laura Pérez Castaño, presidenta de la Comissió de Drets Socials, 
Cultura i Esports, en substitució de l’Im. Sr. Joan Subirats Humet, que restarà com a 
membre de la comissió esmentada. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

10. — (16/2020) ATORGAR la Medalla d’Honor de Barcelona 2020 als ciutadans, ciutadanes i 
entitats que proposa aquest Consell Plenari i els respectius consells de districte, d’acord 
amb la relació que consta a l’expedient, com a mereixedors i mereixedores d’aquest 
guardó, perquè amb la pràctica de la seva labor professional o social han contribuït al 
desenvolupament de la consciència ciutadana, virtuts i valors cívics. 
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La Sra. ALCALDESSA enuncia la proposta. 
 

La Sra. ALAMANY cita Galeano, que deia: “Molta gent en llocs petits fent coses petites 
és capaç de moure el món”, i manifesta l’opinió que aquesta Medalla d’Honor de 
Barcelona parla una mica d’això. En aquest sentit, assenyala que d’aquesta pandèmia 
se’n poden treure diverses lliçons apreses gràcies a la ciutadania, com ara que les 
institucions són imprescindibles per gestionar les crisis i que els recursos que es van 
retallar seguint la lògica d’austeritat amb la qual es va sortir de la crisi del 2008 són 
necessaris (s’han trobat a faltar). Afegeix que alguns sectors que avui rebran la Medalla 
d’Honor de Barcelona han demostrat ser a primera línia durant la pandèmia, i van ser 
alguns dels principals damnificats per aquella política que defensava que el mercat ens 
salvaria i que la política pública havia de deixar de tenir el protagonisme que havia 
tingut, i subratlla que aquella concepció s’ha revelat com un fracàs. 
Manifesta el desig que haguem après aquesta lliçó, com també la lliçó que és el 
moment de la política dels afers comuns: en una època en què semblava que 
l’individualisme o l’alienació es donaven per descomptat, creu que aquesta Medalla 
d’Honor de Barcelona fa tenir esperança per creure precisament el contrari. 
A continuació, indica que aquesta medalla és el reconeixement a totes les persones que 
van aconseguir capgirar la ciutat en una situació d’extrema complexitat i en van 
transformar els usos sense esperar res a canvi en benefici de la seva comunitat, i és 
també el mirall dels reptes que Barcelona té pendents, dels deures de tots plegats. 
Per acabar, remarca que, a parer seu, el compliment d’aquests deures seria el millor 
reconeixement per als qui sense cap queixa tiren i tiraran endavant la ciutat, moltes 
vegades malgrat els polítics, que han d’estar a l’altura del seu compromís. 

 

La Sra. TARAFA explicita que aquests mesos han estat molt durs i intensos per a 
tothom, sobretot per a les persones que han fet una tasca de cura per a tothom, que 
han demostrat que els serveis de cures són els que han sostingut la vida de la ciutat de 
Barcelona, i observa que parla de serveis de cures en el sentit més ampli: els que tenen 
cura del cos, de la ment, de l’espai urbà, que han acompanyat gent gran i totes les 
persones que ho han necessitat i, en definitiva, els que han tingut cura de la ciutat i de 
les persones que se l’estimen. 
Tot seguit, esmenta alguns dels col·lectius professionals que assumeixen aquestes 
tasques de cura: professionals del món de la salut (metges, metgesses, infermeres, 
infermers, auxiliars, camillers, zeladors, farmacèutics, psicòlegs...); treballadors socials, 
treballadores de la llar, educadores de carrer, serveis de carrer per a persones sense 
llar, que han connectat a la vida i dins de les situacions complexes d’aquestes setmanes 
les persones que viuen situacions més vulnerables; professionals de les residències, que 
han viscut situacions extremadament dures; entitats socials que han fet i fan una feina 
extraordinària; personal dels serveis de neteja, que ha netejat els equipaments perquè 
el virus no es propagués; treballadors d’establiments de neteja i d’alimentació; cossos 
de seguretat, i hostalers, que han cedit hotels per als hotels salut o els hotels socials 
salut. 
Assenyala que ha parlat amb molts d’aquests professionals, que aquests dies han viscut 
sentiments de desesperança, d’orgull, de cansament i de tristor, i demanen tres coses: 
que es visibilitzi el reconeixement dels sectors; corresponsabilitat per a les setmanes 
que venen, i, sobretot, que millorin les seves condicions de treball del dia a dia. 
Conclou que avui es donen aquestes cinc medalles al Col·legi de Metges, al Col·legi 
d’Infermers i Infermeres, al Col·legi de Treballadors Socials, a la Taula d’Entitats del 
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Tercer Sector i al Gremi d’Hotels de Barcelona, així com les vint medalles dels districtes 
(dues per districte), a persones i entitats que han fet una feina extraordinària. 

 

La Sra. BONET indica que tots els grups municipals han acordat que les cinc medalles 
d’honor de la ciutat fossin un reconeixement a alguns dels col·lectius més implicats en 
la resposta a la covid (Col·legi Oficial de Metges de Barcelona, Col·legi Oficial 
d’Infermeres i Infermers de Barcelona, Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya, 
Taula d’Entitats del Tercer Sector de Catalunya i Gremi d’Hotels de Barcelona), i observa 
que quan es parla de col·legis es parla de professionals, de servidors públics, i cal 
reconèixer-ne les condicions de treball, de manera que darrere d’aquest reconeixement 
hi ha el reconeixement de la necessitat de defensar els serveis públics i, per tant, les 
condicions laborals, tant pel que fa als salaris com pel que fa a la necessitat que 
disposin de tots els mitjans materials per desenvolupar les seves tasques, entre altres 
qüestions. 
Insisteix que aquest vol ser un reconeixement i un agraïment als sectors més implicats 
en una crisi que ha tingut un gran impacte tant al món en general com a Barcelona en 
particular, pel nombre de víctimes i per les famílies afectades, un reconeixement i un 
agraïment tant a qui ha estat en primera fila salvant vides com als qui han cuidat cada 
dia els més vulnerables i els hotelers (els privats també han estat, amb la seva 
aportació, en primera línia, cedint gratuïtament els seus establiments perquè 
esdevinguessin hospitals i centres sanitaris). 
Per acabar, explica que són conscients que hi ha molts més sectors que han treballat en 
primera línia, amb coratge i compromís de servei públic, i per això aquestes medalles 
s’han d’entendre també com un reconeixement de la ciutat a tots els serveis essencials 
durant la pandèmia, més enllà de les medalles, que també corresponen als districtes 
(aquestes van ser aprovades abans de la pandèmia). 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS indica que, tal com s’ha dit, enguany les medalles d’honor de la 
ciutat, proposades pel Consell Plenari, estan íntimament relacionades amb 
l’exemplaritat d’un conjunt de col·lectius professionals que ho han donat tot, que ho 
continuen donant tot i que ho continuaran donant tot en el futur hi hagi o no hi hagi 
pandèmia, i subratlla que la qualitat humana, el compromís cívic i la dedicació 
professional de metges i metgesses, infermers i infermeres, treballadors i treballadores 
socials, les entitats del tercer sector social (un gran col·lectiu) i el sector hoteler, 
compromès amb la reconversió dels seus establiments, justifiquen a bastament la 
concessió de la Medalla d’Honor al Col·legi de Metges, el Col·legi d’Infermeria, el 
Col·legi de Treball Social, la Taula d’Entitats del Tercer Sector Social i el Gremi d’Hotels 
de Barcelona. 
Pel que fa a les propostes dels consells de districte, també molt importants, agraeix la 
feina i l’exemplaritat de les persones i entitats que reben aquest important guardó: 
l’Associació de Veïns de la Barceloneta, la Sra. Macrina (coneguda per tots), 
CorEixample, la Sra. Milagros Solé, el Cross Popular de Sants, la Sra. Júlia Costa, els 
Veterans de Catalunya, la Sra. Ana Ramon, la Fundació Estimia, la Sra. Teresa Raventós, 
el Sr. Josep Maria Contel (amic), Salutem, la Coral de Sant Jeroni, Amical Brigades 
Internacionals, Projectart, Casal de Trinitat Nova, el Sr. José Barbero, La Lira, el Sr. 
Salvador Mañosas i la Coordinadora d’Entitats de la Verneda, persones i entitats 
estimades i conegudes dels barris, dels districtes i de la ciutat que amb la seva feina 
exemplar fan país. Torna a mostrar el seu profund agraïment a tots ells i totes elles. 
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La Sra. GUILARTE posa de manifest que la crisi de la covid-19 ha posat tothom a prova, 
especialment les administracions, per la responsabilitat que tenen, i assenyala que en 
la història més recent mai no havíem hagut de fer front a una situació d’una dimensió 
com aquesta, amb tanta incertesa, tant patiment de tantes famílies, la pèrdua de milers 
de vides humanes i les conseqüències socials i econòmiques que comporta aquesta 
terrible pandèmia. Observa, però, que en aquestes circumstàncies també ha sortit el 
millor de la societat: la solidaritat, la unió i la resiliència en majúscules per fer-hi front, i 
per tot això les medalles d’honor d’enguany són encara més especials, i qui les rep és el 
reflex del millor que té Barcelona, els seus professionals, els seus veïns, les seves 
entitats i les seves empreses, que davant aquesta dura prova han estat a l’altura amb 
vocació, dedicació absoluta i excel·lència pels barcelonins i per als barcelonins. 
Concreta que les medalles s’atorguen als professionals de la medicina i la infermeria i el 
personal auxiliar, que continuen lluitant als centres sanitaris, cuidant i salvant vides; als 
treballadors socials i les entitats del tercer sector, que han arribat allà on 
l’Administració no ha pogut atenent, acompanyant i proveint del més necessari als més 
vulnerables, i als hotelers, exemple d’empatia, implicació i compromís amb els veïns i 
els sanitaris. 
Per acabar, diu a totes aquestes persones que tots els barcelonins els estaran 
eternament agraïts i que han fet tant per a tots nosaltres i per als nostres éssers 
estimats que no hi ha reconeixement suficient per honorar-los, però el primer pas són 
aquestes medalles, i el Grup Municipal de Cs es compromet a continuar treballant 
perquè la seva actuació no s’oblidi mai. 

 

El Sr. BOU posa de manifest que les medalles d’honor sovint simbolitzen el valor i el 
reconeixement a la trajectòria de persones o institucions que han contribuït a millorar 
la ciutat des de diferents àmbits socials, culturals i econòmics, i explica que avui, quan 
la por i la incertesa sembla que tornen i ens fan recordar un confinament que ens 
agradaria oblidar definitivament, vol centrar-se especialment en les medalles que el 
Plenari atorga al Col·legi Oficial de Metges de Barcelona i el Col·legi Oficial d’Infermeres 
i Infermers de Barcelona, ja que són medalles de vides i, en certa manera, obligades, ja 
que s’atorguen a qui més ha arriscat durant el confinament. 
Tot seguit, fa referència a l’afirmació d’aquests col·lectius, que han dit que no són 
herois sinó que simplement han dut a terme la seva feina, per dir que dit així sembla 
molt fàcil però tothom sap que no ho ha estat: arriscar la pròpia vida i la dels éssers 
estimats mai no és fàcil, encara que el risc vagi implícit en la feina. Per això, és just 
atorgar-los aquestes medalles. 
En relació amb el Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya i la Taula d’Entitats del 
Tercer Sector Social de Catalunya, explicita que les associacions del tercer sector 
existeixen perquè les administracions en general no són capaces d’atendre tots els 
desequilibris i les desigualtats que hi ha a la ciutat, i aquestes associacions garanteixen 
que ningú no quedi enrere, sobretot en un moment com l’actual, de crisi econòmica i 
social després d’una crisi sanitària greu, en què representen el múscul civil i cívic que 
permet a una societat d’iguals continuar funcionant sense deixar ningú enrere. 
Per acabar, esmenta el Gremi d’Hotelers de Barcelona i dona les gràcies a tots els 
guardonats. 

 

La Sra. PARERA manifesta l’opinió que, en els moments tan difícils i dolorosos que hem 
viscut, gràcies a la generositat i la solidaritat de molts dels avui premiats s’ha pogut 
parar una mica entre tots el cop dur que hem patit, i observa que aquest no és només 
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un reconeixement a la solidaritat, sinó també al vigor social que té Barcelona en 
diversos àmbits. Per això, el Grup Municipal de BxCanvi, més enllà de les medalles, els 
dona les gràcies i la més sincera enhorabona a tots per la tasca que fan, tan necessària 
a la ciutat i que la prestigia. 

 

S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 

11. — (52/2020 SD) ATORGAR la Medalla d’Honor al mèrit als membres de la Guàrdia Urbana que 
figuren a les relacions que consten a l’expedient, en la categoria de bronze, per haver 
prestat serveis sense interrupció durant 25 anys, sense cap nota desfavorable en els 
seus expedients personals, d’acord amb els informes que figuren a l’expedient, el 
dictamen de la Comissió de Valoració i amb allò previst a l’article 4.2.3 apartat b) del 
Reglament d’honors i recompenses de la Guàrdia Urbana de Barcelona i del Servei de 
Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament, aprovat pel Plenari del Consell Municipal de 
17 de setembre de 1976 i modificat el 25 de maig de 2018. 

 

La Sra. ALCALDESSA indica que aquest punt es tractarà juntament amb els dos 
següents, si bé el vot pot ser diferenciat, i cedeix la paraula al tinent d’alcaldia de 
Seguretat. 

 

El Sr. BATLLE assenyala que les medalles a què fan referència aquests tres punts 
(medalles d’antiguitat a membres de la Guàrdia Urbana, de reconeixement personal a 
membres del cos i plaques i medalles a personalitats i entitats alienes al cos) es 
lliuraran en l’acte solemne de festivitat de la Guàrdia Urbana, que enguany tindrà lloc 
el 6 d’octubre. 
Dit això, en destaca les que s’entreguen a les entitats que han estat en primera fila en 
el combat contra la pandèmia —en certa manera, complementen el dictamen que tot 
just s’ha aprovat, sobre les medalles d’honor de la ciutat—, reconeixements que fa la 
Guàrdia Urbana per les actuacions i col·laboracions d’institucions i entitats que han 
tingut un impacte positiu per a la ciutat, que el tenen al llarg de tots els períodes, però 
molt especialment en els que acabem de viure, un agraïment sincer de la Guàrdia 
Urbana a les entitats i institucions que col·laboren amb el cos i, espera, un agraïment a 
aquestes entitats i institucions en nom del conjunt de l’Ajuntament. 
En darrer lloc, demana el suport dels grups a tots tres dictàmens i explica que, atès tot 
el que s’ha viscut aquest any a causa de la covid, el reconeixement és sobretot a 
institucions, entitats i persones que han col·laborat directament a fer front a la crisi 
sanitària, i la resta de guardons formen part dels rituals de cortesia entre cossos i el 
reconeixement a la col·laboració de tots ells en benefici de la ciutat en un tema tan 
sensible com la prevenció i la seguretat. 
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El Sr. CORONAS vota a favor dels punts 11 i 12 i s’absté en el 13, seguint el criteri que el 
Grup Municipal d’ERC ha mantingut sempre en relació amb les medalles o les plaques 
atorgades a persones o entitats alienes a la Guàrdia Urbana: si bé no dubten que molts 
d’aquests guardons són merescuts, sobretot en aquest moment excepcional, i dona les 
gràcies a tothom, com també als agents de la Guàrdia Urbana, que han hagut de fer una 
feina afegida durant aquest període, no comparteixen el criteri de la cortesia entre 
cossos policials, com tampoc no comparteixen el criteri que s’hagin de donar medalles a 
representants de cossos policials pel fet de fer la seva feina. Entenen que, en tot cas, 
hauria de ser per fets excepcionals. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS, portaveu de Prevenció i Seguretat del Grup Municipal de JxCat, 
observa que l’atorgament anual de les medalles d’honor al mèrit en la categoria de 
bronze pels serveis prestats durant 25 anys a agents de la Guàrdia Urbana, les plaques 
de reconeixement i les medalles d’honor al mèrit en la categoria de bronze als 
membres i òrgans del cos per haver destacat en l’acompliment de les seves obligacions 
professionals és una oportunitat per donar les gràcies i fer un reconeixement al conjunt 
del cos de la Guàrdia Urbana, així com felicitar-lo, més enllà dels premiats i guardonats, 
per ser un col·lectiu que prestigia la funció pública i la prevenció en seguretat de 
tothom 365 dies l’any. 
D’altra banda, indica que el seu grup s’absté en el punt referent a l’expedient 
d’atorgament de plaques i medalles al mèrit de categoria argent a persones i entitats 
alienes a la Guàrdia Urbana, tot i valorar els mèrits que acumulen tant la comunitat 
xinesa de Barcelona com l’Associació Islàmica de Barcelona, la Fundació Pere Tarrés, el 
grup de jubilats de la Guàrdia Urbana i les tres empreses privades beneficiàries dels 
guardons. 

 

El Sr. SIERRA vota a favor de tots tres punts en nom del Grup Municipal de Cs i expressa 
el suport i el reconeixement incondicional d’aquest grup als companys de la Guàrdia 
Urbana de Barcelona per la tasca que desenvolupen constantment a la seva feina i, 
especialment, per la feina feta durant la pandèmia, un suport i un reconeixement que 
estén a totes les persones i cossos que col·laboren estretament en la defensa de la 
seguretat dels ciutadans, com ara el poder judicial, la Fiscalia, la Policia Nacional, els 
Mossos d’Esquadra, i també, i en majúscules, la Guàrdia Civil i la Unitat Militar 
d’Emergències. 

 

El Sr. BOU expressa el vot favorable a tots tres punts del Grup Municipal del PP, orgullós 
que la Guàrdia Urbana de Barcelona, transversal i diversa com la societat de la ciutat, 
sigui el que és i faci el que fa. Per a aquest grup, l’atorgament d’aquests guardons és 
motiu de satisfacció, i entén que en un minut és impossible enumerar tots els 
destinataris del reconeixement, entre els quals hi ha departaments i agents de la 
mateixa Guàrdia Urbana, alguns dels quals cal felicitar perquè han fet vint-i-cinc anys al 
cos sense cap taca a l’expedient, i també persones i institucions alienes al cos, com ara 
membres de la judicatura, de les forces i cossos de seguretat de l’Estat, dels Mossos 
d’Esquadra, de l’Exèrcit i de l’Ajuntament, així com persones i empreses associades a 
l’àmbit civil. 



CP 7/20 25/80  

La Sra. PARERA manifesta l’opinió que avui estan fent un reconeixement a la vocació i 
subratlla que els cossos de seguretat són essencials —aquests mesos s’ha comprovat 
més que mai— i duen a terme una tasca difícil que sovint han de desenvolupar en 
situacions molt complicades i moltes vegades també amb poc agraïment per part dels 
ciutadans, que no sempre els valoren com caldria. Per això, entén que és just fer avui 
aquest agraïment públic a una labor que fan molt bé i que fan des de la vocació, que és 
com sempre s’exerceix millor la feina. 

 

El Sr. BATLLE agraeix els posicionaments dels grups, que permeten l’aprovació dels 
dictàmens, i els convoca a l’acte que tindrà lloc el 6 d’octubre per fer aquest agraïment 
de manera més personalitzada. 

 

S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 

12. — (53/2020 SD) ATORGAR les plaques de reconeixement i les medalles d’honor al mèrit, en la 
categoria de bronze, als membres i òrgans de la Guàrdia Urbana de Barcelona que 
figuren a les relacions que consten a l’expedient, per haver destacat en el compliment 
de les seves obligacions professionals o haver dut a terme estudis professionals, 
publicacions científiques o serveis d’interès públic, que comporten un prestigi per al cos 
respectiu o contribueixen a millorar la seguretat de la ciutat, d’acord amb el dictamen 
de la Comissió de Valoració i amb el previst a l’article 4.2.3 apartat a) i 
4.2.4 del Reglament d’honors i recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana de 
Barcelona i del Servei de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament, de 17 de setembre 
de 1976 i modificat el 25 de maig de 2018. 

 

Punt tractat juntament amb el punt anterior. 
 

S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 

13. — (54/2020 SD) ATORGAR les plaques de reconeixement i les medalles al mèrit en la categoria 
d’argent, a títol honorífic, a les persones i entitats alienes al cos de la Guàrdia Urbana 
que figuren en la relació que consta a l’expedient, d’acord amb el dictamen de la 
Comissió de Valoració i segons el que estableix la disposició addicional del Reglament 
d’honors i recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana de Barcelona i del Servei 
de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament, de 17 de setembre de 1976 i modificat el 
25 de maig de 2018, en reconeixement a les seves actuacions i col·laboració envers la 
Guàrdia Urbana de Barcelona. 

 

Punt tractat juntament amb el punt 11. 
 

S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, 
Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana, i també dels Srs. i les 
Sres. Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis. 

 

14. — (259/2020) MODIFICAR l’annex 2 de l’Acord del Consell Plenari del 21 de desembre de 2018 
sobre l’aprovació de la relació inicial de llocs de treball, tal com es detalla als annexos, 
que consten a l’expedient. PUBLICAR aquest acord i els seus annexos a la Gaseta 
Municipal i al web municipal. 
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S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, 
Barceló i Corbacho, i també del Sr. Valls i la Sra. Parera. 

 

15. — (64/2020 SD) ACCEPTAR la delegació en l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici de la 
potestat sancionadora que té atribuïda l’Agència de Salut Pública de Barcelona en virtut 
de la Llei 22/1998, de 30 de desembre, per la qual s’aprova la Carta municipal de 
Barcelona, per la Llei 18/2009, de 22 d’octubre, de salut pública, i per la Llei 5/2019, de 
31 de juliol, de l’Agència de Salut Pública de Catalunya i de modificació de la Llei 
18/2009, de 22 d’octubre, de salut pública, per incompliments relacionats amb l’estat 
d’alarma i emergència sanitària pel brot epidèmic de la covid-19. Aquesta delegació 
inclou la incoació, instrucció i resolució dels expedients sancionadors, la resolució dels 
recursos que s’interposin en via administrativa, així com la defensa jurídica en via 
contenciosa administrativa, i la gestió i el cobrament de les sancions imposades. 

 

El Sr. BATLLE explicita que aquest dictamen fa referència a la potestat sancionadora per 
fer complir les mesures de seguretat que han ajudat a preservar la salut de la ciutadania 
durant la pandèmia i que hi han de continuar ajudant, facilitant eines per poder dur a 
terme la feina conseqüent amb el procés de control que s’ha dut a terme durant la 
pandèmia, i concreta que les principals característiques de la delegació són incoació, 
instrucció i resolució dels expedients sancionadors que resultin de les denúncies i actes 
efectuades per l’Ajuntament de Barcelona; resposta de possibles al·legacions, 
resolucions i recursos interposats per via administrativa; gestió i cobrament de les 
sancions imposades, i defensa jurídica en la via contenciosa administrativa. 
Afegeix que la delegació té una durada de cinc anys i l’Agència de Salut Pública de 
Barcelona ha d’informar l’Ajuntament dels criteris de salut pública que han d’orientar 
l’exercici de la competència delegada, i els ingressos tornaran a ser cobrats i ingressats 
per l’Agència un cop s’hagi extingit la delegació, que el Govern municipal considera 
absolutament necessària en aquest període per fer efectiva la funció de correcció 
lligada al control de la crisi sanitària. 

 

El Sr. CORONAS expressa el vot favorable del Grup Municipal d’ERC, que troba que en 
aquests moments aquesta eina és summament necessària, ja que, si bé en la majoria 
dels casos la ciutadania és responsable, en els casos en què no ho sigui l’Ajuntament ha 
de tenir aquesta capacitat sancionadora. Voldria saber, però, amb quins recursos 
s’afronta això —ho pregunta al Sr. Batlle—, ja que aquest estiu, amb el rebrot que està 
havent-hi i un 40% de la plantilla de la Guàrdia Urbana en període de vacances, no s’ha 
fet cap gestió per mirar de resoldre aquesta qüestió i, per exemple, molts agents cívics 
estan fent feines de reforç a les oficines d’atenció ciutadana en lloc d’estar al carrer 
assessorant la ciutadania. 
Conclou que l’Ajuntament disposa de l’instrument però li manquen els recursos 
humans, allò que necessita per fer efectiva aquesta responsabilitat que se li encomana, 
i el seu grup voldria saber si estan a temps de resoldre aquesta situació durant aquest 
estiu. 



CP 7/20 27/80  

La Sra. VILA recorda que la missió de l’Agència de Salut Pública de Barcelona és vetllar 
per la salut dels barcelonins i les barcelonines, de manera que l’Ajuntament disposa 
d’un instrument propi per incidir en la salut, i també hi ha un altre instrument, el 
Consorci Sanitari de Barcelona, del qual és membre (a més, la regidora de Salut de 
l’Ajuntament n’és la vicepresidenta). Lamenta, però, que malgrat això durant els mesos 
de pandèmia l’alcaldessa hagi fet declaracions com si el que passés a Barcelona en 
l’àmbit de la salut no tingués a veure amb ella. 
Diu a la Sra. Colau que espolsar-se les responsabilitats i apuntar sempre cap als altres 
potser li deixa la consciència tranquil·la, però no resol els problemes dels seus 
conciutadans, i li exigeix, en nom del Grup Municipal de JxCat, que vota a favor 
d’aquest punt, que aprofiti els instruments de què disposa, faci ús de les seves 
competències i assumeixi responsabilitats. 

 

El Sr. SIERRA recorda al Sr. Batlle que va ser el Grup Municipal de Cs qui va demanar 
que en aquest punt hi hagués intervencions per poder fer una mena de seguiment de la 
proposta que es va aprovar per unanimitat a la darrera sessió de la Comissió de 
Presidència, en què el seu grup li va demanar que s’emprés aquesta potestat 
sancionadora i que veritablement s’imposessin sancions als irresponsables que posen 
en risc la vida, la salut i l’economia de la ciutat. 
Subratlla que no n’hi ha prou a fer advertiments, sinó que també cal imposar sancions, 
que en el cas de reincidència, han de ser exemplars per conscienciar els irresponsables 
que encara no són conscients de la importància de complir les normes. D’altra banda, 
pregunta al Govern per què no s’han fet tests, com a mesura de prevenció, als 
companys de la Guàrdia Urbana que treballen a l’Ajuntament i a les dones de la 
neteja, igual que se n’han fet a tots els membres del consistori i a gran part dels 
treballadors. 

 

El Sr. BOU manifesta l’opinió que aquesta és una eina molt necessària per executiva i 
no per informativa, ja que en aquests moments no n’hi ha prou a informar, i els agents 
de la Guàrdia Urbana estan cansats d’avisar i d’informar sense obtenir-ne resultats, i cal 
fer un pas més, ser executius i poder tenir aquest poder sancionador. 
Tot seguit, explica que l’Agència de Salut Pública té competències per incoar expedients 
sancionadors per infraccions greus, així com per delegar aquesta potestat en altres 
administracions, en aquest cas, en l’Ajuntament, com a responsable de la ciutat, 
perquè aquest pugui sancionar amb relació als incompliments de la normativa 
reguladora de l’estat d’alarma provocat per la covid en matèria de salut pública. 
Pels motius exposats, el Grup Municipal del PP vota a favor de la proposició. 

 

La Sra. PARERA explica que el Grup Municipal de BxCanvi entén l’objectiu que 
persegueix aquesta proposta, però considera que la potestat sancionadora sempre ha 
de ser summament transparent i degudament justificada per no generar inseguretat 
jurídica, i, en aquest cas, l’expedient genera alguns dubtes pel que fa a la cobertura 
legal i a la justificació sobre com es pot dur a terme. Observa que, de fet, la mateixa 
Agència de Salut Pública no justifica la proposta, quan la justificació de la delegació l’ha 
de fer l’administració delegant. D’altra banda, indica que no hi ha una memòria 
econòmica que avaluï l’augment de la despesa que comportarà la delegació d’aquesta 
competència cap a l’Ajuntament, una despesa que cal conèixer per saber si s’hi pot fer 
front. 
Per això, el seu grup s’hi absté. 
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El Sr. BATLLE explica a la Sra. Parera que no s’estableix l’atribució de cap mitjà personal, 
material ni econòmic perquè l’Ajuntament disposa d’una aplicació informàtica per a la 
tramitació dels expedients sancionadors, i la resta de temes han estat informats pels 
corresponents serveis jurídics. Afegeix que cal actuar amb la màxima agilitat possible 
perquè les infraccions que s’han produït durant tot aquest període no quedin impunes, 
i que també hi ha hagut discussions amb el Departament d’Interior de la Generalitat 
perquè l’Ajuntament de Barcelona pugui exercir les competències que té atribuïdes per 
la Carta municipal i pugui fer efectiva no només la funció sancionadora, sinó també la 
percepció d’aquestes sancions. 
D’altra banda, diu al Sr. Coronas que estan parlant de les sancions imposades durant la 
pandèmia i que actualment també s’està duent a terme la funció sancionadora 
corresponent a l’etapa actual, i informa que a partir del 31 de juliol es disposarà de 200 
agents més de la Guàrdia Urbana, un augment que espera que es noti en la correcció 
de les infraccions que es produeixin. 

 

S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció del Sr. Valls i la Sra. Parera. 
 

16. — (20XF) APROVAR els expedients de reconeixement de crèdit 20XF0177, 20XF0179, 20XF0180, 
20XF0181, 20XF0182, 20XF0184 i 20XF0233 pels imports, conceptes i a favor de les 
empreses que consten a l’annex, i per les factures que s’hi indiquen, atesa la necessitat 
de regularitzar les despeses realitzades i no reconegudes en l’exercici corresponent. 
AUTORITZAR, DISPOSAR i RECONÈIXER les obligacions de les despeses pels imports 
indicats a l’annex i amb càrrec al pressupost general de l’exercici 2020, i a les 
aplicacions pressupostàries indicades a l’annex. 

 

ANNEX 
 

Expedient: 20XF0177 
Import: 1.138,20 euros, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades 
durant l'exercici 2018. 
Concepte: Subministrament de carburants de l'1 de juny al 30 de juny de 2018, 
derivades del contracte 17002430 i la presentació de la factura núm. 
A/2018/0001012004, de 30 de juny de 2018, amb núm. de registre 2018/553822. 
Empresa: SOLRED, SA, NIF A79707345. 
Aplicació pressupostària: 0705/22103/92011. 

 

Expedient: 20XF0179 
Import: 14.590,69 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
l'exercici 2019. 
Concepte: Confecció de la notificació de les persones designades per formar part de les 
meses electorals de les eleccions generals de novembre de 2019, derivades del 
contracte 19004213 i la presentació de la factura núm. rect-202020000091, de data 17 
de gener de 2020, amb núm. de registre 2020/54696. 
Empresa: Nexea Gestión Documental, SA, NIF A82413113. 
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Aplicació pressupostària: 0705/22705//92011. 
 

Expedient: 20XF0180 
Import: 7.231,95 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
l'exercici 2019. 
Concepte: Prestació dels serveis de preparar i servir el dinar ofert per l'Ajuntament de 
Barcelona als exregidors i regidores des de l'any 1979, celebrat el dia 20 de novembre 
de 2019 al Palauet Albèniz, derivades dal contracte 19004826 i la presentació de la 
factura núm. 00001RI19004192, de data 27 d'abril de 2020, amb núm. de registre 
2020/141249. 
Empresa: Eurest Colectividades, SL, NIF 
B80267420. Aplicació pressupostària: 
0705/22601/91222. 

 

Expedient: 20XF0181 
Import: 63,74 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
l'exercici 2018. 
Concepte: Prestació dels serveis de personalització de la targeta d'acreditació i 
signatura pels regidors/ores que prenien possessió del seu càrrec, derivades del 
contracte 17006246, anticipat de despesa 2018, i la presentació de les factures núm. N- 
18-0079, de data 25 de maig de 2018, per import de 20,47 €, amb núm. de registre 
2019/651155, núm. N-18-0089, de data 27 de juny de 2018, per import de 22,80 €, amb 
núm. de registre 2019/651156 i núm. N-18-0126, de data 27 de juliol de 2018 per 
import de 20,47 €, amb núm. de registre 2019/ 656697. 
Empresa: Idetech Europe, SL, NIF B63202139. 
Aplicació pressupostària: 0705/22601/91222. 

 

Expedient: 20XF0182 
Import: 14.627,94 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
els exercicis 2017 i 2018. 
Concepte: Prestació dels serveis de vigilància i seguretat durant les jornades de portes 
obertes als jardins de Joan Maragall i al Palauet Albèniz els dies 23, 24 i 25 de setembre 
de 2017 i 2018 amb motiu de les festes de la Mercè, derivades dels contractes 
18000638 i 17005909 i la presentació de les factures núm. 211918090587-4, de data 30 
de setembre de 2018, amb núm. de registre 2019/49134 per import de 7.313,97, núm. 
211917090521, de data 30 de setembre de 2018, amb núm. de registre 2020/164777 
per import de 7.313,97. 
Empresa: Securitas Seguridad España, SA, NIF A79252219. 
Aplicació pressupostària: 0705/22610//91222. 

 

Expedient: 20XF0184 
Import: 6.050,00 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
l'exercici 2019. 
Concepte: Prestació dels serveis de millora de les condicions laborals de la indústria 
electrònica global, derivada del contracte 19001455 i la presentació de la factura núm. 
INV-19007, de data 8 de febrer de 2019, amb núm. de registre 2020/81400. 
Empresa: Stichting Electronics Watch, NIF 854931223B01. 
Aplicació pressupostària: 0705/22719//92011. 
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Expedient: 20XF0233 
Import: 170,36 €, atesa la necessitat de regularitzar les despeses realitzades durant 
l’exercici 2019. 
Concepte: Prestació dels serveis d’impressió de material gràfic, derivades dels 
contractes 19000365 i la presentació de les factures núm. 19/5099, de data 12 de 
desembre de 2019, amb núm. de registre 2020/171926 per import de 94,86, núm. 
19/5097, de data 12 de desembre de 2019, amb núm. de registre 2020/171921 per 
import de 75,50. 
Empresa: Visual Entitat de Gestió d’artistes Plàstics, NIF G79467353. 
Aplicació pressupostària: 0705/22610//92012. 

 

S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció del Sr. Valls i la Sra. Parera. 
 

COMISSIÓ D’ECOLOGIA, URBANISME, INFRAESTRUCTURES I MOBILITAT 
 

17. — ADOPTAR, en l’exercici de les competències reservades a l’Ajuntament com a soci únic de la 
Societat Barcelona d’Infraestructures Municipals, SA (BIMSA), els acords següents: 1.- 
DESIGNAR el Sr. Xavier Matilla Ayala membre del Consell d’Administració de la societat 
esmentada, en substitució de la Sra. Sara Berbel Sánchez. 2.- ESTABLIR que el termini 
de designació del conseller que es nomena serà l’establert als respectius estatuts, sens 
perjudici de la renovació que fos procedent en el canvi de mandat consistorial. 3.- 
FACULTAR indistintament la presidenta i el secretari del Consell d’Administració per 
comparèixer davant notari i elevar a escriptura pública el nomenament anterior, com 
també per complir els tràmits necessaris per a la seva inscripció en el Registre 
Mercantil i també la correcció d’errors materials en cas necessari. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

Tot seguit, es dona per aprovada, amb els mateixos vots, aquesta acta en la part que 
estrictament fa referència a l’adopció dels acords precedents. 

 

Districte de Sants-Montjuïc 
 

18. — (19PL16690) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic integral per a la concreció d’ús i determinació 
de les condicions de l’edificació de la parcel·la del carrer dels Comtes de Bell-lloc, 76-
78, de Barcelona, promogut per Funeraria San Ricardo, SL, amb les modificacions 
respecte al document aprovat inicialment, a què fa referència l’informe de la Direcció 
de Serveis de Planejament i RESOLDRE les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de la Direcció 
de Serveis de Planejament, de valoració de les al·legacions; informes que consten a 
l’expedient i, a l’efecte de motivació, s’incorporen a aquest acord. 

 

La Sra. SANZ exposa que aquest pla, un dels plans derivats d’iniciativa privada que no 
convencen ningú però que compleixen la normativa i tota la legalitat vigent i, per tant, 
tenen tot el dret al tràmit, proposa la ubicació d’un tanatori amb quatre sales de vetlla 
de petites dimensions a l’antiga foneria dels Germans Climent. 
Assenyala que el Govern municipal ha intentat que l’edifici tingués un ús diferent del de 
tanatori, però insisteix que, atès que és un edifici de titularitat privada i compleix tots 
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els requeriments, té dret al tràmit i, per tant, el Govern porta aquest punt a tràmit, per 
responsabilitat. 

 

El Sr. CORONAS diu a la Sra. Sanz que és cert que aquest pla especial compleix la 
normativa vigent, però el problema és que ni Urbanisme ni l’àrea que depèn del regidor 
Badia no han fet la feina de decidir què volen pel que fa als serveis funeraris de la 
ciutat. En aquest sentit, recorda que l’Ajuntament va vendre el 15% de Serveis 
Funeraris de Barcelona després que el Grup Municipal d’ERC hagués plantejat 
propostes per elaborar codis de bones pràctiques i arribar a acords pel que fa a preus 
bàsics, però no s’ha fet res. 
Afegeix que el Govern municipal —si més no, el Grup Municipal de BC— ha manifestat 
la intenció de crear un operador funerari públic, però tampoc no s’hi ha fet res, i la 
realitat és que, excepte en la situació de pandèmia que s’ha viscut, hi ha un excés 
d’oferta (ara mateix l’ocupació se situa entre el 50% i el 70%), i no s’ha fet res per 
solucionar-ho. 
Per acabar, diu que ERC no defensarà ara el negoci de les operadores majoritàries a la 
ciutat, i expressa l’abstenció d’aquest grup en aquest punt, motivada pel fet que no 
s’ha fet la feina que s’hauria d’haver fet abans. 

 

La Sra. MUNTÉ expressa el vot contrari del Grup Municipal de JxCat, que considera, tal 
com va explicar el regidor Martí Galbis a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, 
que el projecte d’instal·lar un tanatori a la fàbrica modernista Germans Climent del 
barri de Sants no és positiu per al veïnat, com tampoc per a l’entorn, atès l’impacte 
negatiu que tindria en la mobilitat de la zona (envoltada d’escoles), en l’espai públic, en 
els comerços, en la vida associativa (molt rica al barri de Sants) i en el patrimoni de 
l’edifici i, per extensió, en el patrimoni cultural del barri. 
D’altra banda, assenyala que el seu grup, com ha fet al llarg de tot aquest procés, torna 
a apel·lar al consens i al diàleg com a peces clau per a la vida comunitària del barri, i 
amb el seu vot vol reconèixer també la mobilització i la visibilització que han fet 
d’aquesta qüestió els veïns i les veïnes del barri de Sants. 

 

El Sr. CORBACHO diu al Govern que no porta aquest punt a aprovació per 
responsabilitat, sinó per imperatiu legal, i amb això demostra que no han explorat totes 
les possibilitats d’acord per, finalment, potser, donar un altre ús a aquest equipament. 
Consegüentment, avui porta això per imperatiu legal i també amb una protesta per 
part de molts veïns i veïnes de la zona. Per això, el Grup Municipal de Cs s’hi absté. 

 

El Sr. RAMÍREZ posa de manifest que, tal com es va explicar a la comissió corresponent, 
aquest pla especial compleix tots els requisits urbanístics, administratius i legals, de 
manera que el promotor privat té dret a tirar-lo endavant, independentment que agradi 
més o menys, i el Grup Municipal del PP no hi pot votar en contra, si bé és conscient de 
l’oposició veïnal, organitzada a l’entorn de la plataforma Sants Crida Stop Tanatori, i el 
projecte es va aprovar per comissió de govern sense donar-lo a conèixer suficientment 
ni als veïns ni al Districte. A més, no li consta que s’hagin contestat algunes de les 
al·legacions dels veïns. 

 

El Sr. VALLS assenyala que el Grup Municipal de BxCanvi és conscient de la complexitat 
del pla especial i entén que una part dels veïns no hi estigui d’acord, però, com ja s’ha 
dit, compleix la normativa i, per tant, els promotors tenen dret a aquest tràmit. A més, 
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aquest grup està d’acord que aquest tipus de servei sigui més de proximitat, i alhora 
serveix per obrir una mica un mercat amb molt pocs operadors. 
Pels motius exposats, hi vota a favor. 

 

La Sra. SANZ assegura que s’ha fet molta feina en relació amb la possibilitat que 
Barcelona tingui una funerària pública i diu al Sr. Coronas que ell també és conscient de 
la feina que s’ha fet en aquest sentit i que segurament el seu partit i ell concretament 
tenen alguna cosa a veure perquè això no hagi estat possible, però continuaran aquest 
debat i hi continuaran treballant. 
Dit això, agraeix la responsabilitat dels grups que s’hi han abstingut o hi han votat a 
favor, ja que, si bé preferirien tirar endavant altres projectes, són conscients que 
aquest compleix tota la legalitat i té tot el dret a tràmit, de manera que, si no el 
permetessin, estarien prevaricant. 
A continuació, subratlla que costa d’entendre el posicionament de JxCat tenint en 
compte, per exemple, que precisament aquest grup va generar el conflicte més 
important que va tenir lloc al districte de Sants amb Can Vies, i parla de diàleg i de 
treball amb els veïns i vota en contra d’un projecte quan va governar a cop de silenci 
administratiu amb projectes que tenien tant rebuig veïnal com aquest o més, i va 
portar aquests projectes per la porta del darrere en diversos moments. Demana a 
aquest grup més prudència, més responsabilitat, més respecte a la institució i que no 
enganyi els veïns, en aquest cas, amb un projecte que ha estat validat pel Govern de la 
Generalitat, del qual JxCat forma part, amb dos informes de Mobilitat i de Patrimoni. 

 

S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, 
Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana, dels Srs. i les Sres. 
Guilarte, Sierra, Barceló i Corbacho, i també dels Srs. Bou i Ramírez, i amb el vot 
contrari dels Srs. i les Sres. Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis. 

 

19. — (19PL16740) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 
de Barcelona, el Pla de millora urbana d’ordenació de l’estació del Funicular de 
Montjuïc, promogut per Transports Metropolitans de Barcelona (TMB). 

 

S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. i les Sres. Maragall, 
Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana, i també 
dels Srs. i les Sres. Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis. 

 

20. — (19PL16695) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic i de millora urbana per a l’ampliació de 
l’equipament docent Escola Joan Pelegrí, situat al carrer d’Ermengarda, 13-25, i carrer 
de Muntadas, 37, de Barcelona, promogut per la Fundació Cultural Hostafrancs, amb 
les modificacions respecte al document aprovat inicialment, a què fa referència 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament; informe que consta a l’expedient i, a 
l’efecte de motivació, s’incorpora a aquest acord. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

Districte de Gràcia 
 

21. — (19PL16738) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 
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de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’equipament situat al 
carrer de les Camèlies, 13-17, al districte de Gràcia, d’iniciativa municipal a proposta del 
Consorci d’Educació de Barcelona; amb les modificacions respecte al document aprovat 
inicialment, a què fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament i 
RESOLDRE les al·legacions presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació 
inicial, de conformitat amb l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, de 
valoració de les al·legacions; informes que consten a l’expedient i, a l’efecte de 
motivació, s’incorporen a aquest acord. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

Districte de Sant Martí 
 

22. — (19PL16719) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 
de Barcelona, la modificació del Pla de millora urbana de la parcel·la del carrer del Perú, 
106-108, de la modificació del Pla de millora urbana de la UA1 del PERI del parc Central, 
promogut per Promociones IBD Montigalà, SL. 

 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

c) Proposicions 
 

D) Part d’impuls i control 
 

a) Proposicions / declaracions de grup 
 

Del Grup Municipal de Ciutadans: 
 

1. — (M1923/1101) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda 
que el Govern municipal posi fi de forma immediata a les restriccions de tràfic 
imposades a la via Laietana els caps de setmana, per estar generant nombrosos 
problemes a la mobilitat dels ciutadans i un enorme perjudici econòmic als comerços de 
la zona i als paradistes del Mercat de Santa Caterina, en un escenari de crisi i de manca 
de turisme. 

 

La Sra. GUILARTE posa de manifest que el Govern municipal ha aprofitat la situació 
excepcional que vivim per imposar un model de no mobilitat i de limitació de les 
llibertats, sense una planificació ordenada, majoritàriament incoherent, que fa 
augmentar la inseguretat viària en diversos punts de la ciutat i que perjudica 
econòmicament nombroses zones comercials. 
Afegeix que, amb el pretext de la sostenibilitat, en realitat es vol posar fi al vehicle 
privat, tal com va reconèixer ahir la Sra. Alarcón en la reunió de Mobilitat a les entitats 
participants. 
Assegura que l’objectiu no és una mobilitat més sostenible, ja que no s’ha 
desenvolupat cap política d’impuls de la mobilitat ni municipal ni metropolitana, i 
remarca que les actuacions que s’anunciaven com a reversibles obeeixen a la 
improvisació del Govern municipal i a la seva incapacitat per aplicar polítiques 
públiques eficaces i equilibrades. 
A continuació, afirma que el nyap de via Laietana és un exemple clar del que el Govern 
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anomena “urbanisme tàctic”, però que en realitat és un “urbanisme low cost” que no 
s’adequa gens a les necessitats intermodals de Barcelona i que, a més, té un alt cost per 
a la ciutat, i no obeeix a criteris tècnics ni de seguretat adients. 
Remarca que aquest model improvisat es caracteritza pels croquis indesxifrables, els 
blocs de ciment inoportuns i molt perillosos, i els carrils per a vianants que no fa servir 
ningú per por de ser atropellat, com en el cas de la via Laietana: caminar-hi, amb les 
modificacions que hi ha fet el Govern, és una temeritat, com ja han denunciat els 
vianants (el camí és estret, insegur i sense senyalització). 
Acusa el Govern de voler un nou carril bici encobert i de voler que tothom es desplaci 
sobre dues rodes (a excepció de les motos, l’altre gran damnificat per les seves 
imposicions), ja que no ha fet cap millora en el transport públic, i el cap de setmana el 
transport públic ni tan sols passa per aquesta via. 
Observa que aquest desastre, que no convenç ni els serveis tècnics municipals de 
Mobilitat ni TMB, per al Govern municipal ideològicament és un èxit i això és l’únic que 
li importa, i pregunta a la Sra. Sanz si realment considera que és un èxit posar en risc els 
vianants o perjudicar el comerç de la ciutat. Li diu que, si és així, aquest “èxit” es podria 
comparar al seu altre “èxit”: la marxa de Nissan. 
Subratlla que crear problemes de convivència entre vianants, vehicles privats i 
transport públic sempre és un fracàs, com també ho és perjudicar l’activitat econòmica, 
i diu al Govern que els seus interessos partidistes passen per davant de qualsevol 
mesura raonable i que beneficiï les persones i la viabilitat dels comerços (les parades 
del Mercat de Santa Caterina estan patint molt). 
A continuació, observa que el Govern, en un moment de seny, es va plantejar desfer les 
mesures adoptades, però, com sempre en el seu cas, va guanyar la ideologia amb què 
governen i es van acarnissar amb la via Laietana tancant-la tots els caps de setmana, i 
després van haver de tornar a corregir les mesures, si bé ho van fer amb talls a partir de 
les 15.00 hores els dissabtes (continuen sense tenir en compte els establiments que 
obren a la tarda i el diumenge). 
Tot seguit, posa de manifest que els comerços afectats han estat tancats durant mesos 
i han hagut de fer front a una pujada d’impostos imposada pel Govern en un moment 
en què no hi ha turisme i, per tant, hi ha molts menys clients. Lamenta que els 
membres del Govern, en un moment tan crític com aquest, en lloc d’ajudar els 
comerciants, que l’acusen, amb raó, de prendre decisions arbitràries de manera 
unilateral i autoritària, els posi encara més obstacles. 
Per acabar, comenta que, si bé l’estratègia de l’alcaldessa és clara (menystenir 
l’activitat econòmica que mai no li ha agradat), l’actitud del PSC no té nom, ja que diu 
una cosa als comerciants i després els perjudica donant suport a aquestes mesures. Per 
això, el Grup Municipal de Cs demana que s’esmeni aquest error i que se suspenguin 
aquests talls de trànsit immediatament, així com que, tal com s’ha acordat fa pocs dies 
en un pacte de ciutat, s’utilitzi la via del consens per abordar un pla de mobilitat sensat 
i adaptat a les necessitats reals de Barcelona. 

 

El Sr. ZAÑARTU demana a la Sra. Guilarte que no barregi qüestions que no tenen res a 
veure les unes amb les altres, ja que aquests temes requereixen rigor, i subratlla que el 
Grup Municipal d’ERC es caracteritza per reunir-se amb tothom, la qual cosa fa que no 
faci de lobby de ningú, a diferència del Grup Municipal de Cs, que sembla que hagi 
vingut a fer de lobby del motor. 
Tot seguit, explica que, gràcies a les reunions amb tothom (veïns favorables al tall de la 
via Laietana, veïns contraris al tall, comerciants, etc.), han constatat que, efectivament, 
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hi ha un malestar, més que pel fet que s’hagi de reduir el trànsit a via Laietana (amb 
això més o menys tothom hi està d’acord), per com s’han fet les coses, que han 
provocat unes externalitats negatives i uns problemes als comerciants. 
Observa que, davant això, el seu grup, en lloc de dir que tot està malament, com el 
grup proposant, va presentar un prec a la darrera sessió de la Comissió d’Urbanisme 
perquè es flexibilitzessin alguns talls i algunes de les mesures implementades en 
matèria de mobilitat, per permetre que el transport públic passés per via Laietana i que 
existeixi realment una via de servei, una de les veritables mancances del tall. 
Explica que, si bé el seu grup entén que la mesura “Obrim carrers” ha estat útil per 
guanyar espai per als vianants, també considera que les coses no són o blanques o 
negres, sinó que hi ha grisos, i, en aquest cas, s’ha passat d’una avinguda que estava 
absolutament col·lapsada de vehicles en dies laborables a una avinguda que no es 
podia travessar en cap cas (de vegades la via Laietana és impenetrable i s’ha d’aparcar 
el cotxe al pàrquing de la Catedral. 
Per acabar, expressa l’abstenció del seu grup, que entén que hi ha una situació per 
resoldre i que cal suavitzar algunes mesures o adaptar-les millor a la realitat de via 
Laietana, però està absolutament en contra del discurs lobbista de l’automòbil del grup 
proposant. 

 

La Sra. VILA posa de manifest que el Grup Municipal de JxCat, que fa mesos que exigeix 
al Govern municipal que rectifiqui les polítiques de mobilitat i que impulsa iniciatives en 
aquest sentit (fins i tot abans del desconfinament, quan el Govern tot just apuntava 
aquestes mesures), celebra les iniciatives dels altres grups que se sumen a un clam de 
queixa de molts veïns i veïnes de la ciutat de Barcelona en relació amb les polítiques de 
mobilitat. 
D’altra banda, indica que el seu grup també ha demanat al Govern que dialogués amb 
els col·lectius perjudicats per les mesures, com ara els comerciants i altres sectors 
relacionats amb la mesura implementada a via Laietana, així com que informés sobre 
l’avaluació de l’impacte de les mesures. Subratlla que cal saber quin impacte tenen les 
polítiques públiques que es duen a terme, però, ara per ara, el Govern no n’ha facilitat 
cap informació, i aquest grup presenta avui un prec relacionat amb l’impacte negatiu 
d’algunes de les mesures implementades. 
A continuació, assenyala que el Grup Municipal de JxCat també ha exigit transparència 
al Govern, que continua sense informar, malgrat que se li ha demanat en nombroses 
ocasions, sobre les xifres de les demandes de transport, que permetrien saber quines 
són les necessitats reals dels diferents modes de transport i, per tant, fer polítiques 
adequades a la realitat i a les necessitats de les persones. 
Tot seguit, comenta que l’ús de la moto ha pujat (avui, fins a un 15% dels 
desplaçaments diaris de la ciutat es fan amb moto), i pregunta al Govern si continuaran 
posant obstacles a aquest vehicle —no pot ser que posi traves i més traves a una de les 
solucions a la mobilitat de la ciutat— o bé proposarà solucions i enfocarà la mobilitat a 
les necessitats dels diferents modes de transport. 
Per acabar, assenyala que el Grup Municipal de JxCat, que fa temps que demana que es 
deixi de tallar la via Laietana, va ser amb els veïns i les veïnes, amb els comerciants i 
amb els paradistes del Mercat de Santa Caterina quan van sortir al carrer a queixar-se 
per aquests talls. Per tot plegat, vota a favor de la proposició. 

 

El Sr. RAMÍREZ comenta que el Grup Municipal del PP fa temps que denuncia les 
mesures ideològiques en matèria de mobilitat que es duen a terme aprofitant la crisi de 
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la covid-19 per implementar a la ciutat uns canvis que probablement l’alcaldessa no 
s’atreviria a implementar en una situació normal, i explica que, si bé pot entendre la 
conveniència d’aplicar algunes d’aquestes mesures com a mesures excepcionals i 
temporals, el Govern vol que aquestes siguin permanents i les implanta per decret 
sense consultar amb els veïns, els comerciants ni cap sector afectat. 
Subratlla que això no té a veure amb cap lobby, sinó amb el sentit comú i amb la 
necessitat de revisar les mesures implantades i eliminar-les quan convingui, tal com es 
va demanar a la sessió de la Comissió d’Urbanisme i Mobilitat d’aquest mes. 
Tot seguit, remarca que el cas de la via Laietana és un exemple clar de la manera 
d’actuar del Govern municipal, que va implantar en aquest carrer principal un carril per 
ampliar les voreres que gairebé ningú no sap quina funció té. Observa que ara mateix 
per aquest carril circulen patinets i motos, però mai vianants, com és lògic, perquè 
ningú no vol passejar per un carril amb autobusos i altres vehicles a pocs centímetres, i 
afirma que els membres del Govern municipal estan implantant a Barcelona el que ells 
anomenen “urbanisme tàctic”, però que en realitat és un urbanisme ideològic que pinta 
els carrers de colors, converteix la ciutat en una mena de tauler de parxís i deixa 
Barcelona irrecognoscible. 
D’altra banda, subratlla que els blocs de formigó que s’han instal·lat en alguns carrers, 
com ara a Consell de Cent, suposen un greu perill per a la seguretat de motoristes i 
vianants. Per això, demana que es retirin immediatament, tal com ha demanat ja 
aquest grup a l’alcaldessa —avui també hi ha un prec d’un altre grup en aquest sentit—. 
A continuació, afirma que els talls de la via Laietana no han tingut cap efecte positiu i 
l’únic consens que han generat ha estat el del rebuig a la mesura, que asfixia els 
comerciants, l’activitat econòmica i els mercats de la zona, un rebuig que va quedar 
palès en la manifestació que hi va haver fa unes setmanes. D’altra banda, assenyala 
que el Baròmetre municipal presentat ahir demostra que la ciutadania de Barcelona 
percep negativament les mesures implementades en mobilitat, ja que la circulació i el 
trànsit han pujat del lloc número nou al número cinc en la llista de problemes més 
greus de la ciutat, i els problemes econòmics se situen en segon lloc, només per darrere 
de la inseguretat. 
Conclou que el Govern municipal ha de deixar d’aprofitar la crisi per imposar el seu 
model ideològic, tornar al diàleg i escoltar els veïns i comerciants, i expressa el vot 
favorable del Grup Municipal del PP a la proposició. 

 

El Sr. VALLS explicita que la mobilitat, la reactivació econòmica, la seguretat i les 
mesures sanitàries són qüestions habituals en les comissions i els plenaris de 
l’Ajuntament els darrers mesos, i subratlla que si, malauradament, els moments que els 
ha tocat viure i gestionar són complicats, cal estar-hi a l’altura. 
Tot seguit, assenyala que, atès que els problemes continuen i que les actituds del 
Govern persisteixen, no tenen més opció que insistir, una vegada i una altra, que cal 
diàleg, consens i equilibri, i que la lluita contra la contaminació, pel medi ambient i per 
frenar el canvi climàtic mereix més que unes mesures i les discrepàncies que avui 
existeixen respecte a aquest tema. 
Observa que totes les grans ciutats utilitzen urbanisme estratègic o tàctic per treure 
progressivament el cotxe del centre de la ciutat, sobretot el cotxe que contamina, i això 
requereix polítiques de transport públic molt potents, que de vegades inclouen la 
gratuïtat per als més joves o per a la gent gran. Demana que es miri quines mesures 
existeixen ja a l’AMB i què s’està fent a altres grans ciutats europees per anar en aquest 
sentit. 
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Lamenta que el Govern, pel que sembla, no vulgui aprendre: s’omple la boca amb la 
paraula diàleg, però després no l’exerceix, i declara al Pacte per Barcelona, amb el 
convenciment de tothom sobre la importància que té la col·laboració publicoprivada, 
però després no porta a la pràctica el que predica. 
Subratlla que els comerciants i els restauradors de Ciutat Vella estan farts i ja ho han dit 
a l’Ajuntament —gairebé li han suplicat—, però el Govern no aprèn, i s’està abocant els 
comerços del districte, en concret del Born, que ja no poden més, a la ruïna. Afegeix 
que aquests comerços, sense turistes, necessiten el consum local, així com el suport de 
l’Ajuntament, que els hauria de facilitar una mica l’activitat productiva. 
Per acabar, remarca que no es poden posar tantes barreres a qui només pretén donar 
un servei als ciutadans guanyant-se la vida i creant feina, i expressa el vot favorable del 
Grup Municipal de BxCanvi a la proposició. 

 

La Sra. SANZ diu a la Sra. Guilarte que ja fa mesos que el Plenari debat sobre mesures 
d’urbanisme tàctic i de transformació urbana que s’estan desenvolupant a la ciutat i, si 
bé pot entendre que estar a l’oposició i no influir en la política de la ciutat és difícil i 
dur, també considera que els barcelonins no mereixen tanta desinformació, tant 
desconeixement i tant prejudici com els que hi ha a les seves intervencions. Entén que 
una altra oposició és possible, que hi ha moltes actuacions per pensar, plantejar i 
treballar, i que les mesures són susceptibles de ser adaptades. Per exemple, el Grup 
Municipal d’ERC va sol·licitar a la Comissió d’Urbanisme la incorporació de diversos 
elements que van ser acceptats. 
Li demana que no barregi coses que no estan relacionades entre si i subratlla que 
“Obrim carrers” és un projecte d’èxit, tal com diuen els barcelonins i les barcelonines 
que han omplert els carrers, que se’ls han fet seus i que demanen que la iniciativa es 
repeteixi, no només un cap de setmana al mes com es feia abans de la crisi sanitària, 
sinó sempre. Concreta que això ho estan demanant tant els comerciants de Sants-
Montjuïc com els de Gràcia i els de passeig de Sant Joan. 
A continuació, assenyala que el problema que hi ha al centre de la ciutat amb el comerç 
és el comerç vinculat al turisme —també hi ha un problema en relació amb el turisme—, 
i per això estan treballant mesures, però no és un problema de mobilitat. 
Remarca que ella en parla amb els comerciants, amb els quals es reuneix, ho estan 
comentant en molts espais, i cal abordar les situacions, però no hi ha una sola dada que 
acrediti que les polítiques de nou espai públic o de mobilitat sostenible perjudiquin el 
comerç de proximitat. 
Dit això, pregunta a la Sra. Guilarte, per saber què pensa dels consensos bàsics, si està a 
favor de lluitar contra la contaminació, de la declaració d’emergència climàtica, de 
destinar més espai públic als ciutadans i del transport públic, la bicicleta i altres mitjans 
de mobilitat sostenible. Observa que el que cal és plantejar els canvis, les flexibilitats i 
les adaptabilitats a partir d’aquí, no pas impugnar una proposta que és necessària per 
garantir la vida i per garantir que la ciutat sigui saludable. 
Remarca que quan la Sra. Guilarte fa una impugnació de màxims perd tota la 
credibilitat, perquè d’aquesta manera impedeix el diàleg i el treball conjunt, ja que està 
demanant que es retirin totes les mesures (les de bicis, les dels carrers, les del transport 
públic...), perquè absolutament tot és dolent, i li recomana que no parli només amb un 
sector, sinó que parli amb tothom, amb les famílies de pares i mares de tota la ciutat —
algunes potser voten Cs i estan gaudint d’aquests espais—, i, a partir d’aquí, plantegi 
propostes de millora, que el Govern escoltarà perquè no és hermètic, sinó que de 
vegades ha de prendre decisions amb urgència, en aquest cas, per donar resposta a un 
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problema molt greu de crisi sanitària. 
Tot seguit, posa de manifest que el Govern de Madrid, on governa Cs, ha fet el mateix 
que Barcelona (van obrir carrers, grans vies —fins i tot estan plantejant seguir-les tirant 
endavant—, i li han fet un encàrrec de superilles a l’exrepresentant president del 
Col·legi d’Arquitectes de Madrid), i observa que si el Govern de Madrid ho ha fet és 
perquè sap que, en un context de crisi sanitària i de crisi climàtica que ha vingut per 
quedar-se, les ciutats han de donar resposta perquè s’hi juguen molt, el present i el 
futur de la vida. 
Conclou que, davant aquests grans consensos, aquest tipus de proposicions no tenen 
cap sentit, i diu a la Sra. Guilarte que gairebé el 80% de la població de la ciutat que ha 
estat enquestada al Baròmetre municipal ha dit que està a favor que s’ampliïn les 
voreres i l’espai per als vianants i que hi hagi més espai públic per caminar, passejar i 
jugar; gairebé el 60% està a favor dels carrils bicicleta, i una majoria molt aclaparadora 
està a favor del transport públic. Insisteix que és aquí on hi ha el consens, no pas en les 
proposicions que el Grup Municipal de Cs presenta contínuament. 

 

La Sra. GUILARTE respon a la Sra. Sanz que tots estan compromesos amb la lluita contra 
la contaminació, però la diferència és que el Govern municipal la contraposa a les 
necessitats de la ciutat, i li diu que tant de bo seguís l’exemple de Madrid. 
Subratlla que, si bé el centre de la ciutat pot requerir mesures que donin més amplitud 
i més espai per al vianant, el que vol el Govern és que els barcelonins només vagin amb 
bicicleta o a peu, i explica que ella, que va amb bicicleta, ha deixat de fer-la servir 
perquè amb les mesures implantades a la ciutat veu en perill la seva vida i la de molts 
ciclistes. 
A continuació, indica que el que està demanant és que el Govern actuï amb sentit comú 
i amb criteri, ja que una política de mobilitat responsable i sostenible no pot esdevenir 
una política que asfixia l’economia, que perjudica famílies, autònoms i pimes i que fa 
augmentar la inseguretat viària i l’aïllament dels barris, i remarca que un govern que 
sap gestionar ha de saber conjugar tots aquests aspectes. Entén, però, que és molt 
difícil estar en un govern sense haver gestionat mai res i amb una oposició que s’ha 
passat la vida gestionant. 
Lamenta que, malgrat això, no en facin cas i hagin ignorat el pla de seguretat viària 
presentat pel seu grup —no es limita a criticar, sinó que també fa propostes—, amb 
una visió intermodal i metropolitana que no recull cap dels informes que el Govern 
elabora a mida i que no tenen el suport dels autèntics experts tècnics. 
Per acabar, subratlla que la via Laietana és una artèria de la ciutat que connecta el mar 
i la muntanya, una via d’unió entre la Barceloneta i l’Eixample que també connecta els 
barris de la Ribera i del Gòtic, i no la poden convertir en una barrera per a la mobilitat i 
el desenvolupament de la ciutat. 

 

La Sra. VILA diu al Govern que el que li demanen és diàleg, consens, que corregeixi 
sense complexos allò que no funciona i que no faci la ciutat a la seva mida, sinó que la 
faci a la mida de tots els barcelonins i les barcelonines, i subratlla que el Grup Municipal 
de JxCat vetllarà per aquest interès general i no per un interès particular que no té en 
compte la ciutat real, la de totes les persones, la de molts col·lectius que dia a dia la fan 
funcionar. 

 

El Sr. RAMÍREZ pregunta a la Sra. Sanz, que ha parlat sobre la necessitat d’escoltar 
tothom, si ha escoltat els transportistes i tots els comerciants, i insisteix que el Grup 
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Municipal del PP no està en contra de les mesures temporals motivades per la situació 
excepcional, sinó de mesures estructurals. 

 

ES REBUTJA aquesta proposició / declaració de grup amb disset vots en contra —emesos 
pels Srs. i les Sres. Colau, Subirats, Sanz, Pérez, Martí Grau, Badia, Martín, Serra i Tarafa, 
els Srs. i les Sres. Collboni, Bonet, Batlle, Ballarín, Escudé, Marcè, Alarcón i Alemany—, 
deu abstencions —emeses pels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, 
Baró, Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana—, i tretze vots a favor de la resta de 
membres del consistori. 

 

Del Grup Municipal del Partit Popular: 
 

2. — (M1923/1094) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 
Instar el Govern municipal a crear una taula de diàleg amb comerciants, restauradors i 
altres sectors afectats per la limitació de la mobilitat privada a la ciutat de Barcelona 
per tal de preservar l’economia de la ciutat de Barcelona. 

 

El Sr. BOU posa de manifest que algunes de les mesures del Govern han acabat sent 
molt discutides per part dels sectors de la restauració i del comerç de proximitat, dels 
més afectats per la crisi econòmica, per les conseqüències negatives que tenen sobre 
l’activitat econòmica en plena davallada general econòmica i d’ingressos. 
Exposa que, davant la crisi sanitària, l’Ajuntament va dur a terme un pla d’acció per 
adaptar espais públics i la mobilitat al nou escenari de distanciament de seguretat fixat 
per les autoritats (es van ampliar espais per a vianants, ciclistes i l’autobús, i es van 
tancar carrers durant els caps de setmana), però al Grup Municipal del PP el preocupa 
que aquests canvis s’hagin implementat sense consens amb el comerç i els veïns, així 
com que aquestes modificacions puntuals esdevinguin permanents per una decisió 
unilateral del Govern. 
A continuació, recorda que a la sessió del maig de la Comissió d’Economia es va aprovar 
una proposició del PP amb el vot a favor del Govern que instava a acordar amb el teixit 
comercial de cada zona tota actuació per adaptar els espais públics i de mobilitat, i 
lamenta que la recerca de diàleg i de consens per part del Govern hagi arribat tard: el 
sector comercial i econòmic es continua queixant de la manca de diàleg per part del 
Govern, i fa tres dies diverses associacions de Barcelona, algunes importantíssimes, no 
van voler signar el Pacte de Barcelona perquè no hi estaven d’acord justament per les 
qüestions de mobilitat. 
Subratlla que cal escoltar aquestes persones, que saben molt de la ciutat, i per això avui 
aquest grup presenta aquesta proposició, per instar el Govern municipal a aprofundir 
molt més en el diàleg —ja hi ha diàleg amb algunes associacions importants— i, si no és 
possible aquest diàleg i fos necessari, muntar una taula que permeti als comerciants i 
els restauradors expressar-se. 
A continuació, diu a la Sra. Sanz que, quan Barcelona recuperi el cent per cent de la 
seva economia i, per tant, hi hagi més vehicles de repartiment, etc., algunes vies 
quedaran col·lapsades, ja que fins i tot hi ha problemes en aquests moments, amb els 
taxis al 40%-60% de la facturació i molts vehicles que no estan entrant a la ciutat. 
Per això, encara que està d’acord que alguns carrers es tanquin i es deixin per a 
vianants, si els veïns ho volen —és el que sembla que passa a Creu Coberta de Sants—, 
entén que n’hi ha d’altres que són vies ràpides o artèries importants que cal respectar. 
Observa que si un d’aquests carrers és d’un sol carril per a cotxes i un cotxe s’atura, el 
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carrer “desapareix”. 
Explica que no parla a partir d’una base ideològica, sinó a partir d’una base purament 
tècnica, pragmàtica i empresarial, i sap que moltes persones amb empreses, 
restaurants, comerços, el sector de la distribució i associacions o plataformes 
empresarials molt importants no han estat d’acord amb la mesura perquè veuen el que 
provocarà. Per això, demana a la Sra. Sanz que parli amb altres persones, i li diu que és 
normal que els veïns diguin que sí que volen més espai per a ells i que ell també ho 
diria, però també és conscient que necessita serveis i que aquests han de tenir zones de 
càrrega i descàrrega, entre altres elements que cal acceptar si vius a Barcelona i no en 
un poble idíl·lic. 
Per acabar, diu a la Sra. Sanz que està convençut que és una professional de la política, 
que si parlen amb tothom i escolten tothom s’adonaran que hi ha coses que no es 
poden fer, i que ara mateix hi ha carrils que no serveixen per a res perquè no se sap si 
són per a bicicleta, per a vianants, per a motos o per aparcar. 

 

El Sr. CASTELLANA indica que, com ha dit el regidor Max Zañartu en el debat de la 
proposició anterior, el Grup Municipal d’ERC parla amb tothom, i observa que 
comerciants i veïns i veïnes són les mateixes persones, ja que el comerç són veïns i 
veïnes i hi ha molts veïns i veïnes de Barcelona que treballen en un comerç o en tenen 
un, de manera que plantejar un fals debat de veïns contra comerç no entén que sigui la 
manera d’abordar aquesta qüestió. 
D’altra banda, subratlla que el seu grup està inequívocament compromès amb la lluita 
contra el canvi climàtic, com ha demostrat reiteradament. 
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Dit això, assenyala que aquesta proposició del Grup Municipal del PP es diferencia de la 
que va presentar el mateix grup al maig a la Comissió d’Economia perquè aquella exigia 
un consens només amb el sector comercial, mentre que aquesta planteja una taula de 
diàleg amb tots els agents implicats, i el Grup Municipal d’ERC no només se suma a 
totes les taules de diàleg, sinó que en proposa, per a qualsevol tema, i considera que 
cal consens i treballar amb tots els agents implicats, de manera que hi vota a favor. 
Conclou que és positiu crear una taula per fer de Barcelona una ciutat amb més espai 
públic i amb més comerç, que és el que ara necessita. 

 

La Sra. MUNTÉ expressa el vot favorable del Grup Municipal de JxCat, que considera 
que les conseqüències de la pandèmia són devastadores per a molta gent i que per als 
governs, sobretot per als de més proximitat com els ajuntaments, ha de ser una 
prioritat trobar mesures eficaces que s’adoptin de forma ràpida i que siguin molt 
flexibles, i lamenta que el Govern municipal hagi dut a terme mesures sense consulta 
prèvia i sense consens que afecten greument tant la mobilitat com l’economia de la 
ciutat. 
Subratlla que aquestes mesures, implementades sense consens i al marge del Pacte per 
la mobilitat, afecten el funcionament de dinàmiques urbanes que fins ara sempre 
havien estat fruit d’un diàleg i d’un pacte entre l’Ajuntament i el conjunt de la societat 
civil. 
A continuació, indica que el Grup Municipal de JxCat entén perfectament la frustració i 
la indignació de comerciants i restauradors que veuen que el Govern, d’una banda, 
posa carrils bici i talla carrers amb una gran rapidesa i sense consultar ningú, però, 
d’altra banda, aborda amb una lentitud extrema la tramitació de noves llicències o 
l’impuls de mesures de suport o de difusió al comerç, o entra en un regateig absurd a 
l’hora de subvencionar els llums de Nadal. Observa que els grups de l’oposició 
gestionen aquestes iniciatives, aquestes propostes i aquestes queixes perquè és la seva 
feina, i lamenta que el Govern municipal no faci el mateix. 
Tot seguit, qualifica d’absolutament lamentables les intervencions de la Sra. Sanz en el 
punt 18 —ha qüestionat el vot  legítim del seu grup— i en el punt anterior, quan s’ha 
dedicat a renyar l’oposició, a interpel·lar-la i a dir-li què ha de presentar com a 
iniciatives i què pot o no pot votar. Subratlla que és responsabilitat de tot bon 
governant parlar amb tothom, però fer-ho de veritat, no només amb uns quants, sinó 
escoltar tothom i, sobretot, adoptar mesures a partir d’aquest diàleg i d’aquesta 
escolta, i qualifica d’absolutament impròpies d’un govern responsable algunes de les 
referències que s’han fet. 
Pregunta a la Sra. Sanz si de veritat vol fer creure que parlen amb tothom i si han parlat 
amb tots els pares i mares, amb tots els comerços, amb els paradistes del Mercat de 
Santa Caterina i amb els comerços que s’han vist obligats a tancar arran de la superilla 
del Poblenou, i subratlla que el Govern es creu que posseeix la veritat absoluta i que 
pot renyar l’oposició com ha fet la Sra. Sanz en l’anterior punt de l’ordre del dia. Diu a 
la regidora que, a parer seu, s’equivoca moltíssim. 
En darrer lloc, repeteix que el seu grup, que va presentar un prec a la Comissió 
d’Economia que va ser acceptat pel Govern per tal de generar un grup de treball on es 
poguessin debatre els talls de trànsit que estan afectant enormement comerciants, 
restauradors i paradistes del Mercat de Santa Caterina, dona suport a la proposició, i 
demana al Govern que escolti tothom i que no doni lliçons. 

 

El Sr. SIERRA expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs i diu a la Sra. Sanz que 
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els comerços i restaurants de Barcelona fa mesos que estan tancats, sense cap ingrés, i 
han hagut de continuar pagant despeses, entre les quals hi ha una taxa imposada pel 
Govern de fins al 400% perquè eren zona prèmium de turistes, una taxa que es va 
mantenir (els grups de BC, el PSC i ERC van votar en contra d’eliminar-la) malgrat 
l’absència de turistes, reconeguda per la mateixa regidora Sanz, i en la qual només es 
va fer marxa enrere després de la pressió del gremi i d’alguns grups municipals, com 
ara el de Cs. 
A continuació, subratlla que el problema del comerç i la restauració no ha estat la 
pandèmia, sinó el Govern municipal, i diu a la Sra. Sanz, que ha dit que la ciutadania no 
es mereix aquesta oposició, que el que no es mereix és tenir-la a ella a Ciutat Vella, 
perquè té la cara com els perillosos blocs de ciment que ha posat a la ciutat, ja que diu 
que parla amb tothom i ni tan sols contesta als regidors de l’oposició ni la principal 
associació de comerciants del centre de Barcelona: després de dos mesos a Ciutat Vella, 
no ha donat resposta a la majoria dels restauradors, tot i el compromís del Govern de 
contestar-los en quinze dies. Afegeix que, quan sí que els responen, majoritàriament és 
per denegar-los els permisos d’ampliació de terrassa, malgrat que en la majoria dels 
casos hi ha espai més que suficient perquè convisquin vianants i persones amb 
mobilitat reduïda i que persones que es juguen la feina, els diners i la vida puguin 
continuar avançant. 
Subratlla que el que aconseguirà el Govern és que aquestes persones tanquin i hagin de 
marxar de Barcelona, i diu a la Sra. Sanz que tenen la seva ciutat somiada, sense cotxes, 
ni empreses ni turistes, i tenen la satisfacció d’haver aprofitat una pandèmia per 
implantar un model ideològic de mobilitat. 
D’altra banda, li diu que els pàrquings del centre de la ciutat, quan es tanca la via 
Laietana, tenen una ocupació del 5%, mentre que, quan no es tanca, l’ocupació és del 
85%, i observa que, si multiplica el nombre de cotxes pel nombre d’ocupants per cotxe, 
es pot fer una idea del que està restant al comerç i a la restauració del centre de 
Barcelona. 
Per acabar, demana al Govern que tingui una mica de vergonya i de sensibilitat i que 
parli realment amb tothom. 

 

El Sr. VALLS comença la intervenció explicant que en el punt anterior no ha tornat a 
intervenir tot i tenir temps perquè l’ha sobtat molt la resposta de la Sra. Sanz, amb una 
violència verbal desproporcionada. 
Dit això, indica que el Grup Municipal de BxCanvi sempre exigirà que hi hagi diàleg amb 
els agents socials, amb els sectors productius, amb els veïns, amb els comerciants, amb 
els pares i les mares que estan preocupats per aquest tema, i subratlla que els 
comerciants, les pimes i altres empreses de la ciutat fa molt de temps que reclamen 
diàleg, inexistent amb alguns sectors. 
A continuació, aclareix que ell no diu que tot es faci malament —seria absurd—; 
recorda que fa uns dies van participar en un pacte —una responsabilitat del Govern 
però també en gran mesura de l’oposició—; observa que avui han votat a favor de 
qüestions importants o s’hi han abstingut, en temes pressupostaris, de manera que 
l’oposició fa el seu paper, i demana al Govern que escolti el que li diuen. 
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D’altra banda, assegura que no estan en contra de mesures contra els cotxes, contra la 
contaminació o per tancar de forma provisional o definitiva alguns carrers o espais, 
però observa que el 80% del Born ja és un espai per als vianants i que els comerciants 
de la zona, per exemple els restauradors, tenen grans dificultats i demanen diàleg, en 
aquests moments insuficient. 
Es mostra convençut que la Sra. Sanz pot canviar —ja ho ha demostrat amb les 
terrasses arran de les conseqüències de la covid, i està segur que d’aquí a uns mesos es 
replantejarà el tema—, i observa que el que demana aquesta proposició del PP és un 
espai de diàleg per trobar les solucions adients i l’equilibri necessari. Subratlla que el 
debat no és entre els que volen el cotxe per tot arreu i els que lluiten pel canvi climàtic, 
o entre els que entenen què és l’espai públic i els que no, sinó que és una mica més 
complicat i per això cal aquest diàleg. 
Pels motius exposats, el Grup Municipal de BxCanvi vota a favor de la proposició. 

 

La Sra. BALLARÍN posa de manifest que la situació provocada per la covid-19 ha obligat 
totes les entitats a adoptar mesures temporals en relació amb l’espai públic i la 
mobilitat per garantir la salut i el benestar de les persones, i una d’aquestes mesures ha 
estat el tancament de carrils o carrers de circulació per generar nous espais en els quals 
la ciutadania pugui moure’s i relacionar-se sense perill de contagi, una mesura que, 
lògicament, ha afectat la mobilitat. 
Confirma que alguns representants dels sectors comercials i econòmics de la ciutat 
consideren que algunes d’aquestes mesures s’han adoptat sense tot el diàleg desitjat, i 
observa que aquestes mesures s’afegeixen als factors que en aquests moments estan 
perjudicant veritablement el comerç de la ciutat, com són, en primer lloc i per sobre de 
tot, el tancament motivat per l’estat d’alarma, la caiguda del turisme, l’augment de les 
compres a les grans operadores de comerç, la davallada de consum ateses les 
incerteses sobre el futur, o el teletreball, que fa que les persones estiguin més temps a 
casa i consumeixin menys. 
Assenyala que la situació complicada que ha tocat viure al comerç és la suma de tots 
aquests elements i, per això, des del primer moment de la pandèmia el Govern ha estat 
en diàleg permanent amb els representants del sector comercial amb l’objectiu de 
dissenyar un full de ruta compartit entre tot el comerç de la ciutat i l’Ajuntament que 
ajudés a superar la situació. Explica que, com a resultat d’aquest diàleg, l’Ajuntament va 
establir el pla de xoc i mesures postcovid per al comerç, el mercat i la restauració en la 
mesura de govern que va presentar a la darrera sessió del Plenari. 
D’altra banda, indica que, quan va començar l’estat d’alarma, la mobilitat va ser un dels 
primers temes que es van abordar conjuntament amb el sector comercial i de la 
distribució i, per exemple, fruit d’aquest diàleg amb el sector, es van suprimir les 
limitacions que generalment té la distribució de mercaderies a Barcelona pel que fa als 
horaris, perquè es poguessin reposar tots els productes de primera necessitat als 
establiments tantes vegades com fos necessari i que no hi hagués desabastiment. 
A continuació, assenyala que la situació d’emergència que vivim des del març ha 
impedit que s’abordessin alguns aspectes sobre mobilitat i espai públic amb més 
profunditat en els àmbits específics ja creats per tractar-los, com són la Taula 
d’Emergència Climàtica i el Pacte per la mobilitat, entre altres, espais on són presents 
els agents econòmics —si alguna entitat representativa del sector econòmic no hi és, 
s’ha de solucionar. 
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Afegeix que, a més d’aquests espais formals de participació, l’Ajuntament també ha 
donat resposta a la demanda de diàleg dels representants del sector comercial i de la 
restauració. Així, per exemple, la setmana passada la segona tinenta d’alcaldia i ella 
mateixa es van reunir amb una àmplia representació del sector comercial de tota la 
ciutat i amb entitats que representaven el centre, i es van comprometre a treballar 
plegats per veure si es podien identificar afectacions del comerç derivades de les noves 
mesures sobre l’espai públic i, en cas que fos així, buscar la manera de solucionar-les, i 
ahir mateix s’hi van tornar a reunir. Explica que, en aquesta segona reunió, el sector va 
facilitar dos documents al Govern, que ara els ha d’estudiar, i el sector ha d’aportar 
més dades objectives, i van acordar que es tornarien a trobar al setembre per posar en 
marxa les mesures que consideressin oportunes. 
Per acabar, expressa l’abstenció del Grup Municipal del PSC. 

 

La Sra. SANZ agraeix al Sr. Bou el to i tot el relat que ha fet en la proposició, en què ha 
notat empatia: si bé la seva part d’especificitat professional el porta a defensar unes 
propostes molt concretes, fa un esforç per intentar entendre l’altre. Li agraeix també 
que digui que està a favor de l’ampliació de l’espai públic per passejar, tot i que això de 
vegades pugui generar conflictes amb altres activitats. 
Entén que en la resolució del conflicte és on segurament el Sr. Bou tindria una posició i 
el Govern, una altra, però considera que del debat i del diàleg poden sorgir coses que 
beneficiïn tothom, i subratlla que economia i salut han d’anar de la mà, i contraposar-
les és un error, com també ho és pensar que la crisi econòmica que estem patint no té 
uns efectes vinculats a la salut i que si no es dona resposta a aquesta salut els efectes 
econòmics no aniran a pitjor. Remarca que, consegüentment, és molt important 
preveure com es prepara la ciutat davant aquestes adversitats. 
A continuació, observa que de vegades es fan afirmacions sense base ni rigor i per això 
ha demanat un diagnòstic acurat al sector comercial, al sector de l’activitat econòmica 
de la ciutat, amb qui el Govern s’està trobant. Afegeix que el diàleg sempre hi ha estat i 
sempre hi serà, però una altra cosa és que no es faci tot el que el sector voldria, la qual 
cosa és legítima perquè governen per a tothom i, per tant, han d’intentar equilibrar els 
diferents interessos. 
Tot seguit, indica que els problemes que afecten avui el sector comercial del centre de 
la ciutat estan relacionats amb la davallada del turisme, la implantació de l’e-commerce 
i els canvis d’hàbits motivats per la crisi sanitària, i subratlla que cal fer aquest debat 
des de la complexitat de tot això i no amb les dades que plantejava el Sr. Sierra, que li 
demanava que fes una regla de tres i que obvia algunes dades, com ara que, segons 
l’última enquesta d’informe d’hàbits de compra, el 67% de les compres a la ciutat de 
Barcelona es fan a peu, el 15% amb transport públic i el 15% amb cotxe —estan 
reforçant que el 67% i el primer 15% vagin a més—, o que el 82% de la població de la 
ciutat afirma que es desplaça als centres comercials a peu, amb transport públic o amb 
altres mitjans sostenibles, no pas amb cotxe o amb moto. Remarca que cal treballar 
també amb aquestes dades. 
En darrer lloc, expressa l’abstenció del Grup Municipal de BC i posa èmfasi en la 
necessitat de defensar que salvar vides no és negociable i cal impulsar mesures per 
evitar que a Barcelona passi com a Madrid, on un jutge ha dit que s’ha de reinstaurar 
Madrid Central perquè s’ha tirat enrere. 
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El Sr. BOU dona les gràcies al Grup Municipal d’ERC (concretament, al Sr. Castellana), al 
Grup Municipal de JxCat (concretament, a la Sra. MUNTÉ), al Grup Municipal de Cs 
(concretament, al Sr. Sierra) i al Grup Municipal de BxCanvi (concretament, al Sr. Valls), 
i diu a la Sra. Sanz que espera que les seves paraules li hagin servit, si més no, per fer-la 
reflexionar. 

 

El Sr. CASTELLANA diu al Sr. Sierra, que sempre vol autoatribuir-se la baixada de les 
taxes i les mesures d’espai públic per a les terrasses, que el Grup Municipal d’ERC a 
principis d’abril ja va fer arribar aquesta proposta, tal com els consta a la regidora 
Ballarín i al Govern, i qualifica de molt agosarat que un grup es vulgui atribuir una 
proposta que han impulsat tots. 
D’altra banda, indica que el seu grup celebra que s’hagi aprovat aquesta proposició i 
espera que tiri endavant. 

 

El Sr. SIERRA diu al Sr. Castellana que és una evidència que el Grup Municipal d’ERC va 
votar en contra de la reducció de les taxes, i diu a la Sra. Sanz que, tal com ha dit el Sr. 
Bou, és una política professional. 

 

S’APROVA aquesta proposició / declaració de grup amb disset abstencions —emeses 
pels Srs. i les Sres. Colau, Subirats, Sanz, Pérez, Martí Grau, Badia, Martín, Serra i 
Tarafa, els Srs. i les Sres. Collboni, Bonet, Batlle, Ballarín, Escudé, Marcè, Alarcón i 
Alemany—, i vint-i-tres vots a favor de la resta de membres del consistori. 

 

Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi: 
 

3. — (M1923/1098) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 
Instar el Govern municipal a estudiar el model “Help to buy” i impulsar la creació d’un 
pla que proporcioni l’aval necessari per accedir fins al 95% del finançament hipotecari 
als joves que, disposant de la renda mensual per fer front a la quota de la hipoteca, no 
tinguin els estalvis per cobrir l’entrada que sol·liciten les entitats financeres abans de 
formalitzar una hipoteca, amb l’objectiu de garantir l’accés dels joves a l’habitatge. 

 

La Sra. PARERA explicita que aquesta proposició vol ajudar els joves que, 
malauradament, avui no poden triar entre adquirir un habitatge o llogar-lo, sinó que es 
veuen sistemàticament abocats al lloguer, ja que la curta vida laboral que tenen, el cost 
de la vida actual i les condicions bancàries, que fan que s’hagi de donar una entrada 
d’un 20% per aconseguir una hipoteca, a més de reservar el 10% per pagar els impostos 
corresponents, els fan impossible tenir els estalvis necessaris per poder fer front a 
aquesta despesa de pràcticament el 30% que suposa adquirir un habitatge. Per tant, 
molts joves estan destinant una part important del seu sou a pagar un lloguer perquè 
no tenen cap opció d’invertir en una propietat. 
Puntualitza que la proposició no demana que es donin fons a ningú, sinó que s’estudiï 
una mesura que pot ajudar els joves a transformar la seva despesa en habitatge en una 
inversió en habitatge. Concreta que el que demana que s’estudiï és una mesura per, 
com ja fan moltes altres ciutats europees, facilitar els avals necessaris per cobrir si més 
no el 15% de la despesa inicial, una mesura que no representaria pràcticament cap cost 
per a l’Ajuntament, ajudaria els joves a invertir en un patrimoni propi i, de retruc, 
alliberaria mercat de lloguer, de manera que contribuiria a abaixar-ne els preus. 
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El Sr. ZAÑARTU diu a la Sra. Parera que el Grup Municipal de BxCanvi sovint acusa altres 
grups de venir aquí a fer ideologia, i no entén què és aquesta proposició si no és 
ideologia en estat pur, ja que està demanant a l’Administració pública que ajudi la gent 
jove a endeutar-se. 
D’altra banda, observa que el grup proposant també acostuma a demanar a la resta 
que busqui solucions per als barcelonins i les barcelonines, i ell com a jove considera 
que l’únic objectiu d’aquesta proposició és ajudar la banca. Pregunta a la Sra. Parera si 
pensa que el jove precari, amb contracte temporal a qui no concediran cap crèdit, pot 
arribar a plantejar-se la compra d’un pis. 
Subratlla que els joves cobren de mitjana entre un 33% i un 66% menys que qualsevol 
altre barceloní i pateixen la temporalitat dels contractes i l’atur estructural (la taxa 
d’atur juvenil és 20 punts percentuals superior a la mitjana de la ciutat), i insisteix que, 
a parer seu, aquesta proposició no ajudaria ningú més que la banca. En aquest sentit, 
indica que va ser la Sra. Botín qui va fer una proposició gairebé calcada a aquesta que 
avui presenta el Grup Municipal de BxCanvi. 
A continuació, explica que al jovent d’avui, que ha après de les conseqüències de la crisi 
de la bombolla immobiliària dels anys 2000, no li agrada el model de foment de la 
compra i, per això, no demana polítiques de promoció de la propietat ni de promoció 
de l’endeutament de les persones joves, sinó polítiques de promoció del lloguer i 
dinamització del mercat de lloguer: més enllà de la creació d’habitatge protegit de 
lloguer, cal atreure més habitatge a aquest mercat perquè n’augmenti l’oferta i se’n 
redueixi el preu, així com treballar per aconseguir preus assequibles i justos, com està 
fent el Departament de Justícia amb una proposició de llei que han entrat els grups 
parlamentaris per limitar l’augment desorbitat del preu del lloguer. 

 

El Sr. MASCARELL celebra que es parli d’habitatge en un moment en què la pandèmia, 
la inseguretat, la crisi econòmica i la desconfiança en el futur de la ciutat poden 
minimitzar problemes que hi són i que hi seguiran sent, malauradament (en el 
baròmetre fet públic ahir l’habitatge se situa entre els set primers problemes de la 
ciutat). 
El Grup Municipal de JxCat valora aquesta iniciativa des del punt de vista de 
l’oportunitat, atès que incideix en un problema bàsic, però considera que no té cap 
recorregut, ja que la mesura “Help to buy”, que s’aplica a Londres des de fa uns quants 
anys, no és aplicable a Barcelona, amb una realitat molt diferent de la de la capital 
anglesa. Per exemple, a Londres hi ha un 21% d’habitatge de lloguer social, mentre que 
a Barcelona aquest no arriba a l’1,5%. 
D’altra banda, observa que els principals promotors de la idea en el cas espanyol són 
els grans promotors i els bancs, amb uns antecedents que fan dubtar de l’interès 
d’aquest tipus d’iniciatives, i observa també que l’Ajuntament no pot actuar com a 
avalador. 
Explica que, per al seu grup, la prioritat hauria de ser la que ja tenen assignada: l’èmfasi 
s’hauria de posar en el lloguer, a aconseguir un parc de lloguer públic a l’altura de les 
ciutats europees més decidides. Subratlla que l’emergència d’habitatge no es resol 
d’una altra manera: un dels pocs antídots contra l’encariment de l’habitatge és més 
lloguer públic. 
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A continuació, posa de manifest que la propietat del lloguer està en mans dels grans 
tenidors i es concentra en la perifèria de les ciutats, i ahir mateix l’Observatori de 
l’Habitatge Metropolità explicava que cal lloguer de propietat pública, cosa que implica 
adquirir sòl, mobilitzar patrimoni municipal, estimular la iniciativa privada en la 
construcció d’habitatges protegits i impulsar la col·laboració publicoprivada, iniciatives 
que s’han anat manifestant al llarg del temps. 
Conclou que la iniciativa, tot i tenir bona intenció, no és aplicable i no es correspon amb 
el que necessiten els joves de la ciutat, motiu pel qual el Grup Municipal de JxCat se 
n’absté. 

 

El Sr. RAMÍREZ expressa el vot favorable del Grup Municipal del PP, que considera que 
la mesura proposada permetria agilitzar l’entrada dels joves de la ciutat al mercat de la 
compravenda d’habitatge. També entén que sovint s’oblida que també cal apostar per 
polítiques que facilitin la compra d’un habitatge —avui la majoria de polítiques 
d’habitatge per a joves se centren en el lloguer—, una opció d’accedir al mercat de 
l’habitatge tan acceptable com el lloguer. 
Tot seguit, observa que el fet que els joves només puguin optar a viure en règim de 
lloguer fa que hi destinin la majoria de la seva renda i que mai no arribin a tenir un 
nivell d’estalvi suficient per poder fer-se càrrec de la compra del seu propi habitatge —
l’arrendament exigeix una major taxa d’esforç que el pagament d’un crèdit hipotecari—
, i es crea una espiral de la qual no poden sortir i que condemna tota una generació. 
A continuació, indica que el model que es proposa en aquesta iniciativa és el que han 
aplicat governs autonòmics com el del PP a la Comunitat de Madrid, que l’aplica a 
partir d’una evolució del Pla d’emancipació jove ja existent; també hi ha previst que 
s’implementi a l’Ajuntament de la capital, i permetria la concessió d’hipoteques a 
persones sense estalvis però amb renda suficient per fer-se càrrec de les quotes 
mensuals derivades de la hipoteca sol·licitada. 
Insisteix que el model “Help to buy” permetria atorgar als joves un aval perquè 
poguessin pagar l’entrada i accedir a la compra de l’habitatge, que podrien anar pagant 
sense haver desemborsat aquesta quota d’entrada, i remarca que aquest model, que ja 
funciona amb èxit a països com Anglaterra o el Canadà, ha permès l’augment 
d’operacions immobiliàries i ha contribuït a la dinamització i al creixement econòmic de 
les ciutats. 
Assenyala que, com ja s’ha dit, la quota d’entrada acostuma a ser una gran barrera a la 
qual els joves no poden fer front, ja que suposa entre el 20% i el 30% del preu final de 
la venda, i manifesta el parer del seu grup que l’Ajuntament té camí per recórrer pel 
que fa a aquestes ajudes que faciliten l’emancipació dels més joves. 
En darrer lloc, exposa que, segons les darreres dades de l’informe de l’Observatori 
Nacional d’Emancipació, només el 18% dels joves d’entre 16 i 29 anys s’han pogut 
emancipar, una tendència que fa anys que és negativa —el 2014 aquest percentatge 
era del 21%—, i a aquesta dada també cal afegir que els joves són un col·lectiu que 
cada vegada es troba en més risc de pobresa o d’exclusió social, o amb feines que són 
precàries. 

 

La Sra. BARCELÓ assenyala que el Govern municipal en cinc anys no ha estat capaç 
d’afrontar el problema de l’habitatge a la ciutat, que requereix una solució d’àmbit 
metropolità (recorda que el Govern municipal també governa a l’AMB). 
Tot seguit, diu a la Sra. Martín —ja li ho va dir fa pocs dies— que el Govern encara no 
ha presentat l’avaluació del Pla d’habitatge i, per tant, no ha explicat què ha fet durant 
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aquests cinc anys i quines mesures pensa fer els pròxims tres anys, fins que acabi la 
legislatura, i demana —el Grup Municipal de Cs és molt crític amb la gestió que ha fet el 
Govern, però també és propositiu— que es construeixi als solars dels quals disposa 
l’Ajuntament de Barcelona i que són de titularitat pública. Observa que cal construir 
habitatge de protecció oficial i que, d’aquest, el 75% hauria de ser de règim de lloguer a 
preu assequible. 
Dit això, vota a favor de la proposició del Grup Municipal de BxCanvi, que planteja 
estudiar un model que està funcionant en ciutats d’altres països i que també s’està 
estudiant a Madrid, una mesura que parla de col·laboració publicoprivada —aquest 
terme produeix una mica de rebuig al Govern municipal— i que vol facilitar la concessió 
d’hipoteques a joves que no poden cobrir el 20% del capital d’entrada. 
Indica que el Grup Municipal de Cs estarà a favor de qualsevol iniciativa que sigui 
estudiar una mesura que pot ser positiva per a l’emancipació dels joves, un dels 
col·lectius més afectats tant per la pandèmia com per la crisi del 2018, i subratlla que 
aquesta és la generació de joves més formada i amb menys oportunitats, i que el 50% 
de la pèrdua de feina és de joves. 
A continuació, afirma que el Govern en cinc anys de mandat ha fet molt poc per a 
l’habitatge dels joves, tot i que ahir sí que va presentar uns habitatges per a ells, i 
assenyala que una mesura que va presentar al desembre del 2019 amb habitatges per a 
joves va ser profundament criticada perquè els lloguers estaven fora de l’abast dels 
joves. 
Per acabar, manifesta l’opinió del seu grup que cal augmentar els ajuts per accedir a un 
habitatge amb un lloguer assequible al llarg de la vida d’una persona —no són iguals les 
necessitats que pot tenir un jove estudiant que les que pot tenir una unitat familiar de 
quatre persones—, però també pensa que aquesta és una mesura que s’ha d’estudiar. 

 

La Sra. MARTÍN expressa el vot contrari, que justifica, en primer lloc, aprofundint en 
dades que la Sra. Parera apunta, tot i que parcialment, en la seva proposició, en la qual, 
davant una situació en què les persones joves tenen un risc significatiu de patir pobresa 
i exclusió, tenen dificultats per pagar els preus dels lloguers i no se’n poden anar a viure 
pel seu compte fins molt tard, el Grup Municipal de BxCanvi demana que l’Ajuntament 
els avali perquè puguin hipotecar-se. 
Així, exposa algunes dades més de l’informe esmentat per la Sra. Parera: les persones 
joves d’entre 16 i 29 anys tenen una temporalitat més alta a la feina (més del 55%), una 
taxa d’atur de gairebé el 25%, una sobreocupació del 16% i jornades a temps parcial de 
gairebé el 25%, i el segon trimestre de 2019 l’import d’una quota hipotecària suposava 
el 62,4% del salari d’una persona jove, un percentatge molt allunyat del nivell 
d’endeutament recomanable, que és com a màxim del 30%. 
D’altra banda, assenyala que l’Ajuntament no pot avalar particulars directament, i que, 
més enllà d’això, és molt irresponsable que, després de tot el que hem viscut els últims 
anys, es vulgui fer creure que hipotecar-se és la millor opció d’accedir a un habitatge 
per a gent amb ingressos baixos, inestables i irregulars. 
Coincideix que l’objectiu principal de la proposició sembla que sigui reactivar el negoci 
hipotecari, ja que no fa ni tres mesos la Sra. Botín, responsable d’una entitat financera 
d’abast global que a través de la seva financera va dur a terme alguns dels pitjors abusos 
i males pràctiques durant la bombolla hipotecària d’aquest país, va fer la mateixa 
proposta a l’ICO. 
A més, indica que el model esmentat per la Sra. Parera està en qüestió: el Govern 
britànic va posar en marxa un programa molt ambiciós de “Help to buy” el 2013, amb 
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préstecs de fins al 20% del valor de la construcció que arribaven al 40% en el cas 
d’habitatges a Londres, i un estudi del juny de l’any passat d’un professor important de 
la London School of Economics, Christian Hilber, demostrava que la introducció 
d’aquest programa en zones de mercat tensat com Londres havia produït un increment 
del 6% del preu dels habitatges de nova construcció. 
Tot seguit, recorda que entre el 2008 i el 2019 més d’1,5 milions de persones han estat 
expulsades de les seves llars a tot l’Estat com a conseqüència dels gairebé 700.000 
desnonaments que s’han produït, desnonaments que en gran mesura tenen el seu 
origen en l’impagament de préstecs hipotecaris que durant anys van ser concedits 
massivament a persones que se sabia que tindrien dificultats de pagament, i ara no es 
pot repetir aquesta política que s’ha sustentat en ajudes públiques milionàries, que ha 
servit per enriquir entitats financeres i que va acabar generant la pitjor crisi residencial 
en dècades, sinó que cal deixar enrere aquestes polítiques fallides i impulsar un canvi 
de paradigma en les polítiques públiques d’habitatge. Explica que per això han 
proposat un pacte d’estat pel dret a l’habitatge, un pacte que ha d’incloure un 
compromís de totes les administracions públiques; un augment del pressupost i 
inversió en habitatge, com ja està fent l’Ajuntament per poder ampliar el parc 
d’habitatge de lloguer assequible públic i no públic; unes noves regles de joc pel que fa 
a la fiscalitat i al finançament, per intentar promoure la col·laboració publicoprivada 
que ajudi a generar habitatge assequible de lloguer de qualificació indefinida i sense 
perdre sòl públic, i, potser, una política de regulació dels preus dels lloguers. Respecte 
d’aquest últim punt, diu al grup proposant que parla de com són de cars els lloguers 
però no de com abaratir-los i regular-ne els abusius, i subratlla que tots aquests 
elements són bàsics per canviar el model i no repetir errors. 
Conclou que, si bé el Grup Municipal de BC comparteix plenament l’objectiu de garantir 
l’accés a l’habitatge de les persones joves, no considera que la solució sigui repetir les 
propostes que van donar lloc a la crisi hipotecària del 2008 o implementar propostes que 
a altres països han fet pujar el preu dels habitatges, propostes que són inassumibles per 
a una gran majoria de les persones joves, i propostes que el que volen és tornar a anar 
en la línia de protegir els interessos i les possibles pèrdues de les entitats financeres. 

 

La Sra. PARERA lamenta els vots contraris, tot i que no la sorprenen, i observa que 
l’únic que demana la proposició és que s’estudiï una mesura, un estudi que es podria 
fer en el marc de la comissió que ja hi ha per estudiar la regulació dels preus dels 
lloguers. Entén, però, que el Govern ja té les conclusions d’aquesta comissió tot i que 
no ha acabat encara. 
D’altra banda, subratlla que estan confonent endeutament amb inversió, dos 
conceptes totalment diferents, i que qui està votant amb ideologia són els que voten 
en contra de la banca, quan el seu grup està proposant una mesura a favor dels joves. 
A continuació, assenyala que avui els preus del lloguer a Barcelona són més alts que les 
quotes hipotecàries, i remarca que el que demana el Grup Municipal de BxCanvi és una 
mesura per a joves que tenen renda suficient per poder pagar un lloguer. Observa que si 
un jove que està pagant un lloguer perd la feina, deixarà de pagar el lloguer i, per tant, 
no podrà tenir l’habitatge, mentre que si té una hipoteca i una propietat i perd la feina, 
té l’opció de llogar la propietat o de vendre-la. 
Subratlla que els grans defensors del dret a decidir no deixen decidir a ningú, ni pel que 
fa a l’escola on portar els fills ni, en aquest cas, pel que fa a l’opció dels joves 
d’hipotecar-se amb un habitatge i comprar una propietat o viure de lloguer. Remarca 
que, en lloc de decidir pels joves, caldria avaluar una mesura que pot ser interessant, 
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que els pot ajudar, i que fossin ells qui prenguessin una decisió sobre si volen invertir o 
anar-se’n de lloguer, ja que cadascú és lliure de triar el model amb el qual vol viure. 
Afegeix que alguns parlen com si l’única opció bona fos el lloguer, i confonen 
absolutament la gent. 
D’altra banda, pregunta per què de vegades parlen d’habitatge de protecció oficial com 
si els joves només poguessin accedir a aquest tipus d’habitatge, quan n’hi ha que tenen 
recursos per pagar un lloguer com qualsevol altra persona, i no necessiten l’ajut de 
l’Administració per accedir-hi, i potser decideixen invertir en una propietat. 
Insisteix que l’únic que demanen és que s’estudiï una mesura que no té cap cost per a 
l’Ajuntament, i observa que amb les hipoteques hi ha menys d’un 5% d’incompliment, 
de manera que no hi ha risc per a l’Administració. No entén per què es donen ajuts al 
comerç, a la restauració i a tothom —cosa que li sembla perfecta— i, en canvi, fa por 
simplement avaluar una mesura en una comissió que ja està constituïda. Afegeix que si 
després del debat es decidís no apostar per aquesta mesura —el tripartit té majoria—, 
ho acceptarien, perquè això és la democràcia, però lamenta profundament que ni tan 
sols es vulgui fer el debat. 
Per acabar, dona les gràcies als grups que sí que han entès la mesura i hi han donat 
suport. 

 

El Sr. ZAÑARTU diu a la Sra. Parera que no és que estigui en contra de la propietat, però 
que si el seu grup marxa de la comissió d’estudi de regulació dels lloguers perquè creu 
que les conclusions estan redactades, ell votarà en contra d’aquesta proposició perquè 
creu que les seves conclusions sí que estan redactades. 
Tot seguit, subratlla que l’endeutament, en general, no fa lliures els joves —el que sí 
que els fa lliures són els salaris alts—, i insisteix que vota en contra de la proposició 
perquè coneixen el tema i perquè sap que a la gran majoria dels joves això no els 
serviria per a res. 

 

El Sr. MASCARELL insisteix que el Grup Municipal de JxCat s’ha abstingut en aquesta 
proposició perquè entén que té bona intenció i que la mesura es pot estudiar, però és 
conscient que l’Ajuntament no té capacitat per avalar i difícilment la tindrà, de manera 
que la proposició és una mena de brindis al sol. 
D’altra banda, subratlla que a Barcelona hi ha hagut polítiques sobre habitatge molt 
confuses i cal establir prioritats i desplegar-les, i observa que els joves en aquesta ciutat 
viuen amb molta precarietat, amb molts mals salaris i amb poc estalvi, i endeutar-se 
potser no és una bona solució, de manera que, a parer seu, caldria que tots centressin 
els esforços principalment en el lloguer. 

 

La Sra. BARCELÓ manifesta sorpresa pel fet que es digui que no a una mesura que l’únic 
que planteja és un estudi de possibles solucions per a l’habitatge. Pregunta quin 
problema hi ha amb això i subratlla que amb aquest vot negatiu i amb aquesta actitud el 
Govern municipal, que sempre presumeix de voler dialogar i negociar i de ser 
progressista i flexible, està demostrant tenir una actitud inflexible, rígida i erràtica. 
Per acabar, remarca que les administracions han de facilitar que els joves puguin 
emancipar-se, de manera que cal estudiar totes les mesures possibles. Per això, 
demana al Govern que rectifiqui i que permeti que s’estudiï aquesta mesura. 

 

El Sr. RAMÍREZ està d’acord que és lamentable que es negui l’opció d’estudiar un model 
per ajudar els joves a accedir a l’habitatge, amb una opció tan vàlida com el lloguer i 
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que té aspectes positius com ara el fet que incentiva l’estalvi. El seu grup lamenta, un 
cop més, la visió ideològica del Govern municipal i de l’esquerra de l’Ajuntament, que 
fa que parlin no només de regulació de preus de lloguers, sinó també de legalitzar 
l’efecte de l’ocupació i de promoure tallers i cursos d’ocupació. Subratlla que el seu 
marxisme cultural i ideològic no els permet mirar amb obertura de ment, i recorda al 
Govern que han de governar per a tots els barcelonins i han d’obrir-se a estudiar 
diferents models, no només els que tenen incorporats a la seva ideologia. 

 

La Sra. MARTÍN diu que és molt sorprenent escoltar la regidora Parera dir que si no 
pots pagar el lloguer has de marxar i, en canvi, si no pots pagar una hipoteca tot són 
solucions, com si no fos conscient de tot el que ha passat els últims deu anys. Li 
demana que els digui a totes les persones que han perdut casa seva i han quedat 
endeutades que si no pots pagar la hipoteca no passa res perquè et vens el pis i tot se 
soluciona. Afegeix que no entén en quin planeta o en quin món de fantasia ha viscut. 
D’altra banda, puntualitza que no ha defensat el vot des del punt de vista ideològic, 
sinó amb dades, arguments, estudis i una mirada a la història recent d’aquest país. 
Afegeix que sembla que la Sra. Parera hagi perdut la memòria o hagi viscut en un altre 
món. 

 

La Sra. PARERA aclareix que no ha dit que si tens una hipoteca tot se soluciona, sinó 
simplement que sempre és millor tenir un patrimoni propi, i qualifica de demencial que 
el Govern vulgui donar lliçons quan les seves polítiques en matèria d’habitatge són 
absolutament fallides. 

 

ES REBUTJA aquesta proposició / declaració de grup amb vint-i-set vots en contra —
emesos pels Srs. i les Sres. Colau, Subirats, Sanz, Pérez, Martí Grau, Badia, Martín, Serra i 
Tarafa, els Srs. i les Sres. Collboni, Bonet, Batlle, Ballarín, Escudé, Marcè, Alarcón i 
Alemany, i també pels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, 
Sendra, Zañartu, Buhigas i Castellana—, cinc abstencions —emeses pels Srs. i les Sres. 
Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis—, i vuit vots a favor de la resta de membres 
del consistori. 

 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya: 
 

1. — (M1923/1090) El Plenari del Consell Municipal acorda: PRIMER. Manifestar el ple 
suport de l’Ajuntament de Barcelona a les persones actualment afectades i a les que en el futur 
immediat es reconeguin com a objecte del mateix atac informàtic i espionatge polític. SEGON. 
Rebutjar l’espionatge i la utilització il·legal d’aplicacions informàtiques com a eines de caràcter 
polític per vigilar, controlar o atacar adversaris o càrrecs institucionals, pràctiques inadmissibles 
que impliquen la destrucció dels fonaments més elementals de la democràcia i constitueixen una 
clara vulneració dels drets fonamentals. TERCER. Exigir al Govern espanyol que obri 
immediatament una investigació per conèixer les circumstàncies, els organismes i les persones 
responsables de l’adquisició del programa Pegasus. Serà necessari que aquesta investigació 
estableixi quin ús se n’ha fet i com i per qui es va prendre la decisió d’espiar de forma il·legal 
rivals polítics. Exigir, igualment, que es prenguin immediatament les mesures adequades per 
posar fi a qualsevol vestigi o continuïtat d’aquesta guerra bruta. QUART. Instar la Fiscalia a obrir 
una investigació d’ofici davant la constatació de la comissió de diversos delictes. CINQUÈ. Exigir 
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les responsabilitats polítiques corresponents, incloent-hi les dimissions i cessaments d’aquells 
qui en resultin identificats com a part activa en l’organització, coordinació o execució dels fets 
denunciats. SISÈ. Traslladar aquests acords a les persones afectades, als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, als grups parlamentaris del Congrés dels Diputats, al Ministeri de 
Defensa, al Ministeri de l’Interior, al Ministeri d’Afers Exteriors i al president del Govern 
espanyol. 

 

La Sra. ALCALDESSA indica que aquesta proposició i la següent, totes dues amb 
contingut de declaració institucional, es debatran conjuntament, tot i que es poden 
votar per separat. 

 

El Sr. CORONAS envia una abraçada, en nom del Grup Municipal d’ERC, al president del 
Parlament, Roger Torrent, a Anna Gabriel, a Jordi Puigneró, a Sergi Miquel, a Jordi 
Domingo i, evidentment, al president del seu grup i també diputat al Parlament de 
Catalunya, Ernest Maragall, i se solidaritza amb totes les persones que han patit o 
pateixen el tipus de persecucions a què fa referència aquesta proposició, que, més 
enllà d’independentisme o no independentisme, parla de drets i llibertats, de 
democràcia i de com les institucions s’han de comprometre amb aquesta democràcia. 
Dit això, exposa que, segons una investigació d’El País i de The Guardian, el 2019 el 
mòbil del president del Parlament va ser objectiu d’un programa espia anomenat 
Pegasus, desenvolupat per la companyia israeliana NSO Group i que només es ven a 
governs i forces i cossos de seguretat amb l’objectiu de combatre el crim i el 
terrorisme. Afegeix que el telèfon del president del Parlament va ser atacat amb aquest 
programa entre l’abril i el maig de 2019 a través d’una errada de seguretat en 
l’aplicació de WhatsApp que va obrir la porta a la instal·lació del programa a uns 
1.400 mòbils arreu del món, i va transcendir que no només havia estat objecte 
d’espionatge mitjançant aquest programa el president Torrent, sinó que també ho 
havien estat el company i president de grup, Ernest Maragall, així com Sergi Miquel, 
director del Consell de la República; Anna Gabriel, exdiputada de la CUP; Jordi 
Domingo, membre de l’ANC, i Jordi Puigneró. Assenyala que tots els casos han estat 
confirmats per Citizen Lab, un centre d’investigació de la Universitat de Toronto 
focalitzat en atacs digitals. 
Indica que, segons informa també El País, els serveis d’informació espanyols disposen 
del programa espia Pegasus, informació confirmada, segons el diari, per fonts properes a 
la comunitat d’intel·ligència de l’Estat espanyol, que també asseguren, tot i que Interior 
ho ha negat públicament, que el servei secret del CNI disposa d’aquest sistema. Afegeix 
que la data d’adquisició no està confirmada però sí que se sap que fins al 2015 el CNI i la 
Policia havien estat clients de Hacking Team, una companyia italiana que competeix amb 
NSO. D’altra banda, el Ministeri de l’Interior, la Policia i la Guàrdia Civil asseguren que 
mai no han contractat amb NSO, mentre que el CNI es limita a dir que sempre actua amb 
ple sotmetiment a l’ordenament jurídic. 
Subratlla que, a parer seu, hi ha una sèrie de preguntes que han de tenir resposta, com 
ara si el Govern espanyol tenia coneixement de l’existència de les investigacions i 
intromissions extrajudicials que s’han publicat, i, en cas afirmatiu, quin coneixement en 
tenia, per què es duien a terme, sota quin comandament, qui les autoritzava i si es 
continuen produint, així com si el Govern es planteja dur a terme una investigació 
oficial per conèixer les possibles vinculacions de les estructures oficials amb les 
intromissions a la intimitat i privacitat fetes públiques recentment, i si pensa 
implementar alguna mesura per depurar aquest tipus d’actuacions si es demostra que 
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provenen d’estaments oficials. 
Explica que el que demana aquesta proposició és compromís amb la democràcia, que 
no pot limitar-se a condemnar els fets amb la boca petita, amb un tuit o verbalment, 
sinó que implica exigència democràtica, que fa que s’hagi d’instar el Govern espanyol a 
obrir una investigació sobre aquests fets. Entén que és just que sigui així, per qualitat 
democràtica i per sanejar i airejar tant com sigui possible les institucions que han de ser 
democràtiques en aquest país i en aquest estat. 
Per tant, també demanaran que la Fiscalia actuï d’ofici, ja que la informació és prou 
important i prou evident perquè sigui investigada, així com el compromís del Govern 
per dur a terme aquesta investigació i que, si finalment es confirmés que efectivament 
allò que s’ha publicat és cert, se’n depurin responsabilitats, ja sigui en forma de 
dimissions o de cessaments de les persones que hagin pogut estar implicades. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS posa de manifest que el 14 de juliol els diaris The Guardian i El País 
van publicar que diversos polítics independentistes, entre els quals hi ha el president 
Torrent, el conseller Puigneró i el regidor Ernest Maragall, havien estat sotmesos a 
seguiments i a intervenció de les comunicacions per part de persones o òrgans de 
l’Estat entre l’abril i el maig del 2019 mitjançant el programa Pegasus, només a l’abast 
de governs i forces de seguretat dels estats. 
Subratlla que, davant l’extrema gravetat d’aquestes informacions, cal intentar 
investigar els fets i depurar les responsabilitats que se’n puguin derivar. Per això, tant el 
Grup Parlamentari d’ERC com el Grup Parlamentari de JxCat a les Corts de l’Estat han 
demanat la compareixença dels ministres Grande-Marlaska i Margarita Robles, així com 
la constitució d’una comissió d’investigació. 
Assenyala que, davant aquest fet, la resposta oficial del Govern espanyol ha estat 
simplement que no els consta, que no és el mateix que fer un desmentiment categòric i 
contundent de la implicació de l’Estat en l’escàndol, i recorda que, com ha dit el Sr. 
Coronas, el CNI disposa d’aquest programa anomenat Pegasus. 
Tot seguit, observa que el seguiment i intervenció de les comunicacions als polítics 
independentistes afecta moltes altres persones, fins a 125 que han estat seguides 
presumptament sense cap investigació judicial en curs, i no és només un problema o un 
càncer polític que afecti un partit o un altre, sinó un problema de l’Estat en si que ja ve 
de la guerra bruta dels anys vuitanta iniciada en els temps del president Felipe 
González i que mai no s’ha volgut investigar a fons. Afegeix que ens trobem amb unes 
clavegueres autònomes que quan ha convingut han estat utilitzades, per activa o per 
passiva, per l’inquilí de torn de La Moncloa, i, si bé es va dir que amb el PSOE i el 
president Pedro Sánchez les coses canviarien, de moment no s’ha vist cap mena de 
canvi, per això avui el PSC no ha volgut afegir-se a la transacció d’aquesta proposició. 
Ho lamenta i agraeix a BC que sí que hagi negociat aquesta transacció. 
Afirma que estem davant una causa general contra l’independentisme democràtic, en 
què s’inventen comptes a Suïssa, es posen micròfons a gerros amb flors a restaurants, 
es posen balises de manera il·legal a vehicles en territori d’altres països comunitaris i es 
punxen telèfons sense ordre judicial, i diu als companys de BC que això ja no els queda 
lluny, perquè queda a prop de tots i ja no és una guerra contra l’independentisme, sinó 
que l’objectiu també en són uns altres, com demostra l’espionatge contra Podemos o 
els intents de processar membres del Govern espanyol amb motiu de les 
manifestacions del 8M, abans de la declaració de l’estat d’alarma. 
Subratlla que estem vivint un altre episodi indigne i d’una gravetat extrema, un més de 
la llarga i ignominiosa llista d’escàndols polítics i atacs il·legals d’institucions de l’Estat 
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contra la dissidència política, uns fets que no es poden normalitzar ni assumir encara 
que determinats mitjans de comunicació els amaguin, i assenyala que els darrers anys 
hem vist del que són capaços alguns ressorts de l’Estat per impedir que els catalans 
decideixin pacíficament i democràticament el seu futur, i ha quedat acreditat que 
massa sovint la unitat d’Espanya passa per davant de la democràcia, de les lleis i dels 
drets humans. En posa com a exemples el moment en què les clavegueres de l’Estat 
van intentar acusar l’honorable Xavier Trias de tenir comptes a Suïssa —s’ha demostrat 
a bastament que va ser una acusació falsa, infame i indigna—; el cas de l’excomissari 
Villarejo, un autèntic fangar dins d’un estat corcat; el cas de l’exministre i l’alt 
responsable de la lluita antifrau que compartien l’alegria d’haver destrossat el sistema 
sanitari català; el cas recent de diverses persones i organismes públics i governamentals 
que intenten evitar que els presumptes delictes del rei emèrit esquitxin la monarquia, i 
el cas del seguiment amb balises en vehicles del president Puigdemont a Bèlgica, 
investigació que segueix en curs. 
A continuació, expressa el vot favorable del seu grup a la proposició presentada pel Grup 
Municipal d’ERC, que, com la del Grup Municipal de JxCat, ha estat transaccionada amb 
BC i fa referència a un cas d’espionatge polític i d’intervencions en les comunicacions de 
polítics independentistes, i segurament no independentistes també, perquè el Plenari de 
l’Ajuntament de la capital del país voti a favor de la democràcia i en contra de les 
pràctiques de les clavegueres de l’Estat. 
Subratlla que l’Estat espanyol, amb aquests fets d’una gravetat sense precedents, se 
situa fora dels límits d’un estat social i democràtic de dret, i observa que cap país de la 
Unió Europea té un sistema institucional tan deteriorat com l’espanyol en aquests 
moments, la qual cosa els produeix una profunda tristesa. 
D’altra banda, diu als admiradors de la Constitució del 1978 que n’han oblidat l’article 
14, que diu que no hi pot haver discriminació ni persecució per raons polítiques, i 
comenta que, si bé fa uns anys es deia que la democràcia espanyola era de baixa 
qualitat, amb els fets que ara denuncien es pot dir que l’Estat espanyol ha perdut de 
facto l’homologació democràtica exigible per pertànyer a la Unió Europea. 
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Per acabar, subratlla que les respostes contra els micròfons, els seguiments i les 
intervencions de les comunicacions són la democràcia, les urnes i la ciutadania, i 
demana als grups que condemnin aquests fets i donin suport a instar el Govern de 
l’Estat a obrir una investigació en seu parlamentària per determinar i depurar les 
responsabilitats polítiques que se’n puguin derivar en el cas que es confirmi, un cop 
feta la comissió, la intervenció directa de persones o organismes de l’Estat. 

 

El Sr. SIERRA posa de manifest que el Grup Municipal de Cs està en contra de qualsevol 
espionatge o conducta il·lícita cap a càrrecs públics, ja siguin polítics o membres de la 
societat civil, per motius polítics, i independentment de qui dugui a terme aquest 
espionatge o aquestes conductes il·lícites, i diu als grups proposants que amb aquestes 
proposicions no busquen transparència ni veritat, sinó que, com sempre, aprofiten tota 
oportunitat per atacar Espanya i tapar altres vergonyes, quan el que més preocupa ara 
la ciutadania és la pandèmia que estem patint. Aclareix que, si bé entén que la qüestió 
objecte de les proposicions és important, considera que en aquests moments no és una 
prioritat de la ciutadania. 
Insisteix que el seu grup està en contra de l’espionatge i les conductes delictives en 
totes les institucions, i recalca les paraules “en totes” adreçant-se al Sr. Coronas, al Sr. 
Martí, a la Sra. Artadi i al Sr. Maragall. Als dos darrers, els diu que sobta que no 
intervinguin en aquestes proposicions, però rectifica per dir que potser no sobta tant si 
es té en compte que van votar en contra d’investigar espionatges fets per la Generalitat 
a polítics de l’entorn constitucionalista. Explica que el seu grup va proposar una esmena 
tant al Grup Municipal d’ERC com al Grup Municipal de JxCat, però no les han acceptat, 
mentre que sí que han acceptat la de Podemos, el grup del vicepresident d’Espanya, 
que és l’actual cap del CNI i que afirma que les clavegueres de l’Estat existeixen i n’ha 
estat víctima. Respecte del Sr. Iglesias, comenta que ja haurà de donar explicacions 
sobre les seves relacions amb la seva assessora i amb la Fiscalia —també haurà de 
donar explicacions la fiscal general de l’Estat—, sobre el fet que advocats de Podemos 
rebessin informació per part de fiscals de l’Estat. Afegeix que si el Sr. Iglesias parla de 
clavegueres de l’Estat, el que estan fent a Catalunya és el femer de les comunitats 
autònomes. 
Afirma que els grups proposants viuen en una realitat paral·lela totalment diferent, i 
insisteix que no volen saber la veritat, tal com denunciava també la Sra. Alamany, 
actualment membre del Grup Municipal d’ERC, quan era portaveu de Catalunya en 
Comú Podem. Concreta que la regidora va qualificar de cutre la decisió de la majoria 
independentista que va frenar la comissió d’investigació sobre el suposat espionatge 
dels Mossos d’Esquadra a persones de l’entorn constitucionalista, i els va preguntar si 
els feia por la transparència i que el Parlament tingués parets de vidre. 
Insisteix que aquests grups aprofiten qualsevol oportunitat per atacar Espanya, i 
assenyala que en els papers que van aparèixer a la incineradora en el cas esmentat hi 
havia noms de polítics del seu partit (Carlos Carrizosa, president del partit majoritari al 
Parlament de Catalunya; la diputada Susana Beltrán, i ell mateix) i altres partits 
constitucionalistes, i el seu nom també figurava en informes dels Mossos d’Esquadra, 
que seguien els seus moviments per la ciutat i feien informes ad hoc, espiant-lo. 
Remarca que no va sentir els portaveus que han presentat aquestes proposicions 
condemnar aquests fets a l’Ajuntament de Barcelona, mentre que Cs sí que condemna 
obertament qualsevol espionatge i qualsevol activitat il·lícita. 
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Tot seguit, observa que, segons el diccionari de la Reial Acadèmia Espanyola, espiar és 
‘aconseguir informacions secretes’, i pregunta com van aconseguir les dades personals 
d’ell i de tots els catalans per fer el referèndum d’independència de l’1 d’octubre. 
Subratlla que les van aconseguir de manera il·lícita. 
A continuació, diu al Sr. Coronas, que ha parlat de la relació de l’Estat espanyol amb una 
empresa israeliana, que “el Sr. Mont, Puigde-mont, el 007 català”, ja va iniciar els 
contactes amb l’Estat israelià, però el van engegar, i, no content amb això, va voler 
gastar 27 milions d’euros de tots els catalans per espiar-los, per fer una cosa il·legal. 
Subratlla que els estats poden tenir un servei d’intel·ligència i un servei d’informació 
per protegir la ciutadania, però una comunitat autònoma no pot, i observa que potser 
caldria preguntar-se si al Sr. Maragall, al Sr. Torrent i a altres polítics del seu entorn els 
va espiar “007”, l’Estat o qui. 
Per acabar, expressa l’abstenció del seu grup, que condemna els fets però sap que els 
grups proposants, com ja deia la Sra. Alamany el 2018, no volen transparència ni 
veritat. 

 

El Sr. BOU exposa que fa uns dies els mitjans de comunicació van donar a conèixer una 
institució estrangera de ciberseguretat que hauria detectat que més de 1.400 mòbils de 
personalitats d’arreu del món —subratlla “d’arreu del món”— havien estat intervinguts 
i les seves comunicacions havien estat espiades durant els mesos de març i abril de 
2019, i els afectats més importants a Catalunya eren el president del Parlament, Roger 
Torrent, i el president del Grup Municipal d’ERC, el Sr. Ernest Maragall, aquí present. 
Explica que, immediatament, el president del Parlament, sense cap prova més del fet 
que hi havia un programa d’espies que es venia a governs i institucions, va acusar les 
institucions espanyoles (més concretament, el CNI) d’estar al darrere d’aquest 
espionatge, i va anunciar la presentació immediata d’una querella criminal. Pregunta si 
aquesta querella s’ha presentat. 
A continuació, indica que la informació que es coneix ara per ara els presenta molts 
dubtes i l’únic que poden dir és que si tenen proves d’aquest espionatge, ho denunciïn, 
perquè els fets són realment molt greus. 
Respecte a les no menys greus acusacions cap al Govern d’Espanya, assenyala que el 
ministre d’Interior, el Sr. Grande-Marlaska, es va desvincular totalment de Pegasus, el 
programa espia, i va afirmar que el Ministeri de l’Interior no disposava d’aquest 
programa. Observa que això és una afirmació d’un ministre del Govern d’Espanya i, per 
tant, sense que hi hagi cap mena de prova en contra, el Grup Municipal del PP hi dona 
credibilitat. 
D’altra banda, indica que durant molt de temps, abans del cop d’estat d’octubre de 
2017, hi va haver un flirteig indissimulat amb les autoritats israelianes tant per part del 
Govern del Sr. Artur Mas com per part del Govern del Sr. Carles Puigdemont, i van 
aparèixer notícies als mitjans de comunicació que, a més d’assegurar que Israel 
reconeixia un hipotètic estat català independent, parlaven de la compra, per part de la 
Generalitat, de material militar i tecnològic al Govern d’Israel. Entén que aquesta 
també podria ser una bona via per investigar. 
Dit això, subratlla que els afectats, especialment el Sr. Maragall, company en aquest 
hemicicle, tenen tot el suport del seu partit i el seu suport personal, ja que, 
independentment de les relacions polítiques contràries que puguin tenir, consideren 
que cal respectar i preservar la llibertat dels líders polítics, que té en les comunicacions 
una de les manifestacions més clares. 
Insisteix que el fet de disposar només de la informació que ha aparegut als mitjans de 
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comunicació genera molts dubtes, i anima els grups proposants que, si no volen perdre 
la credibilitat, posin aquests fets en mans de la justícia al més aviat possible per tal que 
la justícia els aclareixi. 
A continuació, diu al Sr. Coronas que el PP sempre defensarà la democràcia i el 
respecte a la llei, i diu al Sr. Martí que ha fet un discurs espectacular i que també 
podrien parlar de tota la família Pujol —ara en surten tots processats—, ja que això 
també forma part de la realitat. 
Tot seguit, qualifica de curiós que qui afirma que la unitat d’Espanya —un dels 
principals motius pel qual ell és aquí— es posa per davant de la democràcia sigui qui no 
ha respectat la democràcia, s’ha saltat la llei, va fer una declaració unilateral 
d’independència o hi va col·laborar i va intentar enfrontar els catalans, un acte criminal, 
ja que a un poble no se’l pot enfrontar. Observa que aquí hi ha seny, cultura i educació, 
però en llocs on no en tenen tant es poden fer mal, i subratlla que la unitat d’Espanya 
és un fet real i històric, fins i tot per sobre de la Constitució mateixa, i fa molt més bé 
que mal als catalans. D’altra banda, comenta que una altra cosa és la consciència 
nacional, que ell respecta i que és un tema que no té més de cent anys, i assenyala que 
continuarem vivint tots junts, que ell creu que ens entendrem i que tothom pot estar 
tranquil que la unitat d’Espanya seguirà. 
En relació amb la qualitat democràtica de l’Estat espanyol, remarca que tots els 
rànquings més importants del món qualifiquen Espanya com a full democracy 
(democràcia plena), i el país se situa al lloc 19 de 198 pel que fa a qualitat democràtica, 
per davant de països com el Japó (lloc 22), Portugal (27), França (29), Israel (30), Bèlgica 
(31) o Itàlia (33). 
Per acabar, vota en contra de totes dues proposicions. 

 

El Sr. VALLS subratlla que, indubtablement, no és acceptable cap intervenció il·legal de 
les comunicacions, tant si és d’un estat com si és d’un govern, d’una entitat pública, 
d’una empresa privada o d’un partit; condemna, també per experiència, tota utilització 
il·legal de mitjans de l’Estat o d’empreses per a espionatge, i mostra la seva solidaritat 
amb Ernest Maragall, regidor d’aquest Ajuntament, per convicció i per elegància, cosa 
que falta molt en aquest plenari. 
Observa, però, que estan parlant de fets que no se sap del cert si han succeït ni com, i 
que presentar aquestes proposicions —el seu grup vota en contra de totes dues— amb 
arguments encapçalats per “podria ser”, “possiblement”, “tot indica” o “segons 
sembla” és un autèntic despropòsit, ja que es basen en assumpcions com a mínim 
precipitades. A més, no guarden cap relació amb la política municipal, sinó que és un 
tema de Parlament o de Congrés. 
Manifesta sorpresa pel fet que grups que s’han saltat les regles de joc, la Constitució, 
l’Estatut i les regles democràtiques facin referència a l’estat de dret i a la democràcia, i 
subratlla que Espanya, tot i tenir defectes, com totes les democràcies, és un estat 
democràtic de dret, i no es poden permetre acusacions que l’únic que busquen és 
embrutar el nom d’Espanya i, dins la petita política, posar en dificultats els comuns, que 
han transaccionat les proposicions, i el PSC. 
Afegeix que, amb l’objectiu d’embrutar el nom d’Espanya, es parla com si a Catalunya no 
hi hagués corrupció, com si no s’hi haguessin utilitzat els Mossos d’Esquadra amb fins 
polítics, com si no hi hagués hagut espionatge, com si no es volgués controlar el servei 
públic de la televisió i de la ràdio o com si no es jugués amb empreses per atacar 
responsables públics. Recomana el llibre de l’expresident del Barça per veure el que 
poden ser aquest tipus de polítiques, que ho barregen tot, governs d’Espanya i també 
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grans empreses a Catalunya. 
Afirma que l’acusació directa al Govern d’Espanya és, com de costum, mal intencionada, 
i ho demostra el llenguatge que utilitzen els grups proposants, tant aquí com fora, quan 
parlen de guerra bruta, de clavegueres del règim del 78, de persecució constant, 
d’amnistia, de preses i presos polítics i d’exiliades i exiliats polítics, un llenguatge 
indecent amb la màquina de propaganda darrere, i es fan les víctimes: juguen amb el 
victimisme quan a Catalunya tenen part del poder econòmic i del poder dels mitjans 
públics i privats de comunicació. Afegeix que han trencat, han dividit i tracten de mostrar 
Espanya com un estat fosc i autoritari tot i que saben perfectament que és, com tot just 
ha dit el Sr. Bou, una de les democràcies que millor funcionen al món, amb defectes, 
però per això hi ha eleccions, el Parlament i un control, i per això fins i tot el 
vicepresident tercer del Govern d’Espanya està a la comissió que segueix en nom del 
Govern els serveis d’intel·ligència, que s’han de seguir sempre. 
Remarca que els grups proposants, tot i saber que Espanya és una de les democràcies 
més reconegudes internacionalment, aprofiten qualsevol oportunitat per intoxicar, per 
fer mal, per trencar i per mirar de separar Catalunya i els catalans de la resta d’Espanya 
i dels espanyols, i acusen directament l’Estat espanyol quan no existeix cap certesa i ni 
tan sols saben si el programa Pegasus s’ha venut només a estats o si, com alguns 
apunten, qualsevol entitat amb diners suficients hi ha pogut tenir accés. 
D’altra banda, subratlla que aquest no és un assumpte polític per molt que intentin 
polititzar-lo: si hi ha persones o grups polítics que tenen la certesa d’haver patit 
espionatge, ho han de denunciar on correspon, han d’anar als tribunals i iniciar els 
procediments per dirimir la causa. 
En darrer lloc, observa que, davant els nombrosos interrogants que hi ha entorn 
d’aquesta qüestió, la prudència més elemental aconsellaria esperar a tenir respostes 
abans de formular greus acusacions, però tant el Grup Municipal d’ERC com el Grup 
Municipal de JxCat opten per atacar Espanya. 

 

La Sra. BONET subratlla que els fets que es van conèixer fa més de deu dies arran d’una 
investigació als diaris The Guardian i El País són molt greus i han de ser investigats. 
Concreta que el cas fa referència a l’espionatge de moltes persones d’arreu del món a 
través d’un mateix sistema, el programa Pegasus, i hi ha dubtes sobre qui va utilitzar el 
programa i per què ho va fer, però sí que se sap que el Govern d’Espanya s’ha 
desmarcat públicament d’aquests fets; el ministre de Justícia ha admès la gravetat de 
l’afer i s’ha mostrat favorable a obrir una investigació, i la ministra de Defensa ha parlat 
amb el president del Parlament, el president Torrent, com ell mateix ha explicat, i ha 
negat que aquests fets tinguin cap relació amb el CNI. Afegeix que la mateixa ministra 
va instar el president del Parlament a presentar una denúncia —com finalment ha fet, 
conjuntament amb el regidor Ernest Maragall, aquí present—, i s’ha mostrat disposada 
també a investigar exactament el que hagi pogut passar i qui ha pogut estar al darrere 
d’aquest espionatge. 
Es mostra convençuda que el Ministeri de Defensa investigarà què ha passat, i assenyala 
que la vicepresidenta primera del Govern, Carmen Calvo, també s’ha pronunciat sobre el 
cas, recordant una cosa que és òbvia, que als adversaris polítics no se’ls espia, sinó que 
amb els adversaris polítics es dialoga, es parla i es negocia. Observa que això és el que 
han fet i estan fent el Govern d’Espanya i el PSOE amb tots els partits aquí representats. 
Subratlla que no es pot dir que el Govern d’Espanya, que ja ha afirmat que no tolerarà 
que s’espiï polítics ni tolerarà determinades pràctiques policials il·legals que sí que es 
van produir amb el Govern de Mariano Rajoy, miri cap a un altre costat. Entén que ho 
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ha demostrat amb diverses decisions que s’han pres els darrers mesos, i el Grup 
Municipal del PSC no té cap dubte que el Govern d’Espanya farà el que calgui per 
esclarir què ha succeït, la qual cosa és imprescindible, ja que un estat democràtic i de 
dret com és l’Estat espanyol no pot tolerar aquestes pràctiques. 
Repeteix que avui no se sap qui ha intentat accedir o ha accedit a aquests telèfons 
mòbils, i per això ara el que cal és que actuï la justícia, i explica que, amb aquesta 
convicció, el Grup Municipal del PSC va proposar una transacció, ja que el text originari, 
si bé reclamava investigar, també donava per fet el resultat de la investigació, qui eren 
els culpables. Així, presentava com a fets —i ho continua fent amb la transacció 
incorporada— el que de moment només són suposicions. 
Explica que les esmenes proposades pel seu grup pretenien que s’aprovés un text de 
condemna als fets i d’exigència d’investigació que no inclogués assumpcions sobre 
l’autoria, i llegeix aquestes esmenes, que han estat rebutjades: 
“Que aquest plenari manifesti el ple suport de l’Ajuntament de Barcelona a les 
persones actualment afectades i a les que en el futur immediat es reconeguin com a 
objecte de qualsevol atac informàtic i espionatge polític. 
Que es condemni qualsevol tipus d’espionatge i la utilització il·legal d’aplicacions 
informàtiques com a eines de caràcter polític per vigilar, controlar o atacar adversaris o 
càrrecs institucionals, enteses com a pràctiques inadmissibles que impliquen la 
destrucció dels més elementals fonaments de la democràcia i constitueixen una 
vulneració dels drets fonamentals. 
Que s’insti les persones afectades perquè aquests fets siguin posats en mans de la 
justícia per tal de ser investigats i esclarits, i per tal de determinar les responsabilitats 
corresponents. 
Que s’exigeixin, en el cas que es produeixi una resolució judicial sobre els fets, les 
responsabilitats polítiques corresponents, incloent-hi les dimissions i els cessaments 
d’aquells que en resultin identificats com a part activa en l’organització, en la 
coordinació o en l’execució dels fets denunciats.” 
Explica que, com que s’han rebutjat totes les esmenes, que entén que són molt clares 
pel que fa al posicionament del Grup Municipal del PSC, aquest grup no pot donar 
suport a la proposició amb el text que es presenta i que ha proposat millorar també per 
respecte als principis més bàsics de la democràcia, de manera que hi vota en contra. 
Per acabar, insisteix que no es pot donar per fet el resultat d’una investigació que s’està 
instant que es faci, i mostra el convenciment del seu grup que la investigació judicial 
permetrà saber què ha succeït i aleshores sí que se’n podran treure conclusions i 
depurar, si escau, responsabilitats, però no abans, ja que primer cal investigar. 
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La Sra. ALCALDESSA pren la paraula, abans de donar-la al regidor de BC que intervindrà 
en aquest punt, el Sr. Marc Serra, responsable de l’Àrea de Drets de Ciutadania, per dir, 
com a alcaldessa i com a presidenta del Ple, que, com han manifestat tots aquí, cal 
condemnar les escoltes il·legals de càrrecs electes, siguin del partit que siguin. D’altra 
banda, mostra el seu suport al regidor del Ple que ha estat afectat per aquesta 
vulneració de drets fonamentals, el Sr. Ernest Maragall, com també el suport a una 
demanda de mínims que és que s’investiguin amb tots els mitjans possibles aquests 
fets i que s’esclareixin totes les responsabilitats. 

 

El Sr. SERRA agraeix als grups municipals d’ERC i de JxCat que hagin portat aquest tema 
al Plenari, referent a uns fets molt greus, especialment tenint en compte que afecten 
un regidor de l’Ajuntament, a qui ell també adreça unes paraules d’escalf i de suport 
com a responsable de l’Àrea de Drets de Ciutadania i en nom del Govern. 
Subratlla que, com s’ha dit, la utilització il·legal de programes d’espionatge és quelcom 
intolerable i pot vulnerar el nucli fonamental dels drets humans, el dret a la intimitat, a 
la privacitat i a la llibertat d’expressió, com també el dret d’associació i de participació 
política. A més, quan aquestes operacions d’espionatge es fan per motius polítics, 
trontolla tot el sistema de contrapesos de la democràcia, perquè la democràcia no és 
només anar a votar cada quatre anys, sinó que la talla d’una democràcia es mesura 
sobretot per la capacitat de tolerar i garantir la crítica, la dissidència i l’oposició política: 
és molt important garantir els drets de l’oposició democràtica. 
Respecte d’aquest punt, cita el president Azaña, que deia que cap política es pot fundar 
en la voluntat d’eliminar o neutralitzar l’adversari polític, i observa que és d’això del 
que parlen avui, del paper dels estats en l’espionatge i la persecució dels opositors 
polítics, una problemàtica que supera la realitat d’aquest país i va molt més enllà del 
conflicte entre Catalunya i Espanya, com confirma el fet que el cas l’hagi desvelat una 
investigació internacional dels diaris The Guardian i El País, i també a través d’un 
institut com l’institut de ciberseguretat de Toronto, Citizen Lab. Afegeix que centenars i 
centenars de representants polítics i líders de la societat civil haurien estat espiats al 
llarg del 2019 aprofitant un error de seguretat de WhatsApp. 
Tot seguit, indica que el mateix relator especial de Nacions Unides per a la llibertat 
d’expressió ha fet un posicionament molt clar en contra d’aquestes tècniques 
d’espionatge, un posicionament que demana als estats que no contractin aquestes 
empreses fins que no hi hagi un marc regulador clar. 
Per tot plegat, entén que tots els presents tenen responsabilitats a l’hora d’afrontar i 
d’evitar aquestes situacions. 
Tornant al cas a què fan referència aquestes proposicions, indica que es tracta d’una 
investigació sobre un presumpte espionatge a membres d’ERC, de JxCat i també de la 
CUP, que s’hauria desenvolupat al llarg del 2019, i sembla que les proves que hi ha fins 
ara són concloents pel que fa al fet que aquest espionatge sí que es va produir, però 
fins ara no es pot definir qui el va ordenar, com molt bé han explicat els ponents, de 
manera que estem davant indicis i, consegüentment, cal demanar més investigació. 
Tot seguit, assenyala que aquest no és un cas aïllat a l’Estat espanyol, sinó que els 
darrers anys hi ha hagut moltes situacions semblants. Per exemple, l’excomissari de la 
Policia Nacional Villarejo és a la presó des del 2017 acusat de perseguir, espiar i fer 
informes falsos, i el que avui els ocupa podria ser un nou episodi d’aquestes 
clavegueres de l’Estat. 
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Posa de manifest que el seu grup no s’ha quedat de braços plegats davant això, sinó 
que l’endemà mateix de conèixer aquestes comunicacions des del Congrés dels 
Diputats va entrar una declaració construïda amb vuit grups parlamentaris més que, 
bàsicament, demanava dues coses: d’una banda, demanava al Govern de l’Estat que 
investigués els fets i depurés responsabilitats —el Govern de l’Estat és el primer 
interessat que no hi hagi cap ombra de dubte davant qüestions tan greus com 
aquesta—, i, d’altra banda, demanava al Congrés que creés una comissió d’investigació, 
necessària, atès que es tracta d’un entramat tan gran sobre les clavegueres de l’Estat 
que la ciutadania ha de tenir la informació, que no es pot limitar a les investigacions 
judicials, les quals sovint es fan sota secret de sumari. 
En darrer lloc, expressa el vot a favor de totes dues proposicions del Grup Municipal de 
BC, convençut que els drets dels adversaris polítics són també els propis drets, i diu als 
grups proposants que li hauria agradat que haguessin estat una mica més flexibles i que 
avui més grups haguessin votat a favor de les proposicions. Espera que el proper cop 
tots siguin capaços de posar per davant el que els uneix i deixar de banda les 
diferències, especialment en temes democràtics com aquest. 

 

El Sr. CORONAS agraeix els vots favorables i la transacció del Grup Municipal de BC, amb 
la qual entén que s’afina molt bé el text de la proposta. 
Tot seguit, cita Bertolt Brecht, que deia que quan la hipocresia comença a ser de molt 
mala qualitat és l’hora de començar a dir la veritat, i diu al Sr. Sierra que està totalment 
d’acord amb la pregunta que va fer la Sra. Alamany al Parlament de Catalunya, una 
pregunta que ell també hi hauria fet i que avui fa aquí. Així, pregunta als grups que han 
votat en contra de la proposta de què tenen por, si tenen por que la porqueria esquitxi 
tant que la seva magnífica Espanya que tant defensen en surti malmesa, i els diu que el 
que fan avui aquí, malgrat les bones paraules, és posar-se de perfil, i aquest és el pitjor 
favor que poden fer a la democràcia. 
A continuació, comenta que segur que tots, independentment del grup al qual 
pertanyin, algun cop han tingut la sensació que havien d’esborrar algun missatge de 
WhatsApp o alguna conversa, o que quan els truquen per telèfon han de vigilar el que 
diuen perquè pot quedar enregistrat, i subratlla que cal posar fi a això a l’Estat espanyol 
i allà on es produeixi, posar fi a aquestes pràctiques, inadmissibles en qualsevol 
democràcia, independentment del lloc que ocupi en el rànquing mundial. 
Remarca que el Plenari té una responsabilitat com a cambra institucional i els polítics 
tenen una responsabilitat amb la democràcia tant aquí com al Congrés dels Diputats i al 
Parlament de Catalunya (en totes les institucions), i no la poden defugir, no poden 
mirar cap a una altra banda encara que diguin bones paraules; han d’assumir aquesta 
responsabilitat perquè, si no, l’únic que fan és fer un favor als dos grans lemes de 
l’Estat espanyol: “Atado y bien atado” i “Todo por la patria” (subratlla que això és un 
“Todo por la patria”, absolutament). 
Diu a la Sra. Bonet que no es pot abocar tota la responsabilitat en mans de la justícia, i 
explica que no podien acceptar les esmenes proposades pel seu grup perquè 
eliminaven la comissió d’investigació en la seu parlamentària del Congrés dels Diputats, 
que per a ells és un element imprescindible. 
Insisteix que no es pot fiar tot a mans de la justícia, sinó que els governs i les 
institucions també han d’assumir la seva responsabilitat, i observa que les grans 
transformacions venen de les cambres institucionals, i la ciutadania escull els 
representants polítics perquè facin aquests canvis i per esbrinar la veritat. 
A continuació, indica que els fets a què fan referència les proposicions es van produir a 
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l’abril de 2019 no perquè ho diguin els mitjans de comunicació, sinó perquè així ho han 
acreditat Citizen Lab i WhatsApp, i aplaudeix el periodisme d’investigació (el Watergate 
va ser un gran escàndol gràcies al periodisme d’investigació, i potser aquí n’hi ha una 
altra mostra). D’altra banda, pregunta qui es vol protegir (la Sra. Robles, el Sr. Marlaska, 
el president Pedro Sánchez, l’exdirector del CNI que ara ha fitxat per Iberdrola...) si no 
es vol arribar fins al final en aquest assumpte i esbrinar què ha passat, i observa que si 
es mira l’organigrama de tota la comunitat d’intel·ligència de l’Estat hi ha involucrat 
tothom. Aclareix que no culpa ningú, perquè no té la certesa que això sigui així, sinó 
que demana que s’investigui perquè si es posen de perfil per protegir persones, 
elements o institucions que formen part de l’Estat el que fan és desprotegir la 
democràcia, i això és inadmissible. 
Per acabar, demana als grups que reflexionin sobre la seva votació —pensa que els 
grups que han votat en contra no ho faran— i manifesta l’opinió que la democràcia no 
es defensa des de l’arrogància, sinó des de la transparència, amb una pràctica 
institucional impecable i lluitant contra tot allò que soscava els fonaments de qualsevol 
democràcia, i en aquest cas estem davant un exemple molt clar. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS comença la intervenció expressant el suport i la solidaritat totals 
del seu grup amb el Sr. Maragall i la resta de persones que han estat objecte d’aquest 
espionatge i d’aquests seguiments. 
Tot seguit, demana al Sr. Sierra que parli amb propietat i no es refereixi al Sr. Carles 
Puigdemont dient-li “007”. Afegeix que no cal que li digui “president legítim” ni 
“president”, sinó que n’hi ha prou que sigui correcte en el llenguatge i l’anomeni pel 
seu nom. D’altra banda, li llegeix part d’una notícia que diu que el jutge va arxivar les 
querelles contra els Mossos per espionatge a polítics i líders constitucionalistes; que la 
resolució judicial descartava que la destrucció de la documentació a la incineradora del 
Besòs per part de la policia catalana tingués motivacions polítiques, i que el magistrat 
considerava que la informació que els Mossos tenien s’havia obtingut de forma legal i 
sense practicar espionatge, seguiments ni escoltes. Dit això, subratlla que el seu grup se 
solidaritza amb ell i amb qualsevol persona que hagi estat sotmesa a seguiments o 
escoltes. 
A continuació, diu al Sr. Bou que no sap a qui es refereix quan parla d’actitud criminal, 
però sí que sap que l’1 d’octubre de 2017 hi va haver mil ferits, alguns, greus, que van 
ser atonyinats per molts policies, i no al revés: les persones que van anar a votar 
pacíficament, entre les quals hi havia persones grans i nens, no van atonyinar la policia, 
sinó que va ser la policia i la Guàrdia Civil qui van atonyinar la gent que anava a votar 
pacíficament. Li demana moderació en el llenguatge. 
Al Sr. Valls, que ha dit, amb la grandeur que el caracteritza, que avui no toca parlar 
d’aquests temes, li diu que només el Sr. Maragall ja és motiu suficient perquè avui 
n’estiguin parlant aquí, perquè ell és regidor, a part de diputat, i val la pena que parlin 
de tota aquesta gran situació que estan patint, que és un escàndol polític de primera 
magnitud. D’altra banda, nega que la intenció sigui embrutar el nom d’Espanya, i 
subratlla que el nom d’Espanya l’embruten altres, no qui demana la veritat i la 
investigació dels fets. 
Amb relació a la intervenció de la Sra. Bonet, diu que es queda amb la frase que són 
casos greus i que han de ser investigats. 
En darrer lloc, diu al Sr. Serra que al seu grup també li agradaria que aquestes 
proposicions rebessin més suport, i que el que hi ha hagut aquí és un trencament del 
Govern en un tema que no hauria de generar trencaments perquè té a veure amb drets 
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humans. 
 

El Sr. SIERRA nega que s’estiguin posant de perfil en aquest tema i diu al Sr. Coronas 
que els han proposat una esmena però no l’han acceptat. D’altra banda, insisteix que el 
seu grup condemna qualsevol espionatge, tant el que va patir el seu grup (ell inclòs) 
com el que hagi patit qualsevol altre, mentre que ERC només ha condemnat el que han 
patit uns i no uns altres. 

 

La Sra. BONET diu que vol pensar que també creuen en la via judicial i insisteix que 
arran de la denúncia hi haurà una investigació que aclarirà què ha passat i les 
responsabilitats. 
D’altra banda, subratlla que la democràcia sobretot es defensa, també, quan no es cau 
en l’error de convertir la presumpció d’innocència en presumpció de culpabilitat, cosa 
que també depèn de tots cada dia. 

 

S’APROVA aquesta proposició amb contingut de declaració institucional amb dotze vots 
en contra —emesos pels Srs. i les Sres. Collboni, Bonet, Batlle, Ballarín, Escudé, Marcè, 
Alarcón i Alemany, els Srs. Bou i Ramírez, i també pel Sr. Valls i la Sra. Parera—, quatre 
abstencions —emeses pels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, Barceló i Corbacho—, i vint-i-
quatre vots a favor de la resta de membres del consistori, amb el text transaccionat 
següent: 

 

El Plenari del Consell Municipal acorda: PRIMER. Manifestar el ple suport de 
l’Ajuntament de Barcelona a les persones actualment afectades i a les que en el futur 
immediat es reconeguin com a objecte del mateix atac informàtic i espionatge polític, 
així com als representants polítics d’altres formacions afectats per altres operacions 
d’espionatge conegudes anteriorment. SEGON. Rebutjar l’espionatge i la utilització 
il·legal d’aplicacions informàtiques com a eines de caràcter polític per vigilar, controlar 
o atacar adversaris o càrrecs institucionals, pràctiques inadmissibles que impliquen la 
destrucció dels fonaments més elementals de la democràcia i constitueixen una clara 
vulneració dels drets fonamentals. TERCER. Exigir al Govern espanyol que obri 
immediatament una investigació per conèixer les circumstàncies, els organismes i les 
persones responsables de l’adquisició del programa Pegasus. Serà necessari que 
aquesta investigació estableixi quin ús se n’ha fet i com i per qui es va prendre la 
decisió d’espiar de forma il·legal rivals polítics. Exigir, igualment, que es prenguin 
immediatament les mesures adequades per posar fi a qualsevol vestigi o continuïtat 
d’aquesta guerra bruta. QUART. Instar la Fiscalia a obrir una investigació d’ofici davant 
la constatació de la comissió de diversos delictes. CINQUÈ. Exigir les responsabilitats 
polítiques corresponents, incloent-hi les dimissions i cessaments d’aquells qui en 
resultin identificats com a part activa en l’organització, coordinació o execució dels fets 
denunciats. SISÈ. Traslladar aquests acords a les persones afectades, als grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya, als grups parlamentaris del Congrés dels 
Diputats, al Ministeri de Defensa, al Ministeri de l’Interior, al Ministeri d’Afers Exteriors 
i al president del Govern espanyol. 

 

Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 
 

2. — (M1923/1095) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda 
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condemnar la intervenció de les comunicacions que han patit en els darrers anys 
diversos líders independentistes, entre ells un membre d’aquest consell municipal, el 
president del Grup Municipal d’ERC, l’Im. Sr. Ernest Maragall, i insta el Govern 
d’Espanya que obri una investigació dels fets i la determinació de responsabilitats. 

 

Punt tractat juntament amb el punt anterior. 
 

S’APROVA aquesta proposició amb contingut de declaració institucional amb dotze vots 
en contra —emesos pels Srs. i les Sres. Collboni, Bonet, Batlle, Ballarín, Escudé, Marcè, 
Alarcón i Alemany, els Srs. Bou i Ramírez, i també pel Sr. Valls i la Sra. Parera—, quatre 
abstencions —emeses pels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, Barceló i Corbacho—, i vint-i-
quatre vots a favor de la resta de membres del consistori, amb el text transaccionat 
següent: 

 

El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona condemna la intervenció 
de les comunicacions que han patit en els darrers anys diversos líders independentistes 
i d’altres formacions polítiques, entre ells un membre d’aquest consell plenari, el 
president del Grup Municipal d’ERC, Sr. Ernest Maragall, i insta el Govern d’Espanya 
que obri una investigació dels fets i la determinació de responsabilitats. 

 

c) Precs 
 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya: 
 

1. — (M1923/1089) Que el Govern municipal dugui a terme i presenti davant aquest consell 
plenari, en el termini màxim de 6 mesos, una auditoria de la despesa realitzada per 
l’Ajuntament de Barcelona i les seves entitats municipals per a la gestió de la 
pandèmia, i sota l’estat d’alarma, on es recullin totes les contractacions fetes i la seva 
idoneïtat. 

 

La Sra. ALAMANY posa de manifest que, si bé fa uns mesos es pensava que la pandèmia 
era una situació excepcional i temporal, ara se sap que és una realitat amb la qual s’ha 
de conviure, i cal estar a l’altura. Afegeix que venen temps exigents i que probablement 
ens trobem en un cicle polític nou que cal saber llegir: fa poc més de cinc anys, la 
ciutadania estava allunyada, desconnectada i desencisada de les institucions i 
demanava una nova política, mentre que ara, a parer seu, les coordenades ja han 
canviat i avui la nova política que demana la gent no és només noves persones 
acabades d’arribar a la institució, sinó que, sobretot, a partir de la crisi de la pandèmia, 
el que demana la gent és capacitat de gestionar bé, de donar noves respostes i de 
modernitzar les ciutats i el país. 
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Dit això, assenyala que alguns episodis que han tingut lloc a l’Ajuntament durant la 
gestió de la pandèmia mereixen una reflexió, ja que hi ha hagut confusió en els 
interessos i manca de claredat en les prioritats que s’establien (per exemple, enmig 
d’una pandèmia es proposaven concerts als terrats), així com rectificacions sobre la 
marxa en algunes propostes. 
Per això, en el moment de fer-ne balanç per poder rectificar els errors, el seu grup 
demana una auditoria de la despesa realitzada per l’Ajuntament i les seves entitats 
municipals per a la gestió de la pandèmia i sota l’estat d’alarma, una auditoria on 
s’incloguin totes les contractacions dutes a terme i la seva idoneïtat. 
Conclou que els nous temps exigeixen bon govern i que a la ciutadania ja no li valen les 
excuses ni les bones intencions, perquè ara el que està en joc és recuperar i protegir 
l’estil de vida dels barcelonins i les barcelonines. 

 

La Sra. ALCALDESSA observa que des de l’inici de la crisi l’Ajuntament ha hagut de fer 
front a situacions sobrevingudes extraordinàries i ho ha hagut de fer reaccionant amb 
celeritat en l’acció i en la contractació, i posa en relleu la capacitat, l’agilitat i la 
professionalitat que han demostrat sempre els Serveis Tècnics, els Serveis Jurídics i 
Intervenció, que han fet una feina excepcional. Els agraeix aquesta feina i subratlla que 
no permetrà que ningú posi ombra de dubte sobre la feina professional i tècnica dels 
Serveis Jurídics, de Contractació i d’Intervenció. 
Tot seguit, posa de manifest que l’Ajuntament tenia un marc legal, el mateix que la 
resta d’administracions, i l’estat d’alarma obligava legalment a una fórmula de 
contractació d’emergència que s’ha explicat, i expressa l’acord del Govern que aquest 
ha d’actuar sempre amb total transparència i que cal tota la fiscalització per part de 
l’oposició i del conjunt de la ciutadania. 
En aquest sentit, assenyala que tota la contractació de l’Ajuntament està recollida al 
web de Transparència, de manera que es pot seguir amb tota mena de detall, i exposa 
que, tal com consta en aquest web, el volum total de contractació de tot el grup de 
l’Ajuntament sota el tipus específic d’emergència és de 36,6 milions d’euros —encara hi 
pot haver algun contracte pendent de ser traspassat; al setembre hi haurà publicades 
totes les dades exactes—, 9 dels quals corresponen a l’Ajuntament com a tal. Afegeix 
que la despesa més gran és la que ha fet l’Institut Municipal de Serveis Socials (16 
milions d’euros). 
Per acabar, indica que els darrers anys l’Ajuntament ha fet un salt pel que fa a 
transparència i la ciutadania pot veure totes i cadascuna de les factures de 
l’Ajuntament a través del web. 

 

La Sra. ALAMANY subratlla que el seu grup empatitza amb la situació i observa que no 
està demanant res que no estiguin demanant al Parlament els grups del Govern envers 
el Govern de la Generalitat —entén que és la seva feina com a oposició. 
D’altra banda, manifesta l’opinió que l’oposició amb la qual s’ha aprovat el pressupost, 
amb la qual Barcelona compta amb el pressupost important per als reptes que té, es 
mereix més que una derivació a un web de Transparència, ja que en els temps que 
venen cal transparència més enllà d’un web. Entén, doncs, que seria bo que avui no es 
rebutgés aquest prec. 

 

La Sra. ALCALDESSA respon que ni l’accepta ni el rebutja perquè ja hi estan donant 
compliment: no només hi ha el web de Transparència, on hi ha totes les dades, sinó que, 
a més, qualsevol regidor o regidora pot tenir accés directe a tots i cadascun dels 
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expedients. A més, ja s’ha fet un informe jurídic sobre la contractació d’emergència, i 
l’Ajuntament cada any fa una auditoria externa independent. 
Conclou que tota aquesta feina ja es fa i es continuarà fent amb emergència o 

sense. ES DONA PER TRACTAT 

2. — (M1923/1091) Que el Govern municipal acordi, de manera coordinada amb tots els 
actors implicats, un calendari per a la implantació de les mesures que garanteixin la 
convivència, el distanciament social, l’augment d’espai per al vianant i fer-ho 
compatible amb l’activitat de les terrasses de manera segura. 

 

La Sra. BUHIGAS observa que al llarg de la sessió han tornat a discutir sobre espai públic 
i la utilització d’aquest per a necessitats diverses, i recorda que a la sessió del mes 
passat van presentar una proposta molt ambiciosa per ampliar la disponibilitat d’espai 
per al vianant per tal de garantir que a mesura que s’anessin desplegant les terrasses i 
que s’anés recuperant l’activitat econòmica no s’entrés en la competència que havia 
aparegut en debats anteriors entre salut i economia, dos àmbits que no s’haurien de 
plantejar en termes de l’un o l’altre. 
Per això presenten aquest prec, que creuen que és rellevant, sobretot tenint en compte 
que el rebrot es focalitza clarament en situacions que faciliten l’aglomeració de 
persones, per tal que es generi un espai de diàleg i es calendaritzi l’ampliació de 
mesures per garantir la distància física —a la qual ens hem d’acostumar— amb tots els 
agents implicats. Observa que aquest prec també té a veure amb una qüestió de 
corresponsabilitat per part de tothom, tant del comerç i de la restauració —sectors 
imprescindibles en l’economia de la ciutat als quals donen suport— com de tots, per 
garantir que els espais són suficients i que se’n fa un ús correcte. 

 

La Sra. SANZ confirma que el Govern està d’acord amb aquest prec i recorda que el 
decret de l’Alcaldia de l’ampliació de l’espai de les terrasses que es va generar ja 
incorporava l’impuls de l’activitat econòmica (per exemple, la de la restauració, que ha 
estat i és una de les més afectades per la crisi sanitària que encara patim) i el 
manteniment i la garantia d’un espai públic segur i accessible per a la ciutadania, de 
manera que en cap cas es podia restar espai públic de qualitat i suficientment ampli, i 
alhora calia garantir totes les distàncies en aquest espai. 
Dit això, exposa que, atesa la complexitat de l’assumpte —cal trobar la manera 
d’incorporar els requisits a cada mesura aplicada a cada espai—, l’Ajuntament ha 
contractat més de 70 persones que s’estan dedicant a aquest tema, i l’allau de 
peticions és molt gran. 
Tot seguit, subratlla que entén que el sector de la restauració ha entès la prioritat i 
l’equilibri i per això de totes les peticions rebudes (més de 5.500, de les quals ja se 
n’han respost 1.400-1.500 i les terrasses ja s’estan instal·lant ), gairebé el 60% s’estan 
situant a la calçada. Entén, doncs, que la idea de convivència que s’ha d’acabar de 
concretar en cadascuna de les propostes ja comença a instal·lar-se en el moment en 
què cadascun dels restauradors entén que el seu espai no pot créixer mitjançant la 
restricció d’espai per al vianant. 
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A continuació, manifesta l’opinió que la proposta que va presentar el Grup Municipal 
d’ERC a la sessió del maig del Plenari parla sobre la manera d’aconseguir alliberar millor 
les voreres i traslladar la pressió que avui tenen a l’espai que es guanya a la calçada i, 
per tant, redistribuir l’espai que utilitzen els cotxes respecte al que utilitzen les 
persones. Afegeix que cal continuar treballant per concretar tot allò que fa possible 
aquest equilibri. 
Per acabar, insisteix que el decret ja incorpora tots aquests elements i continuaran 
treballant per donar compliment al prec, amb el qual està totalment d’acord, i demana 
que si algú detecta desajustos els comuniqui ràpidament perquè es puguin treballar 
conjuntament. 

 

La Sra. BUHIGAS agraeix la resposta i observa que possiblement s’estalviarien molts 
dels debats sobre l’espai públic en què les accions tàctiques no s’entenen si, a banda 
del decret, hi hagués un relat molt més clar d’imatge final, de fases i de situació que fos 
una mica més comprensible per a tots els agents. 

 

S’ACCEPTA 

 
Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 

 

3. — (M1923/1103) Que el Govern municipal retiri immediatament de totes les calçades de 
la ciutat de Barcelona el nou sistema de seguretat i abalisament rígid i inelàstic (blocs 
de formigó rectangulars) que ha implementat recentment i que, en cas d’accident, 
compromet la seguretat dels usuaris de la via. 

 

La Sra. VILA recorda que a la darrera sessió de la Comissió de Mobilitat es va aprovar 
per unanimitat que es fes una auditoria de tots els carrils nous des del punt de vista de 
la seguretat viària, i observa que cada dia s’implementen noves mesures, i el Grup 
Municipal de JxCat cada cop està més preocupat, en aquest cas, pels blocs de formigó i 
altres elements que s’han instal·lat als nous espais per a vianants, que aquest grup 
entén que són un risc evident per a la seguretat de les persones i, sobretot, dels 
vehicles de dues rodes. Per això, n’exigeixen la retirada immediata —la presidenta del 
grup ja ho va demanar fa just dos dies— i anuncien que, si no es retiren, es veuran 
obligats a obrir vies administratives o, fins i tot, vies judicials per deixar de posar en risc 
la vida dels barcelonins i les barcelonines. 

 

La Sra. ALCALDESSA respon que el Govern, precisament perquè vetlla per la seguretat 
dels veïns i les veïnes, rebutja el prec, i explica que la seva política és molt clara: 
guanyar espai per al vianant i zones d’estada i anar recuperant espai que durant anys 
s’havia destinat gairebé de forma exclusiva als cotxes, que representen un 20% dels 
desplaçaments que es fan a la ciutat i, en canvi, ocupen un 60% de l’espai públic. 
A continuació, indica que, amb l’objectiu d’aconseguir una ciutat més pacífica, més 
pacificada, més segura i més saludable, es duen a terme actuacions estructurals però 
també actuacions d’urbanisme tàctic, un urbanisme que permet actuacions ràpides que 
posteriorment es poden anar adaptant i millorant en funció de les necessitats que es 
detectin. 
Concreta que, en el cas de les actuacions tàctiques d’ampliació de vorera als carrers del 
Consell de Cent, de Girona i de Rocafort, s’utilitza una part de la calçada com a lloc 
d’estada i de pas de vianants, i per delimitar l’espai calia un element físic que evités la 
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invasió indiscriminada per part dels vehicles que s’observa en alguns carrils bus o carrils 
bici que molts vehicles no respecten. 
Per acabar, observa que ja fa molt de temps que a la ciutat es col·loquen elements com 
peces de formigó o jardineres per protegir els vianants. 

 

La Sra. VILA lamenta profundament que no s’accepti el prec, que fa referència a 
elements que no són tous ni ergonòmics, de manera que no es poden remoure ni 
corregir ni s’hi pot jugar, sinó que són blocs de formigó rígids instal·lats al mig de la via 
pública, per on circulen persones i vehicles, de manera que posen en perill la vida de les 
persones. 
Aclareix que el Grup Municipal de JxCat està d’acord que cal guanyar espai per a les 
persones, però no a qualsevol preu, i això és el que el Govern no ha calibrat. Demana 
als membres del Govern que hi reflexionin, i critica la passivitat davant la crítica, una 
crítica que no prové del seu grup, sinó de nombrosos usuaris de les vies que s’han 
queixat (vianants, motoristes, persones que van amb bicicleta, etcètera), com també 
critica la irresponsabilitat a l’hora d’implementar aquests elements. 
Per acabar, insisteix que, atès que el prec no s’accepta, el seu grup arribarà fins al final, 
perquè el preocupa la seguretat dels barcelonins i les barcelonines i considera que no 
es pot posar en risc la seguretat viària de les persones i que l’objectiu ha de ser el 
benestar de cada un dels barcelonins i barcelonines. 

 

La Sra. ALCALDESSA respon a la Sra. Vila que, per descomptat, poden dur a terme les 
accions que considerin pertinents, però insisteix que el Govern està actuant 
precisament per protegir la seguretat dels ciutadans i les ciutadanes. 
Tot seguit, li diu que, com ja sap, perquè no és nova en aquesta professió, cada any es 
produeixen milers de ferits, molts d’ells, centenars, molt greus, i desenes de morts, per 
acció del trànsit rodat, no dels vianants ni de les bicicletes, de manera que és un 
problema de seguretat viària de primer ordre i cal protegir els vianants, la part més 
vulnerable. Afegeix que, amb aquest objectiu, cal revisar completament el model de 
ciutat, la visió que hi ha de l’urbanisme i de la mobilitat, ja que ara mateix hi ha un 
desequilibri absolut i una priorització del cotxe que no es correspon ni amb les 
necessitats ni amb el model que volen els barcelonins i les barcelonines, com demostra 
el baròmetre publicat recentment, que posa de manifest que vuit de cada deu 
barcelonins i barcelonines donen suport a l’acord d’ampliació de l’espai per als 
vianants. 
Conclou que la política de seguretat i de mobilitat ha d’incloure l’ampliació de voreres, 
que protegeix els vianants, el col·lectiu més vulnerable, i que els ciutadans i les 
ciutadanes avalen i demanen. 

 

NO S’ACCEPTA. 

 

4. — (M1923/1102) Que fins el moment que es pugui garantir de nou la normalitat a les 
escoles bressol de Barcelona es garanteixi: - Que cada escola disposa d’un protocol de 
desinfecció i control diari que garanteixi que es pren la temperatura dos cops al dia als 
infants i a totes les persones que treballen a l’escola bressol o que hi han d’accedir en 
qualsevol moment i que al migdia i a la tarda els materials de roba, com ara matalassos 
de dormir, coixins, matalassos de joc i estores de roba són desinfectats. - Que 
trimestralment es fa el test covid-19 a tot el personal de les escoles bressol, també el 
de les empreses externes com neteja, cuina i suport educatiu. - Més hores de personal 
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de suport educatiu a cada aula per poder atendre els infants, vetllant per la distància 
de seguretat entre ells, i poder higienitzar bé. 

 

La Sra. MUNTÉ agraeix la voluntat de transacció del tinent d’alcalde Subirats, que 
permetrà tirar endavant les demandes d’aquest prec, motivat pel fet que el proper curs 
escolar s’haurà de conviure amb la situació generada per la covid-19, i exposa que les 
escoles bressol municipals van obrir ja fa més d’un mes i han atès els infants primer en 
grups de cinc i després en grups de deu. A més, del 15 de juny al 15 de juliol no totes 
les educadores han tingut grup i això ha possibilitat que poguessin acompanyar els 
infants de manera individual i vetllar per les condicions higièniques i de seguretat de 
tots els espais. Assenyala que l’experiència ha anat força bé però que la ràtio està molt 
per sota de la que hi haurà al setembre. 
A continuació, posa en relleu que el model d’escoles bressol de Barcelona és un model 
d’excel·lència basat a facilitar al màxim la descoberta, amb un objectiu clarament 
educador amb el qual estan alineats tots els materials i instruments, i assenyala que, si 
bé no es pot concebre l’escola bressol com un espai asèptic, com si fos un hospital, cal 
trobar el màxim equilibri entre els requeriments sanitaris i el fet que els infants puguin 
trobar l’entorn més segur possible generador de desenvolupament i que també ofereixi 
la màxima seguretat a les persones educadores i a tots els professionals que hi ha dins 
les escoles. 
Pels motius exposats, el seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 

 

El Sr. SUBIRATS agraeix i accepta el prec en nom del Govern, que sempre ha actuat 
guiat per la lògica de la precaució i de mantenir la base de tot el que es feia a les 
escoles bressol a partir de la normativa sanitària, de les instruccions del Departament 
d’Educació, i recorda que al principi hi va haver molts dubtes sobre si els infants eren 
grans transmissors del virus, però al final es va trobar l’equilibri i les escoles bressol van 
poder obrir un mes —no va ser senzill, i si es mira la resta del sistema educatiu es pot 
comprovar—, del 15 de juny al 15 de juliol, i es van arribar a tenir prop de 2.500 infants 
en el sistema, amb la qual cosa es va posar a prova el mecanisme per al proper curs, 
amb una experiència molt valuosa. 
Tot seguit, afirma que el Govern té absolutament previst i pensat tot el que comentava 
la regidora Munté, i és conscient que ha d’actualitzar la normativa que havia fet servir 
fins ara per adaptar-la al nou marc que hi haurà al setembre —espera que el 
Departament d’Educació, el Procicat i el Departament de Salut el facilitin aviat—, i 
indica que, evidentment, estan treballant en un pla d’acompanyament i formació als 
equips directius per mantenir tots els elements que estan previstos de traçabilitat, de 
saturalització i de màxima utilització de les boníssimes condicions materials de les 101 
escoles bressol, que disposen d’espais a l’aire lliure amb els quals es pot treballar. 
En darrer lloc, informa que dins dels 90 milions del fons covid que tot just s’ha aprovat 
hi ha una partida dedicada al reforç dels materials de seguretat, higiene i suport 
educatiu de manera excepcional aquest començament de curs. 
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La Sra. MUNTÉ agraeix l’acceptació del prec, que entén que contribuirà a transmetre un 
missatge de màxima tranquil·litat a la comunitat educativa, molt necessari, i destaca 
l’expertesa demostrada a la xarxa d’escoles bressol municipals. 
D’altra banda, observa que caldrà molta flexibilitat i que encara hi ha moltes incerteses, 
però és important que l’Ajuntament de Barcelona ho tingui tot previst i a punt per a 
l’inici del proper curs. 

 

El Sr. SUBIRATS posa de manifest que l’any que ve, si tot va bé, hi haurà 102 escoles 
bressol perquè se n’obrirà una a Germanetes, de manera que s’ampliarà encara més 
aquesta xarxa d’escoles bressol que és un orgull per a la ciutat. 

 

S’ACCEPTA amb la nova redacció següent: 
 

Que fins el moment que es pugui garantir de nou la normalitat a les escoles bressol 
de Barcelona es garanteixi: 1) Que les escoles bressol disposen, a l’inici de curs, d’un 
protocol d’higiene, seguretat i prevenció sanitària que s’adapti i doni compliment a la 
normativa sanitària i a les instruccions del Departament d’Educació relatives a la 
covid-19. 2) Una dotació de més hores de suport educatiu per fer possible el 
compliment efectiu d’aquest protocol, així com dels mitjans materials per sectoritzar 
els espais, mantenir l’aïllament entre grups de convivència estables i higienitzar 
adequadament els espais, les joguines i altres materials. 

 

Del Grup Municipal de Ciutadans: 
 

5. — (M1923/1099) Que el Govern municipal faci possible que l’empresa pública 
Mercabarna adopti, en l’àmbit de les seves competències i possibilitats, les mesures 
extraordinàries necessàries per ajudar les empreses que han patit pèrdues 
econòmiques per la covid-19, inclòs l’ajornament i reducció dels cànons, amb la 
finalitat de garantir la continuïtat de les activitats econòmiques i el manteniment dels 
llocs de treball. 

 

El Sr. SIERRA posa en relleu l’encomiable tasca duta a terme per Mercabarna durant la 
pandèmia, durant la qual ha proveït els mercats municipals de producte fresc i ha 
col·laborat activament des del Banc d’Aliments amb diverses institucions per ajudar els 
més desafavorits. 
Tot seguit, formula el prec, que està molt relacionat amb la política que està duent a 
terme el Grup Municipal de Cs durant la pandèmia, d’ajut al comerç, a l’empresari i a 
l’autònom en uns moments difícils en què les previsions de diversos organismes 
internacionals sobre les conseqüències que tindrà la covid-19 no són bones, i observa 
que tant el Govern municipal com les empreses en què participa han de ser solidaris 
amb els treballadors, que, al cap i a la fi, són els beneficiats de les millores i les 
garanties que s’ofereixen als ocupadors. 

 

La Sra. BALLARÍN agraeix, com a presidenta de Mercabarna, la feina sovint invisible de 
les més de 7.500 persones i més de 700 empreses que treballen al recinte, així com la 
dels 138 treballadors i treballadores de l’empresa pública que gestiona aquests espais, 
ja que, per exemple, gràcies a aquesta gran família l’any 2019 es van poder 
comercialitzar més de 2 milions de tones d’aliment i durant l’estat d’alarma s’han lliurat 
més de 300.000 quilos d’aliments al Banc dels Aliments o a la Creu Roja, i observa que 
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sovint es recorda la importància vital que tenen per a Barcelona els mercats municipals 
i les botigues alimentàries com ara fruiteries, peixateries o carnisseries, però no es 
recorda que res d’això no seria possible si les parades dels mercats i la resta de 
comerciants no es poguessin abastir directament de Mercabarna, un espai que també 
inclou moltes altres empreses que s’encarreguen de preparar aliments i comandes per 
a hotels i restaurants (Canal Horeca). 
A continuació, posa de manifest que durant l’estat d’alarma Mercabarna va ser 
declarada servei essencial i no va parar ni un minut. Així, va garantir que tots els 
barcelonins i barcelonines poguessin gaudir durant aquests moments tan difícils 
d’aliments frescos i de qualitat. D’altra banda, assenyala que les empreses que estan 
dins de Mercabarna han tingut afectacions econòmiques molt diferents aquests mesos: 
algunes, com ara les de fruites i verdures, en general han mantingut la seva activitat 
econòmica, mentre que d’altres han patit i estan patint ERTO i impagats i han vist molt 
minvada la seva activitat econòmica, per exemple les del mercat de la flor i del peix i, 
sobretot, les que abastien el Canal Horeca, atès el tancament dels hotels i de la 
restauració o la reducció de l’activitat. 
Explica que durant aquests mesos Mercabarna ha estat sensible a aquesta situació i 
s’ha ajudat les empreses amb ajornaments en el pagament dels cànons, i indica que el 
Govern accepta el prec en els termes de continuar ajudant les empreses més afectades, 
tant amb ajornaments com amb flexibilitzacions, i, des de les competències i 
possibilitats de Mercabarna, preservar llocs de treball, si bé la decisió que s’hi planteja 
no pot venir del Govern municipal, atès que Mercabarna és una societat anònima amb 
autonomia, amb la seva junta d’accionistes i consell d’administració, del qual el mateix 
Sr. Sierra forma part. 

 

El Sr. SIERRA agraeix l’acceptació del prec, que també traslladaran al Consell 
d’Administració de Mercabarna, i estén l’agraïment a Mercabarna, a la seva presidència 
i, molt especialment, al director general, el Sr. Josep Tejero. 

 

La Sra. BALLARÍN explica que el Govern comparteix l’objectiu i l’esperit del prec i 
l’accepta per traslladar-lo a Mercabarna perquè el valori. 

 

S’ACCEPTA 

 
6. — (M1923/1100) Que el Govern municipal de l’Ajuntament de Barcelona agraeixi, de 

forma pública, la tasca d’ajuda imprescindible, necessària i de servei públic, que van 
posar per davant de la seva pròpia seguretat, duta a terme per la Unitat Militar 
d’Emergències (UME) a la ciutat de Barcelona durant la crisi de la covid-19 i se li 
atorgui, també públicament, el merescut reconeixement. 

 

La Sra. GUILARTE recorda que les medalles d’honor d’enguany reten homenatge a qui 
representa, en gran mesura, les persones que han lluitat en primera línia contra la 
covid-19 a Barcelona, que han ofert una resposta exemplar i solidària anteposant la 
salut dels altres fins i tot la pròpia, i expressa el reconeixement del Grup Municipal de 
Cs als milers de ciutadans anònims que també treballen i lluiten cada dia per fer-hi 
front. 
Tot seguit, manifesta el parer del seu grup que caldria estendre aquest reconeixement 
a la Unitat Militar d’Emergències (UME), que va dur a terme un treball essencial a 
Barcelona: va acudir en auxili de les residències públiques i privades davant la situació 
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dramàtica i d’abandonament que patien multitud de persones grans de la ciutat —van 
destapar una realitat dura, cruel i inhumana—; va acudir també al port i a l’aeroport, i 
el seu desplegament va ser fonamental per habilitar l’alberg a Fira que va atendre els 
col·lectius més vulnerables. 
Lamenta, però, que mentre la UME es posava a disposició de tots els barcelonins, 
alguns representants públics es dediquessin a dur a terme vergonyosos intents de vet 
per tapar la seva pròpia incompetència i el seu propi incompliment de responsabilitats 
en la gestió de la crisi sanitària. 
Subratlla que la coordinació de la UME amb Creu Roja, Bombers, personal sanitari, 
Mossos d’Esquadra, Guàrdia Civil i, fins i tot, amb l’Ajuntament va ser professional i 
exemplar, i així ho hauria de reconèixer públicament i formalment el Plenari, com ja va 
fer la ciutadania de manera espontània. 
Per això, el seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 

 

La Sra. ALCALDESSA es mostra totalment d’acord que cal donar les gràcies a la UME i als 
nombrosos serveis públics de l’Ajuntament, de la Generalitat i de l’Estat, que han fet 
una feina exemplar i que, efectivament, han posat la vocació de servei públic per 
davant fins i tot de la pròpia seguretat, però observa que només es poden atorgar cinc 
medalles i, en aquest cas, d’entre els col·lectius que han estat en primera línia se n’ha 
decidit guardonar el Col·legi Oficial de Metges, el Col·legi Oficial d’Infermeres i 
Infermers, el Col·legi de Treball Social, la Taula d’Entitats del Tercer Sector i el Gremi 
d’Hotels, si bé en són centenars els serveis públics (bombers, policies...), els serveis 
socials, les entitats socials i les empreses que hi han col·laborat de manera 
desinteressada. 
Dit això, assenyala que ha expressat el seu agraïment tant en privat com en públic, 
també a la UME, juntament amb tota la resta de col·lectius públics i privats que s’han 
bolcat a ajudar, i insisteix que les medalles només en són cinc. 

 

La Sra. GUILARTE indica que també hi ha hagut moltes persones voluntàries que hi han 
col·laborat, i agraeix les paraules de reconeixement de l’alcaldessa, però observa que 
les paraules se les emporta el vent. A parer del seu grup, un bon reconeixement a la 
UME seria que l’alcaldessa la convidés formalment a participar al Saló de la Infància i al 
Saló de l’Ensenyament —en una edició anterior els va dir que no hi eren benvinguts—, 
ja que, fins ara que se’ls ha necessitat, semblava que la concepció que tenia el Govern 
municipal dels cossos i forces de seguretat és més pròpia de qui no creu verdaderament 
en la democràcia i en el servei públic, que és el que representa l’Exèrcit espanyol, els 
militars que en formen part. 
Conclou que el reconeixement a la UME hauria de ser molt més formal. 

 

La Sra. ALCALDESSA remarca que el Govern municipal ha buscat moltes maneres 
diferents de mostrar agraïments i ho continuarà fent —malauradament, l’emergència 
continua—. 
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Tot seguit, observa que el Govern municipal no va tenir cap problema a demanar ajuda 
a la UME i li va donar les gràcies, com a altres serveis públics, i diu a la Sra. Guilarte que, 
a parer seu, és un error que polititzi la qüestió barrejant-la amb el Saló de 
l’Ensenyament, que no té res a veure amb els serveis d’emergència en una emergència 
sanitària. Entén que a la UME no li deu fer gens de gràcia que es polititzi això, i que cal 
agrair el treball de tothom, independentment de si pertany al sector públic o al privat i 
independentment del tipus de servei que presti, ja que estem tots junts per fer front a 
una emergència sanitària. 

 

ES DONA PER TRACTAT 

 
Del Grup Municipal del Partit Popular: 

 

7. — (M1923/1092) Instar el Govern municipal a augmentar el control per impedir les 
concentracions de persones per consumir alcohol a la via pública, ja sigui de forma 
individual o col·lectiva, i a sancionar-lo, atenent a la situació epidemiològica de la ciutat 
de Barcelona i a les mesures de prevenció i restriccions per la covid-19. 

 

El Sr. RAMÍREZ indica que, després de superar l’estat d’alarma, Barcelona ha anat 
recuperant de mica en mica la normalitat des del 19 de juny, mantenint les mesures de 
seguretat i de prevenció necessàries, especials en el cas de la ciutat i de tretze 
municipis més de l’àrea metropolitana des del 17 de juliol, atès l’augment dels brots de 
covid (la Generalitat va anunciar aquest conjunt de mesures especials per tal d’evitar la 
propagació del virus). 
Tot seguit, assenyala que, en relació amb aquest preocupant increment de casos dels 
darrers dies, s’ha posat de manifest que s’està produint un increment de casos entre els 
joves i adolescents, i que és un element especial de preocupació perquè va a l’alça. 
Afegeix que durant tota la desescalada han estat evidents les imatges d’aglomeracions 
de joves consumint alcohol a la via pública, una qüestió de responsabilitat individual, 
d’una banda, però també de responsabilitat col·lectiva i institucional, ja que la 
pandèmia encara ens acompanyarà molt de temps i per combatre-la cal compromís 
cívic i solidari. 
En aquest context, i atesa la resolució dictada per la Generalitat en què es preveu un 
conjunt de mesures restrictives per als ciutadans de Barcelona amb l’objectiu de 
protegir la salut pública, el seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 
Per acabar, recorda que la conducta a què fa referència el prec, el consum d’alcohol a 
la via pública, ja es troba recollida a l’ordenança de civisme, i explicita que l’objectiu del 
prec és que les properes setmanes disminueixin els contagis de coronavirus a la ciutat. 

 

El Sr. BATLLE explica que el Govern accepta el prec perquè està en línia amb les seves 
prioritats —entén que la preocupació exposada pel Sr. Ramírez és compartida per tots 
els grups municipals, com ho és pel Govern—, amb la feina que ja està fent i amb les 
mesures de seguretat sanitària per fer front a la covid-19. 
Subratlla que la seguretat sanitària és una de les prioritats del Govern, que vetlla pel 
compliment de les normes de seguretat per combatre la covid i focalitza la tasca a 
l’espai públic, ja que cal un espai públic endreçat per evitar situacions que són focus de 
contagis, com ara els botellons. 

 

El Sr. RAMÍREZ agraeix l’acceptació del prec i tota la tasca que s’està fent en aquest 
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sentit, i confirma que comparteixen el mateix objectiu, que no és altre que el de 
prioritzar i garantir la seguretat sanitària a la ciutat de Barcelona, i insisteix que 
darrerament entre els joves està havent-hi un focus de contagi, de contagi social, sovint 
ocasionat pel fenomen del botellón. 

 

S’ACCEPTA 

 
Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi: 

 

8. — (M1923/1097) Que el Govern municipal estudiï la creació d’una divisió integral entre la 
nova estructura orgànica específica de Ciència i el Departament de Promoció 
Econòmica, que actuï com a àngel inversor de projectes innovadors amb sortida 
mercantil, amb esperit disruptiu, d’alt valor afegit i alta ocupabilitat. Assegurant 
l’aplicació pràctica d’innovacions científiques de l’àmbit universitari espanyol i 
internacional, buscant la col·laboració amb mitjanes i grans empreses, proporcionant 
finançament públic o privat amb la condició d’establir el negoci a Barcelona i generar 
ocupació. I que en acabar el present mandant municipal aquesta divisió especial pugui 
concretar-se en un institut municipal de ciències aplicades (IMCA) inspirant-se en 
l’exemple de l’Agència de Projectes Avançats d’Investigació per a l’Energia dels Estats 
Units (ARPA-E), posant Barcelona com a centre neuràlgic europeu i mediterrani de la 
recerca, la innovació i la creació de riquesa en acabar la dècada. 

 

La Sra. PARERA posa de manifest que fa un mes escàs es va conèixer la bona notícia de 
la creació de l’àrea específica de Ciències a l’organigrama de l’Ajuntament de 
Barcelona, amb la qual està relacionada aquest prec, que pretén situar l’Administració 
com a àngel inversor de projectes innovadors amb viabilitat empresarial, així com 
reincentivar la creació d’empreses. 
Tot seguit, expressa el parer del seu grup que l’Ajuntament ha de contribuir a la recerca 
de nous projectes econòmics en àmbits com la intel·ligència artificial, la mobilitat 
autònoma, la biotecnologia, les dades massives (big data) o la computació quàntica, i 
que la confecció d’un espai integral entre la nova Àrea de Ciència i el Departament de 
Promoció Econòmica ofereix una oportunitat per fer-ho. 
Per acabar, indica que el prec vol contribuir a fer de Barcelona un referent global i que 
esdevingui una capital tecnològica, un objectiu que entén que tots comparteixen, atès 
el que s’ha pogut veure a la Taula d’Economia Digital, on s’ha produït un debat molt 
interessant. 

 

El Sr. COLLBONI agraeix la presentació del prec en nom del Govern, que en comparteix 
totalment l’enfocament i l’objectiu darrer, que és facilitar la transferència de 
coneixement al teixit econòmic de la ciutat, un objectiu recollit en el pla Barcelona 
Ciència 2020-2023, i posa de manifest que el Govern hi treballa des de Barcelona Activa 
a través de la seva àrea d’empresa i de promoció de la ciutat, així com des de l’Àrea de 
Ciència de la Cinquena Tinència d’Alcaldia, liderada pel tinent d’alcalde Subirats. 
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Assenyala que aquest treball està donant fruits, i exposa que en aquests moments, per 
exemple, s’estan duent a terme els fòrums d’inversió Healthcare Barcelona amb el 
Col·legi Oficial de Metges de Barcelona, ESADE i Biocat; s’està treballant en el mateix 
sentit amb el MIT de Boston, i s’està treballant tota la qüestió de la difusió de vocacions 
científiques amb diversos actors de la ciutat, com ara el ja esmentat Biocat, el Campus 
del Besòs de la Politècnica, el Parc Científic de la Ciutadella o la Universitat Pompeu 
Fabra. 
Explica, però, que no pot compartir la creació d’un institut municipal, que no és la 
voluntat que té el Govern, que treballa a partir de plans i programes de col·laboració 
publicoprivada, de dinamització i de suport a universitats i centres de recerca. 

 

La Sra. PARERA respon que el Grup Municipal de BxCanvi, quan formula un prec, hi 
planteja uns màxims, però entén que és deure de qui governa valorar si pot acceptar 
aquests màxims o no. En aquest cas, entén que el prec s’accepta parcialment, cosa que 
agraeix, i el seu grup continuarà insistint en la part que no queda acceptada. 
D’altra banda, es mostra d’acord que Barcelona Activa és una bona eina que cal 
emprar, per ajudar en tota política econòmica que afavoreixi la ciutat, i anuncia que el 
Grup Municipal de BxCanvi continuarà treballant en aquesta línia juntament amb el 
Govern, que li consta que comparteix aquest objectiu en aquest àmbit concret. 

 

El Sr. COLLBONI confirma que, tret de pel que fa a la creació d’un institut municipal, el 
Govern està completament d’acord amb el prec, de manera que l’acceptaria si els precs 
es poguessin esmenar. 

 

ES DONA PER TRACTAT 
 

d) Preguntes 
 

Del Grup Municipal del Partit Popular: 
 

1. — (M1923/1093) Quins són els acords a què ha arribat l’alcaldessa i la Generalitat després 
de la convocatòria de la comissió mixta de seguiment del coronavirus? 

 

El Sr. BOU exposa que els barcelonins segueixen amb preocupació els rebrots a la ciutat 
i que ja es parla de transmissió comunitària, atès que s’ha arribat als 50 casos per cada 
100.000 habitants, i subratlla que, lluny de ser alarmistes, cal actuar per controlar 
degudament el virus després de l’experiència adquirida. 
Observa que, si bé la situació encara dista molt de la situació tan dramàtica que es va 
viure fa només uns mesos, és preocupant perquè aquesta es pot repetir si no es 
treballa de manera ràpida i coordinada, sobretot quan sorgeixen notícies que poden 
afectar directament la recuperació econòmica de la ciutat i l’aprofitament de la 
temporada d’estiu, i posa de manifest que la setmana passada es van conèixer les 
mesures que impulsava la Generalitat, que no havien estat comunicades correctament i 
que tothom desconeixia, tot i ser unes mesures que afectaven Barcelona i la resta de 
l’àrea metropolitana. 
Davant això, el seu grup presenta aquest prec, que enuncia. 
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La Sra. ALCALDESSA posa de manifest que vivim temps d’emergència i moltes situacions 
inèdites, així com que a l’estiu hi ha hagut rebrots, i afirma que el Govern ha anat 
explicant amb absoluta transparència tots els passos. 
Puntualitza que la creació de la comissió mixta no és d’ara, sinó de l’inici de la crisi, i es 
va crear precisament perquè l’Ajuntament va traslladar a la Generalitat que Barcelona 
no és un municipi qualsevol, per mida i per complexitat, i que, per tant, calia fer-ne un 
seguiment conjunt, i explica que aquesta comissió està formada per grups per veure el 
detall de l’aplicació de la normativa que aprova l’administració competent per 
gestionar l’emergència sanitària, que és la Generalitat de Catalunya. Així, la comissió 
mixta serveix, per exemple, per veure com s’aplica la normativa a la mobilitat, el 
transport, la prevenció i la seguretat, els equipaments públics i privats o la gestió de 
l’espai públic, entre altres àmbits, en què hi ha hagut nombrosos exemples que les 
normes generals després s’han d’aplicar a la part concreta, i Barcelona té milers de 
casuístiques. 
D’altra banda, informa que el perfil de les reunions de la comissió acostuma a ser 
bastant tècnic i poc polític, i que en aquestes reunions no s’acorda mai ni la nova 
normalitat, ni quines implicacions ha de tenir ni com es gestiona el seguiment de 
l’emergència sanitària, perquè, com ha dit, això correspon a la Generalitat de 
Catalunya, i els acords presos passen per un altre organisme de la Generalitat, el 
Procicat: com s’ha vist a les últimes mesures aprovades, són decisions del Govern que 
passen pel Procicat i que la Generalitat comunica a l’Ajuntament, que, quan veu coses 
que no funcionen, per exemple el tancament dels festivals que estaven complint la 
normativa, fa arribar el seu malestar a la Generalitat i busca el mecanisme per veure si 
això es pot corregir, com ha passat en aquest cas concret. 

 

El Sr. BOU entén que les reunions de la comissió mixta són reunions de comunicació i 
de control, i poca cosa més. 
Dit això, demana que s’augmenti el nombre de rastrejadors. Entén que és 
indispensable i subratlla que cal fer tot el possible per convertir Barcelona en un lloc 
segur per a tots els ciutadans i per a tots els visitants, per exemple augmentant les 
proves diagnòstiques. 

 

La Sra. ALCALDESSA es mostra completament d’acord amb el Sr. Bou i insisteix que 
l’Ajuntament, com ja s’ha pogut comprovar, respecta les mesures que decideix la 
Generalitat, que és l’autoritat competent, però si veu coses que no funcionen ho diu i, a 
més, s’ofereix a col·laborar, com va fer, per exemple, quan fa setmanes va ser dels 
primers a alertar que el sistema de rastreig no estava funcionant i estava infradotat. 
Així, amb la convicció que més enllà de les competències pròpies de l’Ajuntament, la 
salut pública dels seus ciutadans és cosa de tots, ha ofert rastrejadors i una oficina 
tècnica per cobrir possibles necessitats logístiques. Recorda que en el cas de les 
residències també van aportar bombers i molts més recursos municipals per ajudar 
davant una situació crítica. 
Conclou que, més enllà de les seves competències, l’Ajuntament s’ofereix a col·laborar, 
i demana que el sistema de rastreig funcioni al cent per cent per controlar la situació 
dels rebrots que tant el preocupa. 

 

ES DONA PER TRACTADA 



CP 7/20 77/80  

Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi: 
 

2. — (M1923/1104) Si el Govern municipal disposa d’una radiografia clara de quina és la 
situació econòmica dels centres cívics municipals gestionats per entitats sota el model 
de gestió cívica. I quins ajuts extraordinaris té previst atorgar perquè aquestes entitats 
puguin fer front als seus costos en un context de pèrdua d’ingressos per la caiguda de 
les activitats. 

 

La Sra. PARERA explicita que aquestes dues preguntes, que enuncia, són fruit de la 
preocupació del seu grup pels centres cívics, una realitat consolidada a Barcelona i un 
referent per a milers de persones que participen diàriament en una cultura activa, 
innovadora i molt vinculada al dia a dia de tots els barris de la ciutat. 
Especifica que les preguntes fan referència als centres de gestió cívica, que representen 
un alt percentatge del total i que, malauradament, tampoc no han escapat de 
l’afectació que ha provocat el decret d’estat d’alarma i el tancament de tots els centres 
i de totes les activitats que s’hi feien, i posa de manifest que els convenis que aquests 
centres tenen signats amb l’Ajuntament en molts dels casos no cobreixen el 
manteniment de l’estructura, el manteniment del dia a dia, salaris, etcètera, i 
econòmicament els centres es nodreixen, en part, de les activitats que desenvolupen, 
de manera que estar tancats o tornar a obrir amb incerteses i amb limitacions de 
capacitat els genera una baixada d’ingressos i estan realment preocupats. 

 

El Sr. SUBIRATS celebra la pregunta, que demostra l’interès del Grup de BxCanvi, 
concretament de la regidora Parera, per un tema que és especialment significatiu i que 
ella ha esmentat: la capacitat d’innovació en les formes de gestió d’equipaments 
públics, que, en el cas de la gestió cívica, té certa trajectòria a Barcelona i en l’últim 
mandat es va reforçar significativament perquè posa en relleu que el partenariat 
publicoprivat no només és empresarial, sinó també una institució en l’àmbit social que 
vol tirar endavant iniciatives i activitats als districtes i als barris. 
A continuació, indica que el Govern, que comparteix plenament la preocupació sobre 
aquest tema, voldria tenir una resposta clara sobre aquestes incerteses (quan podran 
començar les activitats i en quines condicions, etcètera), i està totalment disposat a 
donar les màximes facilitats, sempre complint les condicions sanitàries, per ajudar 
aquests centres. 
Tot seguit, assenyala que, en molts casos, la subvenció que reben aquests centres de 
gestió cívica és dues terceres parts o tres quartes parts del pressupost total, i informa 
que el Govern, plenament conscient de la situació, el que ha previst és, a l’hora de 
pensar en termes de compliment de contracte, tenir molt en compte que els 
incompliments que segur que es donen no han estat motivats per la desídia o la manca 
d’interès, sinó per la situació excepcional. 
D’altra banda, indica que, en molts casos, la subvenció municipal permet cobrir les 
despeses fixes de l’estructura, sobretot les de l’equip de treballadors, motiu pel qual 
també aquesta serà una preocupació essencial. 
Conclou que el Govern està d'acord totalment amb l’esperit de la pregunta i treballarà 
al màxim perquè aviat es pugui recuperar l’activitat d’aquests centres i, mentrestant, 
per protegir aquestes concessions de gestió cívica que tant interessen des del punt de 
vista polític i social. 
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La Sra. PARERA lamenta no haver obtingut una resposta clara, quan les entitats que 
gestionen els centres, que no tenen ànim de lucre i que treballen amb una clara vocació 
de servei, necessiten saber quins ajuts rebran per part de l’Administració i com 
afrontaran el pagament de les despeses que tenen, entre altres, els salaris, que no 
poden esperar al setembre, i diu al Govern que no passa res si avui no pot donar-li la 
informació a ella, però que, si us plau, la doni a les entitats. 

 

El Sr. SUBIRATS diu a la Sra. Parera que sap perfectament que si li hagués plantejat 
aquesta pregunta fa un mes la seva resposta hauria estat molt diferent, ja que ara cal 
tenir en compte les decisions preses fa una setmana, divendres, 17 de juliol, i observa 
que està demanant una resposta molt concreta que tingui en compte la situació, però 
el problema és que la situació no se sap quant durarà. Afegeix que, com ha dit, el 
Govern és conscient del problema i està d'acord amb la necessitat de mantenir aquesta 
estructura de gestió cívica i d’ajudar aquestes entitats tant com sigui possible, però, ara 
per ara, no pot respondre quan i com es facilitarà aquesta ajuda perquè no se sap 
l’abast del problema. 

 

ES DONA PER TRACTADA 
 

e) Seguiment de proposicions / declaracions de grup 
 

Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 
 

Únic. — (M1923/1096) Que el Govern municipal informi sobre l’estat d’execució del prec acceptat 
en el plenari del 29 de maig del 2020 amb el contingut següent: Que l’Ajuntament de 
Barcelona faciliti espais alternatius on ubicar instal·lacions de manera transitòria i 
urgent als CAP de la ciutat que no puguin adequar les seves instal·lacions actuals als 
nous requeriments tècnics fruit de la pandèmia de la covid-19. Treballar, en el marc del 
Consorci Sanitari, per a una ubicació definitiva que pugui garantir les bones condicions 
de treball del personal sanitari, la seguretat de les persones usuàries i el bon 
funcionament d’aquests. 

 

La Sra. VILA explica que el Grup Municipal de JxCat va presentar el prec del qual 
demana seguiment perquè el preocupava la situació de molts CAP de la ciutat, 
especialment en aquesta època de pandèmia que ha exigit que hi hagi més 
distanciament social i, per tant, que les instal·lacions compleixin uns requisits diferents 
dels d’abans de la pandèmia. 
Tot seguit, assenyala que, més enllà d’ampliacions i de greuges acumulats en inversions 
de fa temps, les noves exigències afectaven especialment el CAP Gòtic i el CAP del 
passeig de Sant Joan, que quedaven petits, no s’hi podien fer consultes i, per tant, si no 
es trobava una solució immediata es veien abocats a tancar i a no prestar el servei. 
Especifica que el seu grup vol saber quin és el calendari d’aquests dos CAP, 
especialment del CAP Gòtic, tant pel que fa al llarg termini (ubicacions definitives) com 
pel que fa al curt termini (situació que hi haurà a la tardor, si finalment disposaran 
d’espais temporals per poder continuar prestant el servei), i indica que en el cas del 
Gòtic s’havia parlat d’un calendari que s’endarreria i s’havia dit que hi hauria unes 
instal·lacions de campanya, i hi ha molta preocupació tant per part d’usuaris d’aquests 
equipaments sanitaris com per part de treballadors. 
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La Sra. TARAFA posa de manifest que, tal com van comentar en la resposta que van 
donar al prec, el treball s’està fent en el marc d’un espai mixt entre el Consorci Sanitari, 
la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Barcelona, i recorda que és la Generalitat 
qui és responsable del manteniment i la construcció dels CAP, però l’Ajuntament 
col·labora en aquest espai conjunt per a la cerca de terrenys o espais possibles. 
Dit això, informa, tot i que potser la Sra. Vila ja ho sap pel Govern de la Generalitat, que 
ja hi ha un acord tant en el cas del CAP Gòtic com en el cas del CAP Fort Pienc pel que fa 
a la ubicació transitòria (en tots dos casos es passarà per un espai provisional abans 
d’anar a l’espai definitiu): el CAP Gòtic —ja hi ha l’acord entre el CatSalut, el Consorci i 
l’Ajuntament, i s’ha parlat amb la direcció del centre i el veïnat— anirà a uns mòduls a 
la plaça de Joaquim Xirau que permetran posar-hi nou consultes, de manera que 
agilitzaran l’espai i el procés del CAP, i en el cas del CAP Fort Pienc es construiran uns 
mòduls a l’interior de l’illa Alí Bei, 18-20, on hi haurà deu sales que també permetran 
treballar en millors condicions. 
Pel que fa als calendaris, explica que l’Ajuntament ja ha fet tota la feina que li 
corresponia en aquesta fase i està esperant el CatSalut, que és qui ha de posar els 
calendaris sobre la taula perquè és qui està fent les anàlisis topogràfiques i el projecte 
geotècnic i està treballant amb el Consorci Sanitari. Afegeix que, en el cas del Gòtic, 
s’ha posat sobre la taula un calendari aproximat de quatre mesos, però no hi ha el 
calendari definitiu, i les darreres setmanes el Govern municipal ja ha demanat al 
CatSalut que el faciliti, ja que els veïns i les veïnes, com també la direcció del CAP, el 
necessiten. Espera que el facilitin els propers dies. 

 

La Sra. VILA agraeix la resposta i pregunta si en el cas del CAP Gòtic serà necessària la 
instal·lació d’un CAP de campanya. 

 

La Sra. TARAFA respon que en tots dos casos hi haurà el que el CatSalut ha anomenat 
“mòduls” (en el cas del CAP Gòtic, a la plaça Joaquim Xirau, i en el cas de Fort Pienc, a 
l’illa interior de cases Alí Bei, 18-20), com a solucions transitòries que s’han pactat amb 
el CatSalut i el Consorci Sanitari de Barcelona per després continuar treballant les 
ubicacions definitives. 

 

ES DONA PER TRACTAT 

E) Mocions 
 

F) Declaracions institucionals 
 

Única. - Per tal de commemorar els fets ocorreguts en la Gran Batuda, intent d’extermini contra el 
poble gitano, el Plenari del Consell Municipal de Barcelona vol manifestar: PRIMER.- El 
compromís de la ciutat de Barcelona en la lluita contra l’antigitanisme: fenomen 
estructural, històricament construït, persistent i quotidià a la nostra ciutat, i contra tota 
altra forma de racisme i discriminació existent. SEGON.- La importància de la celebració 
d’actes i jornades de divulgació i sensibilització en la lluita contra la discriminació i els 
discursos d’odi, així com la ferma voluntat de recuperar la memòria històrica del poble 
gitano, especialment la viscuda a la ciutat. En aquest sentit, el dia 30 de juliol estava 
prevista la celebració d’un acte organitzat pel Consell Municipal del Poble Gitano i 
l’Ajuntament de Barcelona, amb el títol de “La història silenciada del poble gitano”, que 
ha quedat suspès a causa de la pandèmia de la covid-19. TERCER.- El reconeixement al 
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treball dut a terme per les entitats que formen part del Consell Municipal del Poble 
Gitano, que conclou amb l’acord per a la col·locació d’un faristol amb la semblança 
històrica dels fets ocorreguts a Barcelona en la Gran Batuda al Convent de Sant Agustí. 
El projecte resultant haurà de ser definit amb les entitats en el marc del Consell 
Municipal del Poble Gitano. QUART.- Comunicar aquests acords al Consell Municipal del 
Poble Gitano, al Consell Assessor del Poble Gitano, a la Generalitat de Catalunya, així 
com a la resta d’entitats i associacions que treballen contra la discriminació del poble 
gitano. 

 

S’APROVA, per unanimitat, aquesta declaració institucional, que ha estat llegida per la 
Sra. Baró. 

 

La Sra. ALCALDESSA explicita que aquesta és la darrera sessió abans de l’agost, mes 
durant el qual el Plenari no es reuneix, i observa que aquest serà un estiu estrany i 
difícil, en què el Govern municipal continuarà plenament actiu oferint ajuda a la 
Generalitat per controlar els rebrots que està havent-hi. D’altra banda, desitja a tots 
que puguin descansar alguns dies i agafar forces per als propers mesos, que seguiran 
sent complicats. 

 

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les quinze 
hores. 
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